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I REANCE EMTEREY,
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339, Subjuet Mo, 178 = 1. 6965 PRIVATE KiEl ODRE.

4n, - subject Moo 179 = 5/8pt. LilLT.M OMIR.,
1, Subj.o ot Ma, 180 - [, U029 PR OPE CHRISTT LN ORONA,

342, r  Subject Mo, 207 - K946 L/pi. & NON OBOMYO,

Y3, Subj.ct Noe &35 = U, 9615 Cple SLEKED (V0.

344, subjeet Moo 2ha - 1L A% N, (LFRED OCEN,

345, Subjoct Na, 243 - U 43724 1/Cpl, M AT1Y ORETT..

346, Subjeet Noo bl oo G390 1/0p1, LK CKELLO,

Gitnesses: 296 Luey Skidi Odeke = Fart 3, p. 2911 = 2915,

3, r. 2923 - 2926,
20 Jumes Bhaeo Leeyl - rt 3, Y. 2906 - 2932,
329 lux Obueys - vt 4y oy. 3293 - 3299,
349 Tom .runn - Lart 4, p. 3590 - 3593.
357 Rosu Jikulu Ceblone— ort 4, p, 3653 - 3659,
478 el 2051 Cul/inr bor Dichel Ekenng

= bart by p. 5318 -~ 5343,

Q9RO Ok Lio - ars

The .oubj.cts were  irfor: afficers statinned at
Entobboe.

Subjeet 178, Privte Eov Cdore, wis marricd te Lucy

Kidi (&, 296) and thiy have - chil? as 1 feur.

Subject 179, S5/upt. villim Omara, w married and,

according to his brethers (V. 298 ind 299), he had four
children between the aecn Al el ap? tua, 0 208 gaid
that he 1o cduer tines ane nf the ehttdron, while the

othuer throee are with thoir moth r.

There ds »e tircct vl Lovey with v ! te Subi ot

180, Irivat. Chrictisn Chonp, whin w0 epanind t: mhinician,

Na witnoss come fore.pd? 0 ¢ 10 us w0 Y e el fram oop

qbeqt Viin f "'_‘1‘._"’.

dh et eane e 587
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e ' Subject 235, Cpl. Alfred Ayo, was aged about twenty )
cipght and was married te one cxllcd ..ber and thoy, have two
sons, ared Tive and three; neither goes to school,... .
,349 §7id thit " ber has rcmdrried.“.”” -
' Subiwcéidh?, gt ilircd OLL1, 13 m‘tricd to W 35?7
and they nL.'ve fnur chlldren hot”\on the aces of thirteen
und three and Z hulf nnly the eldost goes to school and
Mrs Océiis uniblc to send thc nthers due to lﬂck of smoneye
wu did not heua uny LV)donCr wjth regard to the } o H
. ‘:‘.-:._\. L.
marital stotus and f|m111cs ol subjects, 243 and Ebk ZCBIS' R
i
Okaotta ond Gkelloe ‘,
L] .
e W Jame s li')bng':: Aavnyio ( .F’.‘)‘)),- who is n brother of subject .
) 179, suid thot he-usc! to work for 3hell and B.P. and used ¢ !
: ' ' : I
. to live in kntebbe, opposite th.: ovarter gunrd of the Army 7 }
* burfncks. He st-ted that on 25th January, 1971 the Entebbe 4
barrackg werc captured by *he frny from Kampala and some
v [ ]
soldiers and civilinns living neorby roan awnye ¢ :
: oy |
Subjeet 173 went on duty on 25%th Janunry, 1971 at 7 a.m, s - i
5 ¢
and never come bocelis Later the same «vening his wife met I
A woman coning: out of the barr~cks wailing that their huse !
. I

bandes ware no lonr alive, This womnn told Mrs. Odepe that
only Lanei soldices hnd been affoct 4 snd she andvised lkrs.
Gdepe not te bother to jj0 to the barracks to look for her

husband s “ve Lengd voma: our 'ushands are no longer

OB T MRS vy

Tiving" (1?2012}, 0200 ghated thst on 25th January,1971
after the tovreeover of the barascks he went to the home of

ites Christion Chonrm foube07) whipe he met his brother

®
T A

Oropee (su' L 177)e Moy ooonl Lhe wholl day and nifht there

but Chane: #id wet cone heeo, gt Q& y. Qmora aud his brother

© Cre?2) deertved £ o to L heproehs,  !Uis brether saw him

in the  certor cver? chepe Beowen being 'teased nnd kickod?

) by/ '.000/558
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by the soldicrs and James ran homes He picked up a bed=-
sheet and ron boek tn Ubonﬂ;s home, “.%29 is che younper
brother of LACpD ounon bonyo and on receiving news of
his Arrest fron the subject's wife he came to Entobbq.

He learnt thet big brothor had been arvested on 25th
Junusry at ahont oaame and ws locked up in the quarter
cunrd where His ouwife hadd tedee tohen him teso,

Cith et e e albeed Aye, nis brather, Tom
Aena (030790 sid th t he last saw him when the subject
Corte heames o beve i 20, T 1971 the subjoet's wifo
Aber roturned hono aud reportsd tinl when fightinge broke
aut some peor Leo¢oce o and e o ted e huabead from home
and took him to th. hurr.cks where he was detnined,

Ve3h9 decided to do nothing ns the account -iven by Aber
about the fi;htio: in Ko-elo fro " terod him 2iid he thought .
thiot he mignt be feroed f Lo went ta o ds too mnke en-

quirices shout nia bredier,

KRose skuls (L,257). vhe s the wite of alfred Ocen,
said thot her Dosbrsd sent her Wt their villagse to
t-ke achsol foon for thear ehildy win wag schooling in
Fcholiy v Teu dyo belore the Ly Owk;—ovcr. Tt was
there thot sae Ve e s oreen v burning: from Bntebbe
whea told her the botocir buslooads had 1o arreested  on 2hth
Jonnery, cud et on Ao b e s buge aAmongst the names

rentioned by Loec we o v L ae of et Qotn and L/Cpl,

Martip Ot b Tpte o0 Y

The re 35 . viitence o micoost thot the wives of the

sa1AL- s g e e 7 werc Daber Siver bus wooreants

f.';’. e ~~~n-/'r'5()'

ceere
cese .,
. et e M ' 3 T
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T T A . .
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to travel to thcir houwes. -n all e¢ases no official com-

municntions weurce sent to the familics as to ‘the where-

asbouts of thuse goldiers or vhat haprened to them, It

- SR -

scems8 that Mrs, Luey Odepe Jdid nothing to try to trace her
husband after vhat .she wias told by the woman who met her
coming out ol the barrwcks.. "ith regard to Omarn. ¥,299
said that on 26th Januory, 1071 he met a man called Egiri
who told hin th:t e teo had been arrested and token to
Malire where he Ywrd seen Vil iam Cmnrae. James went home
or 30th Jnnunury, 1771 snd prenerted his hr;thér's arrcats.

About a month later, Jones wont to luzirn and saw a prison

warder, Michrel Bkuang (7,473), who confirmed that his

brother was tuere and that tin prisoners were being trested {
welle James alleped that Floynngg honded him a receibt for ﬁ%
A  prdio which his brother had piven hir for collection of %‘
the roadio. o473 denied 01l this evidence and stated ¢ ;
thet at the reloewvint time e was Qrt workiﬁg in the Mur- g i
chison Buy irison bul wis ot the Headquorters. ﬁc admitted ﬁ

that he nssistud Jaaes to colluct the radio from the Nile
Radio ghop. Jruce continued hewring noevs nb;ut his brother
from the prisen -nd in August, 1971 he rend in the 'Ugnndn
Argus' thet the "prisoncrs f var' were to be court mars,
tialleds He ste.ood heering of his brother in December,

171, Obounyun's brother Llex Obwoys (G .329) said that he

tricd te lock for his brotior st Makindye and Luzira,

visiting, the former feour tines »nd the latter five times,
He s=id tht it w5 no goot 2t n11 ard once he wna chased

awnry frem Kakindye by sollicrs in 'spotted uniform' who

threatenet to ~»men firce b na tine was he permitted to

enter thesc pris~nne Mcoontine, his brother's clothes nnd

furn:iturc/...../SGO.

~N«umuuwunnhmu«umugngﬁmﬁvf
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furniturc worth about Shse260/= w:s stolen from his
house. e made a last —ttempt in June 1971 when he
returned tn Luzirn but w5 2 in rcfused untrye. He

snid that his brother wis not :unon st those prisoners

who were subscquently rolessed frow luziro.

Ocen's wife, Rose ikulu (7,490), said th»t she had no
money to core to Kany-la to leck far her husbernd when she

heard news bhout his ety Twe santha later she hesrd

that her hugbend hid boon trensgfery-d to Luzira and in
Qctobery 1971, she and i'rg. Che tt:n woent to Tuodirn with a

. letter from the District Cowr insi v, She was nble to

sce him in the wrison, He 314 her that he hod been bedly
beaten on the day of the rr st bod had been trested well
therenfter, She s.:id that she relurned to lLuzira in 1972

and was told th-t 211 deteine s, including her husband,
had been tranuferred te Mutukuls ~nd.she has not heard of

her husbnnd since, /he s id thet 1,/Cila, Ckello and Okettn

nlsnIWeru not relenscd.  FMrs Geen :11. red that her husband's

propurty worth nbout Shs.?000/- wie tnken aw:y from his

hor.: after his arrcst,

Fxe12h is5  liast propirdd by lurirs I'risen Lutheriti-s

in respect of the detaincees wha were keit there, Seven of

these vight 6 J9icrsy with the cxee Lion of Siste Alfred

Oceny ~re inelnted in this Vst of LEeindis o the priaon,

Of the seven dotoined there, L/ZCE1T, Tuk Ckedlo and Tie,
Christian Ubtope vere ~deitted on 27th Jormery, 1971 while

the ath rs twe days 1oters ard 211 f them ape indicated

to have been treensferred o Putulals on S8th Deesvher, 1971,

i difficatt to oy why the roome Serte Cevnr i3 not

ireluded in 17 F Jigt bheesuse hiz wife wes cert in thot she

S'HI/. P -/561.
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saw -him in luzir: in October, 14971 and wrs_lﬁter told
th-t he too h.d been token %o Mutukula with other pri-

: Boncrs, It>m;y vell be tho: his nnme was om;tted through
oversight and we nre not inclined to_belich that MNrse
Ocen wns telling lics nbout sceing her hgsbnnd at the -

prison,

In the circunst:nces, we find thnt 211 these eipht
Airforce officers wcré,nrruutud on the day of the tnkee
over, and intcr detnined in Tuzira Prison'till Z8th Dece-
mboer, 1971 wben they were toonsferred tn Mutukulae ‘e
have heard evidenee from Lt, Col, Mondn rnd Lt, Col,

Dr::jun abrut the wngs broik-cut from Mutukula resulting

in some de-ths and soue CLECI TS, ”c_wore nct given the
detnils of the priscners whoy were lillod during this break=
oqt but we beliovo‘thuf h:d -ny of thesc cight been amongst
the escnpees ther wvorld huée conticted their families fr;m
wh@rover thcy vercs o8 thev heve not done this, we feel
wut the prob:bility is th:t they arc =1l dead, probablj

killerd during the 1988 bre-ik-out,. S,

SOLDIVNG - S0hY 1L DLULRTERS

347¢  Subjoct o, 249 <00 U IN JOTIM L SLUKIS,NGA,.

Jitness: 300 Lol Cagune Obanye = Pert b ,p.3773-3778,

Cne curious agpect of tais Jdisapro-ronce is thot,
liks the ers of Lte Cole Toogn (snticet W2 aco P+308), the
only infarcatiop peele aveil B1e to us wes from the police .

file No. CRB/1071/73 of the Central Palie. -'.'rf."tinn' Farpalae:

Thin/eeees /5620

PONODRIN S 14 e
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This file wes hen'od to 7T Oboouye (7.509) on 3rd april,

19?74 to iavestis-te this dis=ppoirtnce whi b, according

to the first infors~tion on th file, was rrovorted on

30th Morch, 1973 by on: ¢-1l.d “hel Kebugube claiming to
be fhe Captnint's drivere Hinute Nog,? on the file which

was nddresned to the witn ns r o dsie (p.377F)
"oomew come Tor o LY 0 kidnappingg,
PSS nd thie LiYas cry b atiee opo o aware of
the nettory, 1t oo ible thed the
LATLer v nerestady e cver, inat ine
vosty e o Fidhaoopeed, submit T ond
GO e o o dabeas i of osnd choeek
2ith the iyl

according to s Iriver's st otoeint, the Captnin

wig driving Lis Judi cond v ostooncd noar the Eampala

City Car t-rhy next to the V0.7, by s ple in a Peupgeot

holt enr,y the resiect~vicn wunbor of which wes riven as UUT

230, In Lin stotoowmt the driver s0id that sone people

frem the Tevnoot Jee 08 the €otin cut of his cor, put

him in their feuseet saed deove way te an unknown desti-

nationg tokin: the udi with tihvy »1sce On petting the

file thce JU%7 Dl Uiy wvnt Lo the Central Repistry of
Moter Vehicles to chioel. ru Lhe ruearids of UUT 230, Me

found th: t thds e ber belon;d to n BN which wns regie

gtereed in o the e v o Liee U e

i

arny odeu-rters, PLO,

Box 7060, Thie e dnferction is roepested in Exl152,
which is List ol netor veudeles shewing the officind

records - 'W”'Pﬂﬁjﬂ S e ve hicdl. e, HE rnpnrtud to

his sup-ri r -"lrewry, toehu vh o Lhe Q70 CI2, who went

to Defince av e cters € 't invegtipsote on this

vihiclos Cn his returng he teld the W00 th-t the Lrmy

Hordauart o rs Lod ro record of 0 273G,

Ohonye crrtiru.d €4 Lok fapr cuch v it Bt 4104

te find ite Thoeont Yig i foerae s en11 A Mue s to the

st in /. -...0-0/5630

e o e i g vt A T 2
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Captain's home in Busogn to check if the Captnin wns at

home but he come bmck with a negntive reply. The ASP

said that he wns unible to intcrview the Captain's wife

becnusc he friled to trace her ~5 well,

The witness' attention wes drawn to another minute,
dated #th Decgiber, 1973, which he nddr.sscd to the
Detective DSPEG) Kanpula, which rends: = (pe3775)

*This file had been wmosplaced in my
drawer nnd I have just comne neross it,
that ieg, after six vonths when you
rcminded mu abeut it.  There is, hows
every no uscful infermation availnble
nnd 1 sur st thot the file be put away
marked Ynot deteetodd™

The witness siiid that his sup.rior officer put the

file nvny a8 he hrd sugaestod,

The subjcet nhninks in x, 136, “ind the entry indicates

the drte of Lkis dis~pucnrmneu as 50th.Hnrch, 1973, .

Je should first of nll r:solve the confusion concerning

" drtes. The first inforoti.n on the police file is dnted

30th March, 1973 woich corrcap.nds with the éntry:in Ex.126.
Then the witucss suid thi b re was hended th:'.'s file on 3rd
April, 197h for ianvestie tine Yet, his minute which he
made after discovery of the nisplaced file is datcd bth
Deccmbuer, 19735, ‘v think that this discrepnncy is more

apparent then re-l and the witness rmust have mentioned 1974

.

tﬁrnuuh nv.rnist t er faree of hobit as he pgave cvitinge Y

during 1974, ¢ ccupt Lot the Coptrin disapreared on 30th
M rch, 1977, and the bt 5P Obopyo wes initructed to enrry out
investipntinns cn jrd lpril, 1973,

Yo pegret to sy thety except for mnking, his scoreh at

the Cuntral Woistry ~f LLotoyr Vehieles, the L3P secms to

h-’lv@/. [N .'./SGI.I

—————
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have done n:thing else whotsoever. He reported to’his

superior of ficor "hsut =h~t he found nt the Repistry and

it svens. thiet tae Sup\ribr nfficcr wus quitce content with

the denindl ne hhﬂ r.coived from the Dofence Hendquarters can,

nbout the vebicle, UL D20, belerping te them,

Yo find this pioee ot cvidenee not disesizilar to 1
sirilar doni-l 0 ouncrhic fF the Velkswsyon Noo JUU 171,
the nunhe plote o F wareh v ous- 1 oan o2 Feument 504 for
the kidnjpies of the foreor Chis f Justjee of ”gwndﬂ,
(subjoct I o7 = soe ot i2)e 0 wrat aply he aame
rensonine: here ond ue ~re of e considercd opinioan thnt,
Aas in the o o0 5f the forner Cng Juﬂiicu, h.re nlso this
deninl of oviaerstip oweos e de doliberately wit) the nele
intention o f ~veidin tee veori ous ercbareassine qucsﬁiona
which might ctacrvise be ausked,  Furthermore, we have no
cvidence whatsoever thit the records medinteined by the
Cuntrsl lctintey of loter Vehicles uere not correct. lie
sny this ne Lwithostonding: Lﬂu cvi-tence abich we henrd nbout
the confusion in tiv rocistey i owith which we had occasion

to denl in the o oo of oo forter Chlof Justice.  For the

5AMC FensoenS we Shy, Uho b Lﬁ;.nuuer UUT 230, whieh, the ;
Fougeot W04 ¢cop in,whinhiiij;.thtnin wen whinked ~way was Ig
displaying, in f2et Lelon, od f; a B which, nccerding to
ru}nrdu, i cinterdd ~; {ﬁl proputty of the Upsnda iremy
Herdyunrtoers, %st Findis = weatd Toeed un Lo thaw eonclusion,
qyain for ¢! FoosnE U ieb we v when conaidering the

cage of the Foreop il f urtice, thet the yors ps responsible

for the Kidnoprin  of Sootedn "nlvkasanpes wepe mest probably

cgoldicrg, wiose fdeofity rust b Tyoen bt the authorities

in vhoge enstody the o f this meher plobe wes heing kept,

et I"‘,/. seara ./565.
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Beforc-lewving'lnin suhject we should like to comment
also on the appnrunt lack of interest shown by the police
officer in investigatinz this disappenrance. It is obvious

that hnving buen to the Cantral Registry of Motor Vehicles

and having informed his 0/C CID about the informantion he

gnthered there, the .SF, forgnt about the file which he
‘misplaced! in the draver of his table for six months and
. overe. Thin exeuse is 18 ineredidble na’ig is ridiculousn.
- BN 2
i(fﬁ XJT) It discloses enllous disrvgnrd to the fundeentnl purpose
o " for which thu police vxists in.-~ny country which, in our
&) » opinion, nut only is to nhintrin-lﬂw’and order but also to
do cverything possilile to sco thet the sanctity of life is
preauerved at all cost, unluss otherrisc dccrug@_by law., In
sitting nn the file for thesce six wonths we see another
example wherc the police investigntions eame to an abrupt end,
even before they had started and the moment it was found that

the ense might involve frmy ypersonnel.

LRMY HEADL ETRRS, MRBUY. SOLDIERS

348, Subjcet No. 97 = Ui 6137 T'RIV.TE KOSM.TING OJOK.

349, Subjuct N0,125 = UO_ 229 1T, “IL3ON_GIRSON OGMAL.

350, Subjeect No,126 ~ U0 139 LT. LIY; OTIM.

3517« Subicct MNol.131 « UA LGAL L/Cpl. GEORGE BROWN OG /AL,

U. 5506 L/Cpl. KCSEA OTTO,

352; Subject Mo 20k

353, Subject Ma,2%9 - <3y MATAYO OPOKA.
“Yitnesses: 207 Nuwn Okeng -~ Part 2, p. 2064 - 2077
226 Kottty Akel .o Cgwal = Dart 3, §. 2240 - 2258
227 Julict ar.oe Otim - Tart 3, pe 2258 = 2265
300 Juspanti Aunia ~ Part 3, pe 2932 - 2938
326 Sanali Lakop ~ Part h, p. 3273 - 3278

353 Venturinn Lamone < Prrt b, pe 3628 - 3625
377 Lt. Col, lmilia Mondo

- Part 4, p, 3861 - 3885

------- these/ . ..[566 -k
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These six soldiers were stotioned at the Uganda
Army Headquarters, nbuys at the tine of the Army take-

over in Januory, 1971,

o Subject o, 07 - U3 _A147 TRIATY KOSMATING OJOK

Priviate ok wag tie mon of Huey Okeng (W,207), He
paid that he saw bie o dn 19720 when hic son c¢nre home on
18 days' leave, acter which he retoorned to Ybuya, He
said that his on used Lo weit £ hie but i fter his
return stopped writing oy iw Janary, 10770 he uet
some womel returining Jpros Koreela ot Lirs Bus Yarke Ne
heard then narrvate to their rclw!.mrﬁ abhout vhat had
happened ol flbuya nnd they teld oo witnesa olse that his
son Ujok had been arresteds In Foeruary, 1570, the wit-
ness sent Lis daughter colicd acho) Lo ampala to find
out about his son, She returied vith sone of his pro-
perty, that is, a cupbonrd with sca: plates in it.  She
informed her futher tintt she had Jeornt from one called -
Okecllo working at Mluaya that Ojok Wil in fact been

arrested,

The witness did not moke any enquirics from the
Army authoriticee v nodd that th» country was 'not
very pence a1t oot vl time and Peopred retalistion if
he enquired, 0L bads tiee he Y teen under the impres-
sion that 50 e v ot o e o here saed e was wile
Ling to o to see im0 Lhe SGovernment wenld tell him

where he wona

Privite &

e s e i ML o150 whiich pives

the date of Lin dicare wonee an DUth danua ey, 1971,

Sybivect ", G0 G e U0 0y L L Sat A aneT (vYAL,

T, Com 1o i b v e s (00 ) yho

AERT
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18 5 teacher in Lira. They have five children between
the ages of fourteen and three, nll of whom are at

school.

In February, 1971 the Licutvnant's houseboy went
to Pango and tolé her that her husband had been ;ssaulted.
She ¢ame to Kampsl- and 5 v hin in Kampaln International
Hotel. He h:a becen coaching players and was not stiying
in the barracks, lic. tol? her th-ot » duty truck came onc
night and =2sked hin te ce on duty. The truck stopped
on the way and vhen as™ed whe heod cent thien for him, the
name of Capt, arube w.s tientionedas.  He wirs taken to Mbuya
and assaulted, In the morning sewe oflicers took him
out of Mbuya and broupht him to the dampnla International
Hotel where he was treiteds  Wo told aer thet during the
?assault sor: of the s0ldicrs ulleged thet as he was a
Lango, the President was fovouring him! The Lieutenant hd
recovered and continued with %in training of those who

were going to ‘est Germany. ©.,226 re urncd to Lira,

Towards the end of July, 1971 she rcceived news that,
when the players werc goiny to “est Germany, he was

stopped from accompanying there. He wns collected from

the hotel at night und never came back. She saw the

Hotel iliinnser 1o cﬁnfirmcd the story, an? gnid that =a
Landrover came to collect him for duty at nround 10 p.m.
She snid tiat she snu Copl . Grube drrinking in the hotel
and nlthough whe cporoacted him thinking that he might
crect her he id not,  The FHohore ecr pave her the key to
room 22 where her hushand uscl to stny,. She collected all

his clothes and belongings and then went to dMbuya to

CRuCE/ ne v e/568,

B S50 2
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check on theoir property in thoir quarters. She found

that the T.V, and the rndio-pgran had becen tiken and the
housebo& told her tin! oo soldiers had chhsed him out
of the hnuse and stolen the proporty. She found all the

rooms cmpty.

She went to Bulange »nd onaw Caly, Qdur Alcle who knew
about her husband's dicaep arapec and tolé her thot he
wag lookin:; far hiw, i mdvised her net to panie and she
then ;wturnrd to Tong o, Foater én in the nonth she came
back to Kampala to try to wscertain whnt had happened to

her husbiad.  Cole Odur Alele told her that he had heard

AT

that her husband had Ledn token L) Mekindye ~nd that he

ﬂ
was still lookin,. for bire She roturned to Longo hoping

thnat they wisht find Liv, Sfter wiitines fnr Jong and %i”

running ints finwnei-l difficuitics, she went to Bulange ¢ ;

again, and this tio. 50w Col, Gpwrni.  She ﬂsk?d gim if %

A

“he could srrauge to hapd-over her hasband's ear to her. f

He told her: I mmst rot tey to tc bt ive," - (p.2249), ?

’ H

This rerm-rk brov Lt tenrs to her oros o9nd she jrucssed

e

that her hushard weg «lend,  Col, Gy wrote 1 letter and

4 : g
- seat her to Haliw'ye wibth 0 enptediae At tiakindye she ?
was handcd her su oond's ey froua viich the svare tire was IE
missinge  Lotor st su 1 it te ris . soney. d

She sad th b oghe s sapperting e ¢hil 'ren on her
galaey ~nd e tooextr by Ceewninge beer,  Hor hushand 10t
goume mopey 1n the hewmlo ool she s ot oyt spplied for

court orsdler to o nte D rroi vty

The Lienten-nt's nooe = noarps in 21.'36 and the

Aete of hig Mavpper oo ot 1 oas Jduly, 1071,

Ttfeo.../ 569,




el

~ 5€9 - b,

57
ool

It Becns that the Lieutenant had some trouble first

in February, 1971 when he was beaten up and later allowed

TR T ——— g,

to continuc with his work till July, 1971. Although
there is nq_dircct evidence ahout whnt happenced to him,

we have no rcason to doubt ,226 in that her husband

wns collected fron the hotel by an Army Landrover at
nrount! 10 perie te 0 on dutye Likuwise wve have no reaason
to doubt her when she s0il that Cole Odur Alcele told her
thnt her husband L beor 6 ken to llakindyes He must have
known this fir th' 't is tle ploce vhere he sent her to
collect their chire Cole. Uprang's reasrk -to her 'you must
not be brave'" looks stronge but it gave Mrs OgW51 the
impresaion that her huaqud uas dend, Ve draw the inference
from this ro.ark thet Col. Ogwang did not want Mr, Ogwal
to go around making cuquirics about hqr husband. And for
this r¢ason we %hnrc Mrn Opw~1's conclusion that her ;us-'
‘bard hnd been killeds "¢ nre of the opinion that he was

picked up from the hobtel by an Airmy Landrover and taken

to Makindyc.

Subjcet Mo, 126G = UO 139 Lt. LIYA OTIM,

Lte Otinm wes morricd to Julict aroma (%,227) who
siid that she last sew h;r husband on 30th January, 1971
at Mbuy~ when he vt to the office nnd never came backs
She snid thot she wen loter told by Lt. Moyo of the Milie
tory Telice thot he hut' been arristed from his of “ice and
taken to Melire, She vent to Mo.lire but was turned back
from the grtee In the «vening she went to see Captain
{now Ligut.nint Colonul) Monde (¥.377). Mrs. Otim ocaid

thot the Canrtnin cenfir. | that her husband h~d bheen -

]
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arrest.d ant delained ot Malires  He nsked hv} to be
paticnt, 16377 anittel that Mrs Otim sow her but
denied telling her sbout his arrest and detentions
He said t-at she knew thit he wns in Luzira and wanted
his nssistimce to arrenge for her te sce hinmg  He pro-
misced to help here Two ys Iater Frs Otin sqw hin agnin
and Capt-in Mondo tol! her th.t tor husbin! was detnined
At Luzirn I risoun,  She went to Tazira but wns refused
entry and ghe s the Captein e in vhen he ndvised her
to take the enilldren henie. She owe hidre o chuqué to
Tgett it sirmed Ny her husbou? se ot t she could get some
moncye Altiovh o L3777 did ot rocouber how the matter
of the choque enrledy V'rs Otin s-id th-t Chrtein Mondo
Inter returned the cheque bo hior cluly sipnet and she was
ahle to gob some moncy ond pet oeeodd hiomes Ghe never came .
back to Kam»nla as she b+ been tcl! to wiit for her hus-
pand's cnaBue  Sue sl thot shy wis stil] wiitin,s for the
-date of thu cisc and 22000 = (p.28601):
Wiis cﬁsu eantot be heard it Luziren,
it can bLe he-~rd in the caurt nd
that is whnt I hve been witing.”
She said thot shie honvutly belicved that he was still
detiined ot Luzirn and explained the roocon for coming
to give cvidence: (p.n2263)
"Reguse T ohove waited Toe t o cnoe
for o boaps tive thet is wiy 1 oo

1 went them 1o tell me the "ruth 31 e
he is still there or not.” -

.

"Later on sh o oooid the t sl bkt 4w s 00 .d beenuse

Pif yeu don't tolk to him {4 v.osns 00 b aeechady Qs Aead ™

She ag~td tart ohe oo four eldidvan Lot 0 B agnes
nf vleven ond feur, 211 8 o -0 ek, The subjeet

1o It e Mmooy in the Trindle ve bl bt 5 91 el thind
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she. was told by the bank th-! his account: had been
closed by the Army people.

.+ The subject arpears in 5x.124 which is a list of

the detainces at Luzira Prison &nd, nccording to the
entry, he wns admittcd to the prison on 2nd Fobfﬁnry.;f?3“”
1971 and was transferrc) with mmshy others to Mutukula
Army Camp on 23th December, 1971,

we he~rd cvidoence of the mass brenke-out froﬁ thie
Army Camp in which some prisoncers cseaped and some died.
Ve were not given detndls of Ll prinonqrs Qho werv
killed Quring the csc#po. ¢ he uscnped we are sure he
would hnve contacted his {mily fron wﬂé;evcr he wase 1In
the circdmst:ncus“the probobility is thn£ he was onc of

those who dicd in the bid Lo ¢senpe.

' .
Subject No, 181 ~ UA 4614 L/Cpl. GEORGE BRO'N OGUAL. E |
The subject was marricd to Juspanti Auma (%.300).
They hnve thrcee children between the ares of six and four,
of vhom only one goes to school,

e300 snid that on Yth March, 1971 a Peugeot car

bueing drive.” oy an Airmy Ariver colled Hussein, who used to

- g

work nt-Bul~ngc, cme to their home with two men, They
told her husbind, “Tha big ma, wants you for duty™ (p.2933),
Her huszh~nd put on hin uniferm and went ~wny with them and

nover eanv breke

After n weok 5'¢ wane sked to quit the barracks and
w8 piven o bus w.rr nt to ge homes, 8he was a¥ao told that
the Army uwng looking fo hor husbnnd, She said that many
cther women, towi twenty, wers riven bus warrants like

her,

The-u....o/5726




The subject's name nppenrs in 3x.136 which gives

the date of hig dissppeannce nn 2%th Janunry, 1971,

. The witness s8~id that she nnd th- children are
being looked nfter by her husbnnd's younger brother.
Jhe has not tried to get the money which the subject left

in the bionk ns nnbody s o t.r aptlicd for a court order,

Ve apprecinte the Jdiscerep ney in the dnte of the
nlleéud dis:;ppeartnce of the subject bt we prefer the
evidence of 4300 rothier than the inforuation mentioned
in Ex.1.6. the gource of which iy unknown, Ve sce no
rengon to doubt hor cevidence thut her husband was cole
lected by the Army driver Hussein on the pretext that he
wns wanted for duty in the Bulqipge by 2 'Big' nan. Ve
find that he wns taken to Bulinge ord hag been missing

since then,

Subject No. 204 - UA 5506 L/Cuvl. KCSEA OTTO

The subject was marricd to Samal. Lakop (.326),

They hnve seven children between the nges of fourteen and

three and n half, of whom the ynmung:.:tt two go to school,
The subject hnd n second wife from wham he had one child

who is stnyin;; with his nmother's relot . ves.

Te326 goid £l t her hugbend vent to their home in

Opctte villwge, Nitimm in Joobraaey, 1991, 25 4 deserter,

He told her tihc t o degertod ot Lin bouse ba? hoen

encircled and he mne oAt csenne threnech the winlow,
Accordin, to thisz witness Your 3xe -1lincy wont to

Kitpum some four aonths 17t.r =nd asikel the doscerters to

ge back to futye cler hushand ronortod 1o the Parizh Chiof

' | ' N4/ eenni/ 573,
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and in the end he w8 taken to the police. later he was

collected bj some soldiers from the police station.

Y326 said that she enyiired from the D.C., who was
then Mr, Mugoyr, who toll her that he hnd been told by
Makindye that her huzbond was detnined there, She went
to ﬁnkindye but wns not ~lloed to entare ﬁobody gecmed
to know her husbands  She went to Mbuya and nobody knew
about himes She returne! heme and intcr the subject's

1 .
father 180 vent teo Mokindyc ﬁﬁd Luzirnhigllook for him

but failed to find Yiwe S8 said th-t she has not received

any infarmstion b mt ~hat wicht have happened to himesp. .

She nnid th:t her huslond 1oft some money in the bank
which she hns nct been 2tle to use 18 she does not know

the bank.

The subject's nawe npp wts im x,136 which gives @

the datc of his disnpnetirace as 25th January, 1971,

Here apain we sec thin diacfcpﬂhcy in the dates of
his Ais~ppurronce amly for the rdasons which wé have given
in respect of thoe previous rubjeet, we oare inclined to
nécupt the evidence of the vitness thot hér husband went
hom: as n deserter in Februsry, 1971, ‘e also accept her
testimony thi:t four wonths Later he gave himself up in
conponnence of Your Sieelloney's enll te the de5u§tcra to
return to dmty. e cocopt the foet thot some soldiers
picked him uy fr-m Kitpum Folice Stition nnd he disappenred
after thot lvv. ‘'v sy n reason why the witness should
fabricate cvi cnee vith peooovd te whet the D.C. is nlleged
toa hrve t-1" Lher »nlwe finl th-t the subject was taken to
Meleindye icre W ven det-ined, nlthansh his name decs not

appesr in 5x, 1%,

359/ eanneennnneess/5The




Subjc ot 130 - 3GT. Hall YO _CPCKA

The subicet i ow orrio! bt Venturine Lamone (#,353),

They hove Cive chi) 'ren Voo tweon Lhe ves of ten and three,

She soid thet 211 of ther uned ta 7o to school but she

¢l now no longoy afvord their 06,
. She said that ghe last sow her hushbont on hth April,

1971 when she left bdor f hoewro in Braya berrscks and went

to the morket, The sul e el wen ek On her return she

found the children cryis, ~ua bty 5 1 her thot the subject

had been drco o from bedy Tecten vy, dicke U, thrown in

thy e r and t Gy :wr;. The whilireno toid horthit the

nsarilants were army sl CLors owiem they 310 et know,  She

saw her husb nd's superior cific.r who seorele d fop him
P

around Mbuy- n! :lso rowgsoup Uelir ) bet 010 to ot

any cluess. Aftur Lua w o Oits she 3 11 thal they had *

friled to tr ce her husboant and she »oz riven o bus warrant

tn go home to Gulu, She went to Luzire ie lock for him in :

1972 and w~s told th-t the roried for

s.oing the prisoners

had expired »rd ne visit-rs wore ©11ewe! ints the prison,

Later she heord thot some princoners L’ bewen tronaferred

to Mutukula,
She s~id that her ubhand hadl o sonk sceount but she

does not kaor - oieh bank 34 s ot s B ot - rplicd for 3

et or oy b olte s onreperty,

X130 ro ey mtobe the b thaoa Gnn e recor? in the

Apmy roenr s fUiee ol sy Serpeent o031 0 Mty Opaknag

Notwithstr lioe the infarastiin i

venodr La 1 n s we
—_—
S N e oM yoe bt et i b Y e Ygahan Y wng

A Sersoont {0 T ade Spmy sto gl el ob Uhgue
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accept her evidence and alsc the testinony that he
was arrested on hth Aﬁril, 1971 by some soldicrs.
His name does not smppe~r in ix.124 as n Jetainee

at Luzira,

T1R1YA BORNY GUARD

354, Subjeet Nng156 = 1. SBEE r~1y TEYOVAST OKULU.
titness: 269 Nickolrs Opwal = Part 3, pe 2682 - 2688,

The sgbjuct w15 statione! with the Border Guard
Unit, Bibiyn, nceir Mimule. iis en, Nickolns Ogwal
(*4269), nscd to live with Liam,  He snid that his
fathcr had twelve children, the y ungest of whom
being tvwelves

According to the witnuss, there was no trouble *
within the barrrcks <t the time of the take-over of
the Government by the Lrey. e s=id thot Be 1ast saw
his frther in wuswst, 1971 when the éubject wenf on
duty "t ~hout 1 peaie Soon hetuns brought home ~gain b;uﬁ?ﬁn
four people, tvo in civilinrn /tress and other twélin
Army uniierm, vha took wuwy.ﬁun sun, They nsked him how
long he had been in the Army and the subject told them
that he had heen in the irmy during the colonial times
and rejoined Jater, The vitresa snid that his rutﬁcr
appeired to be under arrest :nl they took him nvay in g
Landrovers " Cne of then as'ad the witness to stay there

till they fourd hiw means to 2o home.

The witnegs stayed in the barricks shout four dnys

and then tr velled hen » to Lirn by bus. He left all

. their/.....-/576.
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their property behind and, on the atviae f his uncle,
Cpule Edil, did not o back to eolluct the property. He
snid that the fanmily gove up the subject ~nd he was of
the opininn that he musit have been kilied ag he was
arrcsted 'in his presence but, at the sone tinme, did not
know if he uvould have been driven across the border into
the Sudan, He said that he met some Acheli and langd
worien returning; fron Bibiys at Lira Radilwey Gtotion and
they tolil hii.\ that, rv.\.'«:r tuventy soldiers of these twe
t;ihos, who hoppencd to be his father's frients , hal been

eolloetrd el KT L,

His uncle is nou responsitle for e chestion of
the six children whu.gb to schoale e woul thet b
farther 1.ft some money in the Comnereinl Banlk ot Kampola
and Gulu but  nobody had applied for 1 court arder to

manayte his property.

Appearing in .x.1%6 is tho rubiect's noanme nnd,

according to ity he was reportod sissings on 19th July,

Ye are satisiied thnt‘thc subicet Ajgepocarel from

the Bovder Guerd f'nit, Bibhiya and o »re dnelined to
~accerpt the date of his discppour.nes ooccution d in
Fx.14(., '"'e sc¢ no reason to doubt the evidenee of the
only witnesn in wrone srerence the subject e nrrented
aed tatern ocve v in oo Tende ver by four poorle, tues of ot e
wepe o in Lrrrounitorn, coarpre i te e et et iy
linit, a6 the oo o centan g won stotioned vepry elode £

the Sudas oo rter bt e el ala af the arvest as siver

g gy 4% AT
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]
been the case, we see no reason for disarming himg e
are of the opinion thercfore thnt he was nrrcsted from
the Unit by other nollivrs ~nd taken away in a Landrover

to an unknown *l:cc, and hus been missing sinces

GULLE FIRB. S8,

355, Subject No. 205 - UN 2287 Cpl. RUFUS ODWONG

- Witncsos: 358 Santa Ajulu - Part b, p. 3660 - }672.

The subject was o awchinic bt thie Gulu Airbasc and wng
living in the brre eka vith his wifu, Ssnta Ajulu (W,358), -
She muﬁtionwﬂ hin fores nonber s Uy 2077« They have
four children bLoetwee. e oies of twelve and four; none
of whom zoes to =chool duc Lo fihﬂhciﬁl difficulties.-

‘Mrs Cdvony: said bt some 50 diers, whom she described ©

ag 'visitors', arrived in five tanks n;d one jeep on 27th
January, 1971 at abeut % n.m, Thiis cvidence is corroborated
by an Ex. Major alai Mukili (1.526), then a ;ergeant. who
stated thrt, on bein: recalled from leave at tﬁe time of

the take=over, he uns sent to Gulu with ccrtain_gthér'
officera on specinl nosigneent to guard the ﬁirslfipiéhd

the barracks. He snid thet some of the men of'Gulg barracks
hed desertad and his ansipnment included the task of arrese
ting éuch denortern, e dernied goinge to Gulu”with Eanks

but s»id th tuey bnd APCs nd smnll Vchicius and arrived

at the Gulu Lick-se in the wernine of 27th Janusry, lQ?ﬂ.'h

Hrs G st et bt 6. a0 'wisitors' were in u iform,
They sthet:d Lt g fop 000 e =3 dent coddiers from b once
Deme ard chart Ly lve of b alss 2110 nt their

te.

quarters/e..... 578, 3
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qunrters an' anted foap her husbhiand who had gone on dutj.
Later the srne day she saw many resident soldicrs being
beaten up by gruﬁpn of thene visiting: soldicrs nnd her
husbiand received o big awelling on the hend nnd on the
ribs; she gnid that he was in proat paine She said that
the beating was with rifle butts and the viétims were
being told in Swahili, "Run quickly, run qgquickly nnd they".
were tellin.: them to éﬂy their®laet word," (pe3670). She
snid thatall tae residoent seoldicrs were disarmed and the
visiting .. ldivurs sterte? firing «nd tooke-over the entire
Gulu Airbasc. Jccordine to 51 Makili,y they met some
resistance when they corrivel at o th hwrrjcku. He said
that the Sﬂllictﬁ withiu the barr:eks refuscd them entry

and started shootings ot theme  Thic made them fire back,

aiming in the iry, from one of Lhe AYCs and the barroacks

surrvndero.l,

Mrs Odweng oaid thet <ft = the 2ssnult on her husband,
he and some otk r iriends of is otirted slocying nights
out s#nd hoer hushant came heas only for his mealse She

said thot ‘. huab-nd Last ¢ ome for lunch on 30th January

1971 and n.ver cnmic beocke  The s day, two of his friends
cnme cryin - ond told her thot 4 1at of them W 4 been ordered
to go to Fntebbe, O £ bk ciTlod Janes Okdllo said

tht he had geen ber husband in th ¥arkshop when hc_was
going to th aAivrficld hu£ on his w - boecek Tound him gonee

o

She tricd to fin! out =~b oot o Wy tend fenm the selliers

but wns =sked to b patiente On "nl Febyu-ry, 1971 ghe
spoke to one of the oflicors whp told her hlently, "YWe do
not noed warn hoin cur effice but we need mong" (p,3667),

She was thon wven o bus wunepint

i} she rovel to the home
of her husb nd's un-le tas [ollevie: iy,
. ) She/.....-.@yq.
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quarters and acled far her husbiand who had gone on dutj.
Later the Sﬂmc'dﬂy.shu saw many resident soldicrs being
beaten up by gruﬁbs of these visiting soldicrs and her
husband received 2 big awelling an the hend And on the
ribs; she snid thnt he was in proet paine She said that
the benting was with rifle butts and the Qictims were
being told in Swrhili, "Run quicikly, run gquickly and they-
were tellin: them to soy their'laet word," (p.3670). She
snid thatadl tac rosidont seldies were disarmed and the
visiting ..oldicrs storte? firing =nd took-over the entire
Gulu Airbnsce Jeocordine to AYai Maikili, they met some
resistance when they crrived at th barracks, He said
that the solliots withiu the buarr:cks refuscd them entry
and startced sheoting ot them,  Thin made them fire back,
Aaiming in thue  dir, frem oone of L APCs and tine barricks

surrvnderel,

Mrs Odvong coaid thet ~ft ~ bl -=ssault on her husband,
he and somc othsr triends nf i ot rted slev)ing nights
out s#nd her husbhan? cawe hoine only for his menlse She
said thrt o hwab-ond test o come for lunch on 30th-January
1971 and nover cnme broeks  The son day, two of his friends
came cryin - ond told her th~t 2 1ot of them b 1 been ordered
to go to nteblbice On f ther ¢alled James Okdéllo said
that he had seen Ber husband in th: workshop when hc_wna
going to th- Airficld bu£ on his v brek found him gone,
She tricd to find eut sbhoat e Wuctend fear the selliers
but wae ~sked to be patient, On Sudl Fedbru-ry, 107% she
spoke to une of the ofticors whs told her blsntly, "We do
not need worner din cur ellice but e necd mon," (p,%3667),

She was th o aven = bus worrrnt and she rove ! ta the

t honme
<f her husb nd's - le the folloving ay,
) She/......./frﬁg.
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She complain.: that she was having difficulty in
* [ I
logking ~ftcr the children an? snid that when she went
L] [ . - .

to the bank to get her husband's moncy she wns told that

"the Army had_instructed the bank not to pay any soldier.

She has not apPJiud to court for an order to mnnnge'hcr
. ' H
husband's_propurty.

Lppeartng in Bx 124, which dis the list of detainces
nt Luzirn Upper Prison, is an entry in respect of UA
2287 Cpl. Rafnsi Odwong of ULF, Gulu, which indicates that
this Corpornl was Aluitted inte thu-priso? on 2nd Februnry,
1971 and transfurrved to Mutukula Army Camp with many other

soldier detaineces »n 26t4 December, 1071,

* Althoagh lirs Odwon,: :ntiouacd her husb-nd's force
number 28 2277 we tre inclined to accept the number given
in Ex,124 as:the correct ong. ‘le are of the opinion that,
No. 2287 Cpl, Rafsgi Gdwong is in fact the same soldier
as the subjects "¢ have ne icubt that Mrs Odwong's
evidence wrs truce, corrober:icd nq‘it wns by the evidence
of .526 who went on the spesinl mission of taking over
Gulu lirbnsce ‘o sccupt thet the subject was arrcated on
30th Janunryy 1971 from his sorkshop within the barracks
and on 2nd February, 1971 dctrined at Luzir: Prison, It
is alge cle¢nr thrt he ure troowferred to Mutukula Army
Camp on 24th DuCuuhcr,‘ “vohte hosrd cvidence about the
m18s bretkecut from futukula, duringe which some people
died and others cscopeds ‘e 7nonot think th-t the subject

was one of the eseopees, ot wisce he weuld have contnacted

"his family from wherever he soige o find therefore that

he dicd at Mutukula,

edinii/eeessa/ 580,




JTHIA SOLNTYRG

- Subjret No. 118 « UA 8289 TRHMSON OKELLO,

1.7, Jualbpcet Hoy 110w DELYCR or,

355, Subjict Ma, 122 = W 9P L/0pt, CHRTATOIHWR OK*LLO.

450, Subject Ttog 137 1y haa% [y Pl arp s 1o ario,
462, Sulj.iet Mo, 137 - RIVATY RMEST LI RbO,

BV - Suboct Ua, 138 - G000 TP GO a0y,

Subjuct Mo, 16E = U, 8331 L/7pl, YPALTY pne,

Sub j.ct Ho. 135 < l'R]".'..‘!‘-I-Z FRLUCTS OTOM,

36k Subject Hee 199 - DA 5011 PRIV 7L ALFRID WYI.

ss  Subjuct Mo, 205 - K. 18114377
' Ui

LG =~ GO 1TA LT, L P, OhEr o,
(mentionm L in sSubjeet !

1 d3 Sulrjr et o,
: suprnl,

Jtness st 219 Margmaet wcilo = Tart 0, ne DIN3 o~ 2198

224 Rose Jumn « Tart 3, pe 2790 = 2036

234 Trdeo Fjnnm “Fert %, . 2010 - 3316

239 TFesto chonm - Iirt 3, pe 2367 -~ 2389
. 20 Mickols bun = Iart 3, pe 2900 = 2393

2BL Joyce lingn - Purt 3, pe 251% - 2820
309 Robert .chot = I =4 3, p. 3031 = 304%
320  .ntopio Opuyn = Part by op, AW o %023

T307 0 Maknlic ukella = Tart by p. 2078 < 3084

Subiject,oe 118 o« 1 L8 PRIV T e vitito

Subject Yo, 119 - DRIVYR GTIM,.

Irivate Okello w:s

mereicd to Morcooret Leile Cl 210)’

vhoousod te live witn banm ot dings bore ek, She s i that

g Otoe 1ot v T a0 ey, 197,
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it 9 pem, thit evening Marparet wis bnthing her baby

'outsxde her quarters when ghe heard three ehots. Immedintely

she went 1nazde. At nbout 10. pem, there wns 1 knock at

the donr. vhon sha opencd she 8aw . n sold;er w1th a gun .

He nskcd for hul- ash\nd nnd, #hen he was told that he was

.naleep, the uoldxor went nwny.l Shu snxd thnt her husband

had consumed sone drlnkn that :vonxnb. at 2 ey thére
w«a unother knock at the door and thla txme her husband
also WOke up. Ph»re wns o soldxer in urmy uniform w1th a

gun 1t the loor, who twld hgr husbxnd tL dresa up’ and go

with h1m to worke Irlv*tu Ok«llo dros od up in hxs uniform,

took hiL kit ~na wcnt awny w1th the hOldltr. He never came

The folloving day somcene tock her husband's motor-
cycle to the office of (¢ 'C' Companye She did not know
: .o .
£f he had bought it on Government lean,

L

On 12th July, 1971 she went to the Company's office
and reportcd how her husband had been taken away. She was
agked to weit in the barracks. On 13th July; a sergeant
asked her to pmck up to go home nnd was given a warrant,
She 8nid .tht as she w:s lenving for the railwny station
she was stopped it .the auxrter gu-rd and, when she told -
the soldier th L shg h~l been given » warrant to pgo home,
shﬁ was sent boelr to wer énnrtvrs. She henrd some firing
on 13%th July, 1971 .and, at ~bout 2 pems, heard n 'big bang's
She staged in the barr-cws 1ill the 15th July, when she wns
sgiven anether voreant ond lso Sha. (0/-. This wns the
amount which wns ,:iven to heut fiftv other women who were
alsn sent homes "hen she 10ft the barrncks she saw that

the 4Aouble storey building houvnines the quarter:euard had

. col1pned/eeess /582,
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collapsed canpletelyes She soid thot ammunition nlso was
kept in the soe buildingee  Hargaret said that there had
net hean o any Fordng, o the boepr et beloroy creopt people

wure boing: arrootad ond taken to the querter juarde

Sromptat those srere ste ' on the s nipght g her hasboand was

Adrivir ¢ 1led COtier vhe use? to Yive vith them in the

s blocley hie too kg ant hoen reon stnee thin tncident,
1]

Marpgaret Do four chiildren and her co-wifoe also four.

The co-wife's children are living with the husband's

mother hut three of Harg ret's childrer live with her;  the

inst on. who oo bty schodl ntavg with W o hrothpr. She
snid that her tusbhond left some money in the bhank which
she hs not buen -ble Lo collect, ond no spplic-tion has

beun made for sn order to acnye his pro-crty.

appenring in 2x.13%6 is an entry in vespeet of UL
5298 Privite Johnston (kello of U Jini, whese d-te of
dis:;pperrance 1o Jiven ns 11th July, Y27, This list was
propared by the oray Records Office ant perndd stot-s that
curtain nhres, numbherd, units wnd dttes of discppeeronee
as stotel in o list submitted tu the Receords Cffice faor
clarific: tion, h-d been corrcetods ‘¢ are of the opinion

v

thot Ex.136 scts out the subject's corr ct nambor antd

Fittfile, o

Subioct dg 303 e WL NAED L/Cpd, cnTTTos iy ORYLLO

The smbjoet con veericd to Rore wune (U,000) wnd they
hove two ehildee ug g0 A five »ad three, Phe Cldoe used to
pooto setoel but stoppcd dn Foelwvwsry, 1670 due ot

N e

1oyiarent of schoaol foen,

e YV AT b U e bt s o eemrse in
[N Pl tut in ‘.lu"l, 1 i FIETR DS T I ._'i.'.i‘-' whoro he

, :
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wns stationed, for the weekeond, She said that at

around midnight, four soldicrs came to their house in the
barracks and called out fof him snying that he was wanted
on~duty. Her husband told them that he was on A course
"nnad they replicd that they had received a telephone from
Kampala that he wos wanted back, Waen her husband went

out he was orderc! to raisc up his hands nnd warned that if
he tried to run, they wotild shoot him, Sﬂe snid that these¢
four werce in .ray unifira rnd two hnd pistols, while the
othor twe gur: | She smw her husbhband teing tnken into the

M.T. officee o nover came backs

In the morninu she vent to the Company office to get
some food=stuff. §hc Tfounl many otﬂcr women and they were
all teld thot thosc whose husbands had been arrested would
not be given any foods, They were then told to get bus

warrants from ‘..' Company té return home.
14 N

She.said that nnother man who was arrested and dis-

apperred was someone ¢nlled Justines

On the fourth dey of her husband's arrest she heard
& big bang at the quarter puard.and the building collapsed;
she had heard theot many people were.bcing.detnined nt the
quirter gunrd nnd she waz of the opinion -thit, had her
husband been in it, he shoulld be Jdead bocouse 8f the exe

plosion -ng skc 1 no resson to think that he wes not in

the u-pter g vd,

She i thot her husb ond hind 1:ft a pass=bnok but
Hid not knew if there vag aoy noncey in the bank.  She hos
not yet spplicd to court to nanage his property,

2( 0 iv.a th Jote <! hia Aig~ppormee as 11th

S . 3?6 /...'../58‘0.
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Subject No. 134 = U.. 4993 PRIV, TE CRLESTINO OI'I0

Frivate Opdo was merpeaed to Kelekensin iajumu who used
_to live with him in the ruy berrecks in Jinjae. Since the
dagappoarance of the subject she m rricd somebody else

and did not come Lorverd to give cvidoenec,

The subject's brather, Tadeo b jamu (Ve234), said that
Kelekensin went howe on tath July, 1991 nad roported that
her husbrond wers arrested in bt wiche of 11th July, 1971

by some soldicrs who soult.d Lo o teok his to another

building wilhiia the hary ok,

The- witness s~id tant he did not Jdo -aything beenuse
Kclekensin bhad tol:d him th-t the buslding into which his

brother was Lovien was 'hambed' sanl Lthe witno a5 thrught that

his broth: r w3 Hlswr up in the Loome building.

The subjeet left threce children yoed six and a half,

four and three yenres o>nd thi witness lonks after them,

besides four of hig oun children.  “Ho.rv~n his children

go to schonl, nonz af his nephew 1mes beeausce he cannot

afford the schic-l {ues for all of th

“Xe 136 st. tes the Avte of his lisuppearonce as 11th

July, 1971.

Lo biet Ve, 137 o PRIV BUST B0 DIENCK,

Th subj et s teericd te Flor nee dncne and they

hove two ehilror - ed i Moo i foafteens The subject's

fothery Fuste Dehom (7,040, o vificd that th subject went

home or ghiort 10 v dr Jane 1970 w2 roturndd o Tinjge

bareacks ~ftore " is Toovee e M1 wo b write £ Nhis father

-

45/ vaneee/585
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chTera,

ns he used to do in the pi&. and’ the witness sent Florence
to Jinjn in July;~1971 to cheec on the subject. "She
returncd with his property lik: beds, sofa-scts etce and
told the old man th-t she did not find him in the barracks;

Florence hns since remarricd nan is somewhere. in Kongai.

The old mnn‘unid th=t he hna no iden of what happencd
to his son, '

de¢ said thot neither of his grand-chileéren gous to
schocl Aue to lie'r f sehoel foosy his son did net lenve

L4 .

any monuys.

" Ex. 136 contsins an entry in respect of UL 4624 Cpl.
Gueabio Fpuwo Af tho Ordinanec Dopot whosce Ante of dis-
appearance is given as 12th July, 1971, ;s already stnated
this oxhibit cont.ius th. corr. ct names and numbers of the
soldicrs and we ncecept the inform tion stnted in this exhibit

regarding this subject,

Suhject 138 = U, 8904 T'RIV TE JCHN ATAKRY

hecording to thc vevifdence wf the subjeet’s brother,
Nikola .bua (",240), the su’ juct had two wives, 4bulane
Opinyn an!t FPild: Jdyange. The subjeet was a pri;ate attnached
to th: irny Bond, Jinjr; His brother testificd that on 1bth
July, 1971 Fld~ dy nro eoae home to Dokole with nall their
_property and r.oportod ot the subd.ct hot heen arrested,
assaulted ~n? oput in the collz on 11th Jd}y}‘l971. The
witness s-oid thet Fil1d:, tol! him thet the Lnnni and
Acheli solddgra 1ot heen apr ated and Loy were oot nllowed
to so¢ ther uptil prep retirms had heen eonpleted for
Yheweins f tiodp e sy The witnens s-id that he is still

weritiv = for Wis hrcther's eose te eare un, Filda t~11 the

\‘,'i'pr-_",s/. e 5/586.
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witness that tie €ell in the barracks in which the
prisoners w\r; Kopt 1t Loon "herhed? and the roof
Aentroyed,  She teld i et she denbted if her husband
wan nlivae,

fhe wiunens s id thet ¥l her rosarried and he
Aid not know her where beutse  He i kewping his brother's
nine chilsren, vhe are Loteeen the -.os of ninctoeen and
four, of whoti he eon afford teo send anly tun te school,
whereas 11 of oo e ot schecl Vo for. his brether's
disoppearnece e Ail not ki if Nis hrother 1cft any
moncy in the honk, roor o b kneo o0 oy othoer nropertye
Fxo 13f indie tes th=t the sabjoet disaprerred on 11th

July, 1971,

Subject 160 = W, 52731 1 /0p), OFULEY QTT0.

The subjuct wis marvicd to Joyee Slingn (7,284).  He
“whs m ray Arivere ‘Tiecy hove cioht childrern between the
s ”: fiftea »nt threo. o0l hﬂlf, Af whom only three
gn to schaal,

Joycc 51t bbbt oane Xy, vitnin bture. woeoks nf the
trny thke=over, whon shhowooal Lhe Lrigde aroecery shop,
she sw seven peorle decluling: her hussiend = ~11 Loangil and

ceholi botyys rerost 3 from = e g W oft rnonon,  She

s thet Ry e w3 Ve b s wr s crying saying that s

]

the vy were —prr ~tod for nebhing ond gopr beings Yertun fer
nothing~, " Th v L At ket the e T anls owere boand with
orete o Tt SRR B A AN SR UES | ‘.: ey .L--:"!:"\v«-r and
drivin to the gquertor yunpd,  Th wite. n oment vs th, appter
culrl sith or. Phuer woanmen oond ook Borhy thes pe ~ple hnd

boan e 0t g Thoy e rl simuly £R1 T LT

| SERRTE o TR N (Y




rcturned to the qunarter guard nt 4 pems nand asked where
the prisoncrs were being kept. The irmy officer told hep...
that the prinoners had heen taken to Kampnla and advised

her to go back the following day if she wnnted to see

R T Wy
o

them. Next -y she s w enother of ficer whe told her that
her husbnnd's cnac might finish soon and asked her to wnit,
She wnited and kept on makine <nquirics, alwnys getting

the some nnswier, lLiventunlly she was given a warrant to go

home nnd she went to Lango.

Later on when she heard that sone soldiérs were
detained nt Luzir:: rrison she went there to try to sce
her husbond but vs told that zhe detainecs ;pre not allowed
to reccive visitora. Shc did not have nny'bppsgiunity to
see her husband and has not h-d nny coﬁmunicﬁtioﬂ about him

from any source.

Ex. j26 gives the dAate of his disappearance ns 25th

e - .
January, 1971. The subject is nlso included in Ex, 124,
according to whi ., he was admitted into the prison on 1st
May, 1971 snd was onc of the many detninces who were transe

ferred to Mutukulos irny Camp on 28th December, 1971,

The witness snid that her husband left some money in

the bank but she his not been 7ble to colleet it,’

CBul jeet Mo, 10T . TRIY MR FRUHCIS OTOM,

The subject wes the your~ r brnth.r of Rohert ..chot
(-4309), whooe ethor Lrathaor vag Sty Jonsm Otim of
wubonde (subjuct 184, p )y The witnuss snid that he
lant 5w the subj.o et in.u»ri], 1971 when he visited him

at the Tnstitute of 1u'Yie Srininte tiene, Ksipala, He

5711 et Ctor ha' fvise! hin onover ty anpronch Aemy

Horranks/.eeee/5R8,

e y




Barracks becnuse, during those duys, "things were not
alright." Yo 614 thi~t in June, or July, 1971, Oton'a
wifo, Maroeret Otim, returned home with her husband's

two chtirs and threce childrengs  She: told him thnt Oton
vent on Juty one night and did not return. She said that
mbout fifty wowen had buen piven warrimts to return to

their hoses in Lirey tuln wnt Kitzus,  He was lso toll

th t Lte Orec of Jdinjs borroceks ool boen ghet ond killed,

Sny onquiries bout

The wite o0 "9 nat try to o

toel the orinicn that the Lcholi

tbeth his brothoro
=nt Langil ool vors Loht Vv rolielled o Annl ot new
Governm nt,

The subjoet's three children ore = o Lotwoeen five
and four, ~nad Otin's three chililren oned seven, fiar and
two nt o h~1€; tue ~ee o with Lhe witness of whom one is
At achool; twe ith his fothir ond the younpest tws are
with thyir respoeclive msthers,
Tws nelosoom ot he any

Leeording to b, 136 thoer

record nhonrt PPrivi.te Francis Otam but the »hibit nes
mention DO 116 Prive te 0 b, Urcc whe is s-iv to have dis-
sppeared on 2%t0 Jonuary, 1971, Fros the ovidtence of W, 309

we o are cert-in thet H¢ bad sueh » brather s Private Francis

Otom whe won =t c’n b te Jinda bBerr-cks sne! who Jdis-

proetre ™ Yurioc e et ot of Tutyy 1971 sheut which
i previ oo oty cit Ve speitog

ALt xR rriong the Moot eanen < € L,
Croo omm 2th Jdonn ey T we vee oty v inion thet b
tee must vove Tt e ardene the e dncitont in

Jore, 1T,

2 \
-’Pl‘ O et ceans ./5‘9.
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Subject-No, 199 = Ui 5011 LLFRED B.1YI

The subject wrs marricd but his wife remarried

after the decath of tlhe subjcet. They have five qhildren

between
'aré now
subjcct
gtayinn

fntonio

thé ages of five and two and a half ynnré and
being maintrined by the subject's father. The
and his wife werc living in Jinja barracks and
with them wos the subject's younger brother,

Opoyn (".320), At the time of henring, Opoya

gave his nge o8 cighteen 2n, ns this incident ovcurrcd
three y: s w30, he must heve hoon Letween fifteen and

gixteen then.

actordins to thia youn wmyn there hnd been no

trouble whatsover in Lii: bapr.ckr before 13th July,
'19?1. On that coerning, he 1uft for school in the barracks
28 usu:l but ot ohevrt 9,306 ~.m., vhen he wes in'clnss-
room, thyy heerd firing. The toeschers were afeaid and
the children ‘ere H%ntlhnhc. e vitness sgid that he
saw som: rue? S0 ioers, waom e had nvv;r:sccn before in
the barricks, ch sing snlliers who were unnrmed, shootiﬁg

at them nnd killiag them, He snid that there was no

question of ~rrasting or capturing anybndy nnd he srw many

bodics lying ~hout,

it nbont 10 ..n. some soldiers went to their home and
asked for hia br.ther wio wag hiding inside., The witness
md the subjegt'e wife were besnten, slnppoﬂ and hit with
butts ~f ivme b force them to tell those soldiers where
his brothor w 5. ic hpother's wife revenled where her
hughand a5 ~nt f£.11owing is hic ncenunt of whnat happened
to the cuhjeet, (1.32°2):

Mrow ke s enrtured in the house he was

torturcieeseesotiicy ste:pu! on him with
thaeir Vuelsseesthuy wvere only stoepyping on

hi’:/. X 0696.




He s214
inside t
2 PelMe

L‘_l.""-": he

utrd we

the roof

Tl_n-
onoovaen
of unnren
down on
mopping;
hayrpncks
four ¢
wife to
15th th

]y

unif r

hire .. Iter they hod ‘one that they shot
him just in front of his heousc thurcesess
he wngs < 1re dy on the ground, his wnist had
e 'y boon hrokene, eahe ernuld not

o N T A S

f easeses ! e seas
Lwilt gaanseoh + Wi To-ft tipep. »rd ot abent
O pae 0 dourry came smd hiis bodly wos
thrown on it with several other bodies

but where these . 0 hodies were tXen

I enannt know,"

that b wes friyatened te take his brother's bhody
e U owense nd loet it lie outside from 10 a.m. tild

Hee v wikel if he wis sure thoet hig brother wns

Sttt s e Y wes 'tern out'y sddine that

the w0y, tir:t isy 13th July, 1971, th. quarter

s destroyede il ssid bt titg volls fell lown and

caved ine

confusii-n lasted th- whol - by nd shootin;: went
AQurivn,, Lhve rihte the kidlings by oreed stldicrs

¢ Unen e ontimie” on the Mth scnd conditisns cooled
Lo 15tL,  On the 1hth the —eec ? gollicrs wore
up, th L is,y tr-cin; those in hiding;. within the

and th oy were sewrebinge heoses,  He gaild that
¢ to thair hene alse, budt only o t011 th. subject's

cot oo bus worr ut to o horme . He goi? that on the

s pecp by estroyed Win brothor's veaporty,

ot st thet e crened £ ps o mers ind

Yut teoeod A et tell whope Loy oand ecoone frome

Ho thenent bt 4w adp it Wove ¢ one feee Koope e, Sonme

Wer.e 5t rhy - others wore o i Leten ot with
crown iyt aty, ot Woere pprive b s, Mg 3t ot
the v oo g 1 1 v cloohe T ot e gt om Yy,

Coothe 1000 catvy 10T e vt s n! s Givbirein-

eas, ./591.
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law went homo to Lanmit viliﬁ;e. Labongo. He :1id that his

lvte ‘brother left some won.y in the bank but nobody has

8o for apnlicd fopr‘court order to ronage his property.

The suhject's name appears in Ex.13€ which gives

the date of his dia~ppearsnce ns 11th July, 1971,

We appreciate thet th; witness was a young lnd of

about aixtcen.nt the tine of thot incidtents 4t the same
"time we r~ru of the opinion that the severity of the occur=
rcnce and the gangster=like shooting of people who were
un~ble ta dcfend themsclves and the killing of his own
brother in frort of him must have left a 1asting impression
on his young mind which he will romember to his last daye
!e should likc to comtpare his vxperivnce with thet of the
other young 1ad, Vclcntins Ocen (V;323) who gnve cvidence
nbout his f~ther, Privete Doniton Odu; (Subject 201, P¢671)
of the Borler Guard Unit, ﬂoyo. “e accept the cvidence

of 1,320 ~nd find that his brother Ji 5011 Private [lfred
Baiyi wng shot by some unidentificd sonldiers at Jinja

barracks on 13th July, 1971, ;

. e Subjcct No. 205 = "3, 13114327 SGT/ML.JOR MODRSTO ODOCH.

He wes married to Makaliya Akello (7,337) who snid
that she wig livin; uvith him at the time of his disappuarince,
They have seven ehildreen between the apges of nincteen nnd

seven, of vhom six nrie ot school,  She - ~id th he had two

more from tue othor women vho keor Lhem,

"e237 5 1d th~t she had gone home to bury n chili,
In Jonurry, 1971 ghe went to Jinj» but did net find him,.
RSM Phili iugn infurs . Mer thot har husbanA hot heen

AFFYst. 3 tewnris the end of Junusry, 1971 and taken to

Tuzirt/,e.e/5924

LN
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Luzir~e Ske wag not told.tho reason why he was

arrested, She returncd home and it was not till July,

1971 that she went to Luzira but the worder would not

let her in te see her Lusbonds  She hes no information

of what' keypenc? to hime e s:dd thnt all taeir property,
worth Shs, 1,000/=, was luft in their qunrtefs nt Jinja
barr~cks and sh: wen net compensnted.  She looks after

the children by Carainie  She s2id4 th-t her husband left
monecy in the bouk an® was insured but she hna not applied
for court ordur to nnnope hic property s she did not know

the procodurc,

Th2 suhject appu~rs in Ex, 136 as ™02 of SIG/SON and
the date of his disappear~nce is given ns 25th July, 1971,
He algso mppe~rs in Fxo124 where his number is given as
Boehre 18114397 ani, ncénrding to this entry, he was nd-
mittrd inte Luziva T'rigon on 8th Februnry, 1971 and was
one of the many ~thers who —ere trensferred to Mutukula

Army Camp on 28th Decerbor, 1971,

Tt sceus to us t~t the inforw~tion given to the
vitness hy ROM Bugn thot her hu-h-nd wan nrrnut;ﬂ towardn
the end of Jrnurry, 1971 wan correct and this w;ulﬂ secm
to be barne ent by [x,124 which gives his date of admission
intoe the prisen s Hth Febru-ry, 1971, ‘¢ do net believe
the inferm-tion ~bout his disappesrsnce in Fx, 126 which
docs net corves wnd ot ~1) with Ex,12h, o h~ve hoeard
eviicnee of the arns hpeckeout from Hutukula Jrmy Camp
durinnlwhirh soie foldicea Jdied ~nd othira mede paod their
eaciple 2 ver. aol civen deteils of thosne whe were killed
during tvis escope ml e feel thet the prebability elearly

in thot the nub i+t runt heve i lurisge the breskeout

from Hutukil~,

1‘:000.00/593.
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"10th = 13th July, 1971 with tkc exception df‘Subject 205,

It will be seen that thesce arrests came ‘around

A number of witnesnca apokc'ntn&t the explosion at the
quarter punrd which occurred cn:13th Julp, 1971, 4s we
‘have scen there was evidence that all the soldiers vho
were arristed around thnt time were in fnct detnined at

the quarter ;urrd, Lt. Cnl. Mondo (i1.377) was nsked about

“the blowing up oi the qurrtir pgusrde He srid that although

in July, 1971 he w=s 2wy fror the country in England, he

heard of it nnd snid, (p.3884):
"I won't L avle to s.y whether any investi-
gation was carricd out, but whnt 1 do know
‘ig thnt tais happencd Auring the same
puvriod ‘. July, whent triuble had started
and certain pecple had taken arms ngain,
wanting to fight and the peeplce who were
involved in the whole incident were those
who h2d been arrosteds I won't know whether
therc vas. any investijrtion." :

We should also menfion that the Licutenant Célonel had
talked of the confusion in Morcto borracks in July, 1971
which he describc? 28 an 'nttack! on the barracks but, as

we have scen 1nd the Commanding Officcr of the time confirmed

that, there was no ~ttck as such aon the barracks in July,

1971, However, thc Licutenant Colonel went on to give his
opinion nbout the hloving up of the quarter guard in Jinja

which he thought ''could he nccidental becguse-here you have

some people rrr-sted by some officers ~nd of people who

had deeidted to ficht ~n? therefore nny kind of force could
have causcd the explosion.” = (p.3884). He added,

g I 5.1 there viis n resistroncee; so there
was a fight in th+t rlace trying to contain
n certwin roup of disnidents within Jinja
barracks and the process of trying to
contain it could h:ve crused the whele buile
4ing o collapse =n! there would be no reason

Lo belicve that it was dene intentionnlly to
warrant the investigntion of this kind,"

"hilcees/ 594,
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While appruciating that the Licutenant Coloncl was not
Caowitnenn to the toncidont ad alge o sppeccdnbing Lhat he
was out of the country in July, 1971, wec would, with

respect, sny that his opinion is not borne out by the

cvidence which we have Qunrd. The cvidence clearly is

that there was no éroublc within tiec barracks till some

soldiers from outside came and ther started shooting

tht resident solidicrs, mosﬁly Acho!i and Lanj3i, who were

unarmede. According to onc cyc witress, there wnas in fact '
ino question of taking any prisoncrs; it was killing

and nothing else, We did not pet sany cevidence of any

reaietnyce being put up and the rrobability therefore i

is that the quarter gunrd could not have beca blown up

elther accidentally or in the crosc-fire.

[ ]
MAGAMAGSA  SOLDIERS
367 Subject Not 127 - UA 4846 L/Cpl, PETER OCEN
368, subject Mo, 163_- UA 6557 PRIVATE FRANCIS OI'lo. .
369 Subject No, 16k + UA 7693 PRIV.TS JOHN QCEN.
370' Subject No, 187 - YA 2280 SGT, D..VID LOUM,
Witnesses: 228 Escri Akulu - Pnrt: 3, p. 2265 - 2273
278 Barnabns Ochom « Part 3, p, 2773 - 2774
279 FErifasi Ogwang - Tart 3, p. 2778 - 2780

%10  Valente Otto - Part 3, p. 3043 - 304

Subjeet !o. 127 = U5 KBNS /031, CHTER OCEN.

L/Cplas Ocer was marricd to bgeri ainlu “W.R),  They
have six chilren b tween the apros of rixteen @nd Sney,y

all of whon o Lo ochaol,

Shedoeeses/595,
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She said that one evening in July, 1972 when they
were aslcep, some people knocked at the door at about
11 pem, and said that her husband was wanted on duty,
The subject dressed in his uniforn and went away with
those pcople und never came back, She said that there
was nothing unusual in the subjecs being called out on
duty in this manner. She heard the sound of a vehicle

leaving -her home as soon 15 her husband went out,

She waited "for his rcturn for three days Ehinking
that he might havce gone on safari,. Shg was then called
into an office wherce she wns givon a pus warrant to go
home with five other women, all of whom were Langis
Those women said that thecir husbands haé been arrested
and detnincd ‘at the quurter . i:r¢ of Magamaga barracka.
The witness went home and later cane back to Magamaga to
ascertain about her husband. She saw RSM Juma, who

denied knowing ah&thing about him, .
-

She snid that there had not been any trouble before
her husband's arrcst and had heard that seome sbldiprs had

run away during 1971 and "1972," She did not think that

her husband would have left the country,

The subject appears in Ex. 136 which gives the date

of his diroppesrance ns 12th July, 1972,

We arc antisfied that L/Cpl, Ocen has hcen missing
since July, 1972 when he wis callcd out 2t night by some
men for duty, .Rolying on the evidence that other five
Langi women, who were also iééuod Shs warrants together
with lhe witness, who teld her that thei; hustands were

detainced at the quarter pguard, we think that the probability

iﬂ/ouoo-a/596.
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is that he ncver reached Luzira, .

. 1

Sub ject Hog AG7% = ML G507 PRIVACEE PRAGGCTS CPI0,

The subject's father, Barnabas Ochom (We</8) said

that 6n 18th July, 1971 Opio's wife, Janct Ejang, recturned
home from Magnmaga b-rracks and rceyort--! to him that when
her huaband went on duty to the quarter guard on 11th July,
1971 trouble broke out and he never .come backs  She told
him that many people had been arrest.:d that night and

taken to the quarter pu-:rd and their wives werce given

bus warrants to go hoics She told the ~ld man that «they
were informed thnt .their husbands hat been killed by the

soldiers who arrcsted them,

The witncess went to Magnomapes after nhout a month and
i

some of his son's fricnds confir.rd that his son was dead,.

Janet Ejang no longer lives at the hom. of hcr husband
and her whereubouts in Soroti nrc unkucwn, She took her
husband's son, aged five, with her but 7,278 s:id that he
had nsked her to bring him back to him when he bLiocame of

s:hool age,
The witnoess wanted us %o help hin bring up that boy.

The suhivét Apréers in Ex.1ﬁé whica gives the date
of his disappearance as 11th Jn]y,‘1”71. e nre in no
deabt thoat Ui 6557 Frivate Francis Oyio wns nrrestod
on 11th Juiy, 1371 a8 ruperted by his w.fc to %W,778,
'uincU when he has been missings He do s nat appe :r in
Ex,12k which indicates that he never rosched Luzipa
Frison., This would scem te lend support to the information
collectel by Y008 t}r-f hin som v killed Aupings bhis

detention ot Moyuamagea,

. : Tar s e, 597,
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Subject Noe 164 = UA PRIYVATE JOHN OCEHM, .

Private Ocen's fath -, Frifiasi Ogwang (W, 279),
testified that his son cime home at bgengc Primary
School, Aloi, where the witness was m teachory on 14
days' leave in November, 1971, e sAid that on 30th
Novcmber', 1971 at nbout 7 p;m. two Army officers ?ame'in
a white Volkswagen vehicle nnd <sked for his sone Both
of them had pistols. ilis son cue out and they greeted
ench othere The, two soldiers told the subject that he
wns wanted in the barracks nnd they were going to take
hime His son colleuctud nll the Hraperty and went away

with the two seldiers in the vetiicles

The witness did not hear from his son. He wrote
to him on 6th January, 1772 and znin on 15th March,
1972 without getting iy rerly. On 25th April, 1972 he
went to Magamagn barracks but he was refused permission
to entere The witness wos bhle <o collect his son's

chairs from tiic house he whs renting outside the barracks.

The subjéct appears in kx,1%6 which also sets out the
dnte of his disnppuﬂrnnca as 5Cth November 1971, There is
no doubt thnt the subject was picked from his father's
home on 30th Hovember, 1971 at about 7 p.m. by two men
wearing drmy uniform, Ve consider it a pity that his
father did not take down the re¢ictration number of the
motor vehicle in which his son whes tnken awny. It scems
to us thrt there was nothing suspicious about this visit,
otherwige the witnenss wonld hinve 3aid 80 and this would
probnbly explain why he did not fcel any necessity go

take down the nuuber ~f the vehicle, We are therefore

eatisfir-d that those two were in frct Army officers who

unt?d/ee e /598,
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wxntud'to take the subject back to his barracks. The
nhL‘:-l oo e s e b e e b e e d i not
acknowledpe any of b two loetters wloch his father
wrbtc to him, lind tic sub ject loft <he country in
co;pnny witl * .0 men, we should hove thought that he

would have st {onst got in touch witt his father to

tell him that he wis safe and well, whorever he was,

Subject I, 167 < Iy 2250 SGT. JAVID _LOUM,

Ve -denlt with this subject together with his two

brothers, Subjc-cts 186 snd 168, prse 362 . Yle would

add that when the subjeet's wife rebarnod heme in August,

1971 and reported to 1,310 she g2id fhat the soldiers

who bayonetted or hushoand to de-th had come from Kampala.

Exe 130 pives the dote of ha, disappenrnrnce as 12th
July, 19771 but, =a alrendy stated, there is no doubt that

he was killed in his wifu's pros.ances.

MALIRE SOILDIHRS
Subject Mo, 1722 = UA GO2D PRIVATE “aTdRY OKEMY.

Subject fine 1046 < UL GOhS Cpl, PHILIP ALLONGA.

Subject ilo, i2¢ « U, La?3 IRIVATE , LFRED OKELLO.

Subjcet Ho, 130 = Ui 6177 LUCAS ORELLO.

Subject Hn, 155 - U4 6085 L/Cpl. TCM OKWILO,

Subjcet o, 1:0 « 1O 45 CLPT, FRYDRTCK HENMRY OGYAL,

Subjoct Mo, 169 = N U3E0F KON VT4 RT OTUCHT,

Subhject Ho, 1970 < PRIVATY 310G OGYWANG OTUCHI.

Subicet Mo, 176 < U, GO%1 JEREMIL CUGOR,

Subject in, 177 - PEIVOTE DT CAS OKELLO.

Subgoct Tog i = Ua 57297 FRIV PN 1o, QKL

Subjuct Hu, 3 - /0pL. Yoo ATGEN,

i e /rgg
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Witnesses: 223 Wilberto Opite - Part 3, p, 2225 - 2229
225 Lusnua Opio Odongo= Part 3, p, 2237 - 2240
230 Janet ikello - Part 3, p. 2281 - 2285
268 Lovi Ochieng - Part.3, p, 2678 - 2682
273 Helen Ajunng Cgwnle Part 3, pe 2710 - 2715

285 Clementina Agulo Otuchi A
= Part 3' Pe 2820 - 2830

291 Constantino Ckwang-Part 3, p. 2878 - 2884
294 Joyce Ljnng - Fart 3, p. 2901 « 2905
324  Yekonani Gero - Part 4, p. 3259 - 3267
349 Dorothy Lamana = Part b, p. 3569 = 3581

3?77 Lt, Col, ©milio Mondo
- Part 4, p. 3861 - 3885

480 UR 0309 Sgt. Al:x Alai L
- Part 6, p. 5355 = 5366

526 Alai Mukili - Part 7, p. 6521 -~ 6529

These subjecte were station:d at i'alire. It would
appear that thr;ugh an erro. private Lucas Okello h;s.been;
ligted twicé as sﬁbjcct No. 130 and 177. There is no
di?pct cvidence on him except thit he was mentiﬁ;ed.by Mre.
Janet Akello, wifé of Frivate il 'rcd Okcllo, when sée,met
the wife of Private Lucas bkello. She gnve her name a8
Lessy (Lucy?) Amongén.-.we get furﬁﬁcr rceference to
Private Lucas Okello in the cvidence of Conséantino
Okwnng (1.291) uho ﬁlso mc£ the vife of the private ;nd
gave her name ag Hfs. imongen Okello. Here we sece reference
to the sﬁm; lady as the wife of Privato_Okcllo AL We are

of the opinion thot subjicct 130 and 177 in fact is the same.

Tt I35 now n wq]l known fnct th1 the Army take=over

on 25th Janunry, 1971 had its first reverboeration nt Malire.
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Lt. Col, Mondo ('1,377), who is the Sccretnry to the bofcncc,
apoke of the reasons that led to the Covernment takeeavere
He mentionc.! some “gonoral cnnfuuiun" thnat led to thc
Government tike-over nnd, when he was asked the kind of

confusion he was referring to, he said, (p.3874):

"When 1 otnlk of this confusion, I think it
is beth politic:l nnd militnrye. ‘Yell to
begin with, th. whole source of this problem
is political, This i my own opinion, and
that eventunlly, it led, ns it were, into
the Arved Forces the confliect which broupht
nbout the milit:qry take-over, The grouping
for instance, of .choli and Langi tryin- to
take arms against the rest of the members
of the Arsed Forcoes, the . is, the confusion
I am talking nbout,"

He wag then acked about the '*Lrngo Master Flan' and
*
he snid, (p. 3874):

"No, that may be 4 part of it, But I think
Lango Master Plan, if I remember correctly
was a move of v " -h we kucw of much earlier
than 1971. As . snid, it could have been a
part of it. That was, may be, the beginning
of the political hit of it, but the main
point which c¢xploded in 1971 wns this grouping
of these two tribes trying to fight and elimi-
nate other members of the Armed Forces in the
evening of January, 24kth. So, I think the two
things are very much intcrwoven politicnl and
the rest of it,."

With this little insight of the background we now look

at the individual ¢ vos of subjects who are reported missing.

Subject Hoo 122 < UM 6092 LIV, TE M. THE.! OKENY

The subject's wldor brather, Wilborte Opito (¥, 223)
w:s the only uwitness to pive evidenc: on this subject. He
gnaid that the subijcect's wife, Roscelin: Alera, who used to
live with the cmbjeet in Molire barpeacls, was pow married

to sonmcbhody ¢lse in Lir:,

In enply Jinureyy 19707, frivate Cxeny sent hin wife

hors /, 4 FOI.
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home for delivery and the witness did not heer from
his brother after the Government tnkceover nnd e¢ven when

he wrote to him in Fcbru&ry, received no reply., He went

to Malire to enquire. The gnte keeper asked him to sit
down and after a little while they asked him why he wns
waiting theres He wna ordercd to get out quickly. They

told him, (p.2227):

"They did not know Mathew COkeny and if I
wantcd Mathew Okeny I sho ld go and find
out from n lorry named tipper,'

The witness then realised that his brother was dend.
He did not collcct his brother's property from his house !
and therc has becen no official cemmunication concerning ‘

the fate of his bronther, . . !

The witness said that he later lesrnt thnt fighting
had started at Malire on 25th Jonu.ry, 1971, and he thought
it possiblc that hi;. brother might have died during the u

shootinge. ) ] (,

He said thit his brother had six children who are
now under hic caree Only one goen Lo nghool nnd he can-
- not afford to send the othoers for cdueqtion due to lack
of money. Hc has six of his own children and his father
s blinds He hao been unable to withdraw moncy from his

brother's account with the Upginda Commereindl Bank,

The subject's nome sppears in Ex. 136, which gives

his date of digappc: cee as 25th Janosry, 1071,

We are inclined to nrrec with the intorpretation
which the witness put on the remark ahout the 'tipper',
)
if ;hu witnens wentod to know aboutl. his brother. It seoms
probable th.t this subjoct wns killed during the incident

at Malire on 26th J-nu-ry, 1971,
T it e e/ 6N2e




Sl o b g bl e e r B L VUL AL ONGA

Thee  svads bV woe v by bl e b Loy Eypnbay Ol -

Coe oy who peatd that The sub ot v anerted Lo
Voo, e B by It gy e e e albag bl

Living tu Kampeodo and b does nal heve e address,  The
witneas said th: t her brother had five :hildren, who are
now under his cnres. Only one goes to sthool, He has

ninc of his own children.

The witness said that the subject's wife roturnced
home on 28th ¢ mwry, 1971 with her hvoband's cupbonrd
and 1 safn sete  She reportod to him thit the subject
was arrested on 25th Janusry, 1971 duriag the Government
tnke«over operntions when he was on dnty at thé gate.
The witness went to Malire but nobody scemed to know his
brother, He asked the solilicrs shout his brother's radio .
and other propurty which wae left behind but they denied
any knowledge about it alsc. He hns rot received any

officinl communication abtout him. .
T wh foet e voo bt o TAG whino b i ven the data

L IR T TRY N IIEY I IR R s LI PO Y TR A I [T EYRY BT

T I TSt AT P O VT O B L I B I R Aoty
I'rison, accordingg to whi ° he was admitted on <7th Jamuary,
1971 and trmasferred with many other pris;nurs to Mutukala
army Crmp on 2Hth Dﬂcumhcr,.1971. The witness snid that
his brotiti r had nn account with the feanda Commercial

Bank and he h ' nok 5o for applicd to court for an order

to munnice his proprrty.

J The rc e-n booono dauabt Uit thais nubject wns anmonest
thi meny othor aollices Jotained at Luzirn who were transe-
forr- A to Mutuliula rmy Tamp rn 28th Decosber, 1991, e

§,<':"/...--../6(’).
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heard evidence of a mﬁss brenk=out by prisoners from
Mutukula during which somc escapcd and others died,

‘Had this corporal been one of“the cscaj-es, we should
have expected him ~* lenst to contact his family from
wherever he was, we werc not ni;on dctails of those who
were killed during ticis bid to cseape but we fcal;the
probability is thnt Cpl. Aluong: must have died at

Mutukula,

Subject No. 129 _- MA h973 FRIVATE ALFRFD OKELLO.

Subject Ho. 130 & 177 - Ua 6127 PRIVATE LUCAS OKELLO.

Janct Akello (W,23%30) is the wifc of Private Alfred
Okello., She said that her hushand sent her home in
December, 1970, nﬁd lkept gowe of the children with him
at Malirec,

. °
About n week fter the Government takce-over in

January, 1971, Mrs Lensy mongen. the wife of -Private
Lucas Okello, took the witness' childrea home nnd told
her that on 25th Jnnﬁnry, 1971 ut about 1 a.m. all the
Langi and Acholi soldiers at Malire, including their
husbands, were cnught.nnd put in the quarter guard,

Amongen told her also that the detninees had been taken

to Luzirn,

The witness hat no moncy ta 20 te Iuzira but Amongen
wents,  On her retury she 5430 that she had not. been allowed

‘to suc her husband.

Janet fkello bes tloee chilleen belween the ages
of scven and ones tor ot whon ar: from Privote Alfred
Okella but ncither (oes Lo schenl dun to shortage of

:

mer. * . She sndd Al e s teopounable te withiraw her

W tan s/, ., ./ 604,
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husbnnd's moncy from the bunk,

Both sobjects appeer in Exe 136 whioa indieston
that they dinppe eod on the OYWth Januaey, 1972170 They
also appear in BXe. 104 according to which bPrivete Lucas
Okcllo wne sduitten ints Luzira Frison 27th Jnnunry..
19?1 and brivibe "1fre? Ckhellas tws drys Dater; mnd both
were transfurred to Butukul. Arcy Camp en 28th December,
1971s These exhibiits mak: it nhundwntly.rlunr that these
two soldiers verce tweo of the many detninces who were
transfeered from fuzira Tricom to Mutukuls lremy Camp, We
heufd evidence! of the mans break-out fror <utukula during
which som«: prison-rs cscnyed and some were killed, We
did not gct particulars of those whoe dicd nd, as these
two subjects have been missing since their transfer to
Mutukula, we think thot’ the probability is that both of
them died durin,: the mass brenk-out from the Army Camp

at Mutukul-.

Subicct No, 155 - UA 6085 L/Cpl. TOM OKELLO.

The subjcct's elder brother, Levi Ochicng (W.268),
testificd that the subject was married te Caroline Akello
whe used to live with the subject at Malire bn;racks. He
‘snid that Caroline rcturncd home on 28th Janurry, 1971
with some of thoir property, and rorerted tat hoer hashand
was sent out on duty on 2%Lh Jdanunry, 1971, an1 never
eame brek, Subduau.ntly, she wro given n bus warrant to
go home, the gnance ns oaany other womenes  The witness said
that his brother had five chillren between the nipes of

“ ¢leven and scveﬁ; ~f whor the oldest twn go to school.

Three nf the witness's own children are at school and

Cohicng/ees s B(S,
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Ochieng snid thnt he ennnot afford to send the renaining

to schoole MNis brother had some money in a bank which

is not knou,

The subject appenes in Fxo 136 which gives the date
of hio disappuenraned as 29th Janusry, 1971, He nlsq
appears in BEx, 124, necording to which he was ndmitted
into Luzira Prison on 27th January, 1971, and was trans-
ferrcd io Mutukula irmy Camp on 28th December, 1971, He
has been missiur »nee thene Ve Lhink thnt the probability
is that he wns onc of thosc prisoncrs who dicd during their

bid to escape during the mnss hreok-out from Mutukula,

Subiject iio, 160 - UC 45 CT'TVIN FREDERICK HEMRY OGWAL.

The Cuptain w.s moarricd to Holen . jwang (W,273) and
they have eight children Letween the ages of sixtcen and
five, Threc of the children are at school and Helen said

that she cannot ~fford to send the others to school,.

According to ﬂelen her rusband went on safari to Arﬁa
in Janunry, 1971 before the irmy toke-over of the Government.
She said that on 25th January, 1971, some soldiers, including
Captain Lumago, went to her home in Tank Hill at 6 a.m., and
asked for the Captain. On being told that he had gone to
Arua onc of then commcnted, "You were still boastings” She
snid that thoy beeame cruel to her; they were firing in
the #ir and on the ground ani she was frighteneds She
took her children and went nwny, lenving them in the
hous<¢ still shooting at rindom. She spent the night at
the home: of one called Victor at Najruru, and, when she
returned to hnr.hﬂm( pho follawine Jday, she found everye

thing token nway by the solds i, She then went home to

CAniee s el JBiLG,
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Aduku in Langoe. alodt o wedk 1ater ashe wns told by a
woman, Joice Ejeng (H.294), that she had scen the

Coptoon betig wtopped by whate e e the fonre men
VEoal the Ol lex Petrol Dtation an barae Wel'Yh nand
that the Captain came out of his ¢nr and one of the four
from the other car also came o:t and o fter some hented
conversation, which she couldl not henosy th; Captain got
into the white car and the other man winto the Captain's
cory and then both vehisles 1ofte She sqid that those
four peonple wore in plain clothe s snd the conversation
hetween the Caplain md the othe roman wag in Bnpelish,
According to Helen this incident took ypluice on the first
Sunday nfter the Military takeover. Lh- saw the District
Commissioner, Lir:a, who w:s then Mr, Fuaigomn, and he
apreared to kuow tbout the arrest of heir husband, She
snid thnat the District Commission.e rang; sormcone nt Lira
Hotel and two men cunme to his offices She knew one of
them before qand ne wns Lte. Onzaima. from wlu. They told
the District Coamissionor thet her husy nd had been sent
to Gulu, She tmen saw Mr, Gdyek, the District Tolice
Commander, and he confirmed thnt her husband had been sent
to Gulu after pissing through Lira Polwee Station. She
Qunt to Gulu the following dny and met 1t. Onzima ot the
Aarmy barrtckse.  She sadd thet Crnzion ajg.oared 'shy' to
talk to Yo bue e toi U her faet her buwsbend had beeen taken
to Fompala, Sl owent bt Madintye but 1 ilod to Fin? him

thercs  She fricd Zul-mpe, Yut without aany succeesse.

When she vw-a in Gulu she saw some saldicrs driving
h- r husband's cor whiich wan o Poupgeot calnnn Ko, U4UH 7299,

She mentioncdt this o Lt a1, Opeeel el he promised to

| lonk/e.ee /607,
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look for the car, which has not been traced. The number -

of this car does not appear in either Ex. 151 or 132,

Helen said thiat her husband had moncey in the b-nk
which sne has not been able to get and he was insured,
She has not applicd to n court order to manage his

property.

The Captain is included ir Ex. 136 which gives the
dnte of his disappesrenee as 2Lt Janunry, 1971, From
the evidence of the Coptain's wife it is clear thnt her
husband wag not ot howme on the day of the Govérnment
take=over, We have no doubt th~  the people who went
looking for her husband. including Captain Lumago,
behaved in an atrocious manner townpds - -+ "©nGeless woman
by shooting at random, thus chasaing her out of her home,
We find that during the time she was away from her home,
nall her property was sﬁolen and thosc¢ soldiers, including
Cnﬁtain Iumnago, w!' |, rere left beliind in her hbuse, mus t

bear full responsibility for the thceft of the property.

W, 294 witnessedlthe Captain being tnken away by
four men in a white car. According to her t'  Captain
was tankcen ~fter some hented conversation which was in
English. As sol-licrs were looking for the Captain and
he was in fact taken on the firat Sunday following 25th
Jnnuwr&, 1971 we think that it -is reasonoble to ény thnt
thosce four peorle wha took him from Lira must have been.
soldiers from the Upanda Armye He has not boen secn

since and he does not appear in the list of detainces in

Lu: .en Irison, #x. 124,

Subjoct/...../ 608
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Subject Noe 169 - 11,53%5% RSM FLIAZARI OTUCHI.

Subject No, 170 - Hii 8812 PTR, INLIUS PETRP OGWANG OTUCHI,

Exy VA ivess Lhe pank o of Mlissors Otuchl o WO,
Priviate Ogwongr Gtuchi was his son and both were stationed
at Malire, Clemoeting “peuto (74005) is the wife of Elinzard
Otuchi and 8lc s th=ty tesi s her gon Privete Cgwang,

she has five othor children between the nges of sixteen

nnd thrcee

Ve 2HY sid thit her husband was st home in Kamuda
village on leave in dwnuwry,.l?71. On 5Cth Jar .ary, 19?71
at 2 peme 6ix soldicrs, inclubling 3, .11, L/Cpl, Abujo
and L/Cple. Alingn, came to her home. According to the

witness (p.2823):-

"On their arrival, one of them cnllcd him by
his rank thot RSM we are “wiay working in

- Kampeloo yet youu are enjoying 2t home with
your wife. He told him to come out and
my husband came outs He ordercd him to kneel
down and he did so; this man commented that
you uscd to give us hard work today you will
sece e hit him on the hrad with the gun.®

She snaid that the man who asshultoc him was a
Lieutenant and they alleped thot her hushand wag pretending
not to have hoord an amnouncement on the radio reenlling
a1l soldicvra who vere on leave, They taked him for his
rndio nd after checking: found that ite battorics were wenke
They took Lim ooy in th iy Iondrover voine the battery of
her hush-nd's eore another soldier drove swiy in her huse

band's ci're

Cn /nd Febraary, 1971 Clumentinng wont to Malire looking
for her husband,  She anked L/Crl1e abujn -'x‘.\‘unt him nnd he
toll her tht thay Lok him to mla Trom @hers Bop hushand
wan token bt Mat b dn o plome, Latory b told her that

ner/oeaad/ 609,
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her busband was dead, She nlso asked him nhout her son
Ogwang. .bujo told her that he w:8 nt Malire but, another
Lango soldier informed her thnt Ogwang was arrested on 1st

Februnry, 1971 and taken to Luzirn.
Sgt, dlex Alai (1J480Y testified that at the time of

the Government takce-over he was in Jinjn on operations, He

denied knowing L/Cpls Malingn and Sgurujo and further denied

that on 30th January, 1971 he went. to Gtuchi's home in Lango.

He maintained thiet in Jdonunry, 1977 Lo wns a private and

was p}omoted Sergeont in 1972, Ho produced a letteor dated
28th November, 1974, (Hx; 1.3) fror Lt, Col. Sule, Commanding
Officer, Malire to confirm th:t th. wiluess was promoted to

his present rank on Stk Februnry, 1972,

The other Alri who was called to give ovidence was
Alai Mukili ('1,526). In 1971 he wes a scrgeant but when he
was retired from the Army 1974, he was a"major. He testified
that at the time of the Government tike-over he wns sent to
Gulu with somc othur nfficers on specinl assignment to guard
the Adirstip nnd the bharrackse He snid thnt his assignment
included 1o the arroest of deserters, He snid that he knew
RSM Otuchi whom he described as hia.friend. He said that
during his four months' stny in Gilu he hnd arrestcd only
onc soldicr who had run away to Jria, He snid that they
arrived in Gulu in the morning of 28th Janusrry, 1971, On
heing rsked pout wn;'rvuson why Mrs. Otuchi should mention
his nhme, he snid tust he did not know and thy have not
been on bnd terms but he thoupsht thint she mentioned his name

omly beecnuse 'she krniew him,!

Roth fothor 2nd son mre mentisned in lx. 136 which pives

th(—'/o ve o/ 610.
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the date of their disappearance as 25th Janunry, 1971,

Ve Bee b opeagor to bt e evidhnee of Mru, Otuchi
who nnid that at the time of the Goverirment tnke-over her
husband wns at home on lua.ue ‘e are satisfied that Sgt.
Alex Alai ('7.480) is5 in no wvay involved .n this mntter.
Ex=mtjor Alai Mukili did not deny krowing: the Otuchi
family with.whum he uwsed to live in Malire., lHe described
the scnio; Otuchi ns his fri.nd =nd 150 »lmitted that Mrs,
Otuchi knuw him - they lend 1ived toge ther in the warracks
for a long time. iirs, Otuchi saw L. geliicrs wiro went to
pick up hir husiond on 30Lh January, at 2 peme el she must
have seen them frowm very cloace On 30th January, v,526
was in Gulu on specinl assignment which included the rounding
up of deserters, According to what her ausband was teld
at théir home it apjuured that the soldicrs who were on
leave at the time of the Government takc-over hnd been ree-
cnlled and an announcement to that effecet whs put out on
the radio. It is obvious that the senior Ctuchi did not
respond to the announcement, probnbly becouse he did not
hear it on his radio whose batterices were wenk. As Mrs,.
Otuchi knoew Mukili well before nnd ns he was, on his own
admission, in Gulu by then on duties which included the
arresting of descrters and as her hushban:d %as areested.oin
hro«i dry linhf, we nre of the opinion th-t Mrs, Otuchi

could nat have been mistaken in her identification of o

¢ 1926 s one of the six soldicers who arrost.d her hushand
from their heme in Lango on 30th January, 1971, ic has
. not been seen or honrd of since and he does not sppesr in
¢ the list of detainces ot Lunira,.

Roparding brivete Qrweng Ctuchi her meboor lenrnt of

Ris =rrest when she wias cueviringes hout her onedhend.
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*Although she was told that he and been taken to Luzira{l”h
we have not been able to find his name in Ex. 124, We
are, however, sntisficd from Clementina's evidence that
Private ngnng'Otuchi hns* been missing since 1st Feb;uary.
1971, and we feol that the prohability ciearly is that he

ia no longer living.

Subject No. 176 - UA 60%1 JEREMIA ONGOM,

Ongom's brother Contan' no Okwang /'7.291) said that
he came to Kampnla on 24th Jaruary, 1971, to visit his
brother who recvived him at k:mpnln bus park. He snid that
his brother was staying withir. the barracks but he, the
witness, spent that night at the home of Lucas Okello
(subject 130 and 177) c¢tside the barrackse During that
night he hecrd & lot of shoétlng from Malire side, His .
brother did not come to sec him at 10 a.m. the next morning
as promised, ar . “rs. Amongen Okello advised him not to go
to Malire to look for him, She did, hcwvever, tell him that
she had seen his brother being arrested from the field where
they are qssigned duties and wns taken to a hous; within
Malire barracks where he was locked upe. He did not make any
enquiries about his brothcr and returncd home after three
days. Okello's wife also rcturncd home nfter two weeka,
Ex, 126 mentions Ongom ~nd (ives his date of disappearance

ng 25th January, 1971,

We are satisfied that UA 6051 Private Jeremia Ongom
of Mnlire has been missing since 25th Janumry, 1971 when he
friled to keep his appointment te sce his brother at 10 a.m,
at the home of Private Lucag Okello, Amongen did not come

forwnrd to rive cvidence but we have no reason to doubt

Okwang /..../6124
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disappeared on 25th January, 1971.

From the evidence of Goro we nre sntisfied that
Private Okulu was n deserter, and he deilerted in Jamuary,
1971 after the Army tuke~over., We are snticfied by the
evidence of W.324 that these twc descrters (the subject
and Private Ochaya) were arrestud by soldiers on 27th
June, 1972, There-is no news of Private Okulu since then
and he does not appear in thc list of detainces at Luzira,

Ex.1210.

Subject Wo, 228 ~'L/Cpl, YOSE ANGEN,

The Bubject wns nn uncle of Dorothy Lanana (W. 347)

who mentioned him when giving cvidence about the disappearance
of her own father, LtKenert Okoth aubject No. 227, p475 . - 4 %
When she came to Kampala 1o king for her father she went to y .
Malire te see her uncle and she found him missing alsé.
She met Mrs. Angen on 23rd “arch, 1971, and she told the
witness that her huaband and the witnetrn's father had
been shot together in one of the cells, The witness found
many women of different tribes including Acholi/Langi women
and some dresscd in Nubian clothec crying at Malire for

*  their husbands, VYhen the witness tried to see the Commanding
_Officer, she was chased away by the R.P, According to

\ ' Ex. 136, the Army records office docs not scem to have any

record of L/Cpl. Angen. In Exe 124, which i. the list of
detainees at Luzira Prison, is entry No. 157 in respect of

UA 5750 Private Yose Ange, an fcheli from Mnlire Army Henad-

qunrters.
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hecording to thié:éntry this private was

. admiétod on 27th Jéhuary, 19?71, arAd branefe?req v ' th

n.

many other soldiers to Mutukula .axmy Camp on 28th '

. . Dacember 1971+ .s hus been seen Dorothy Lanann
went to Malire in March, 1971 ani when she saw her
aunt on 23rd March, 1971 she founr her crying and

L T

Ip;cki;g up to lenve thg barracks. If what her aunt
’F91§fhur was true that she.hnd seen her hﬁ;;apd-P/Cpl.
Afgen and Lt. Col. Okoth together in one cell éna later
age& blood in the same cell with those occ&pnnts nig-

*sing, 1t must follow that the occupants of that cell
h§d been killed at Malire in March, 1971. We have no

" roaddn to doubt the evidence given by W. 347 and as such

find that the entry in Ex.124 in resprct of Private Yose
‘nge 18 for a totn™ . 1iffcrent soldier of Malire, We

find th~t L/Cpl. Yose-ingen wns arrested and killed

within the barracks on or ahout the 23rd of March,1971,

oo...-.-.../6150
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MASINDI SOLDIERS

383, Subject No. 83 - UA 4069 PIE EMENYU OBONG.

384, Subject No. 136 - UA_2020 CFL NIKANOLI QFIO,
385, Subject No. 139 ~ UO 89 LT. JOHN JAMES OKOQI.

Lok

-
PR .

'litneasoa: 238 Erina Aguti = Part 3 p. 2364 - 2347
241 Alice Akollo - Part 3 p. 2393 ~ 2397

With regard to Pte Obony, we doalt with him .together

with his two relatives, subjects 86 and 87 at p. 245,

Cpl. Opio used to live with his wife Erina Aguti
(.238) at the Army Barracks, Masindi. She sald that on 3rd
February, 1971 a soldier arrestod her husband at 2. p.m;
iron their home and took him to the quarter guard.. Later he ®
sent her a mesaagé to take him some bodding, When she saw
him at the quarter guard she found that he had been assaulted
and his hand fractured. Her husband did not tell her why
he had been arrested or who had assaulted him. Later
the same day he was releasgg from the quarter.guardjind
then she accompanied him to the barracks' hospital fer
treatment. She saw about twenty othéf'soidiefs.al;o going
to the hospital. Her husband wes admitted and, lateg when
she took him food in the hospitcl, sho found that his jaw
also was fractured and he could not eate She made some
porridge for him. At about 4 p.m., before she left, a land-
rover came to the hospital and some soldiers in Army uniform

agked for Cpl. Opio. Her husband went out to the door of

" the hospital to mect them. Immedintely those soldiers star-

ted agoaulting ‘Hfm and ordered iz to run up to the landrover,

The subjoct ran up to the vehicle and was made to lie down

on it{'u/ooo.' . -/6160
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.his home nhd taken to the quartor giard where he must have !

,again, made him to lio on th: fldéor of:the Army landrover

. the mannmer in which he 'was taken nway from the hoepital,
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on its floor and thrce soldiers stood on top of hime The i

vehicle was then driven away and the witness has not seen ki

her husband again.

The following day an Alur L/Cple told her that her hus-

band was taken to Kampala and gave her a bus warrant to

L R N i

take her home to Lango. She did not acoept what the L/Cpl.
told her and believed that her hussand was killed; she did

not go to Kampala to look for hime She has three children,

SaniiiN,

two from the subject, and th sc two are being looked after‘”

by their grandfather., The subject left some money in the :

bank and had alse built a. house in Jinja but the witness

said that thieves had stolen all the material from it and
the house demolished.
]
Ex. 136 gives the date of Cpl.. Opio's disappearance as

18t February, 1971. Therc can bo no doubt that Cpl. ¢

NikanoliOpio was first arrcsted cn 3rd Februmry, ﬁ971 from :

becen assaulted, resulting in a fractured hand and jaw. It

1s also clear that when he went to the hospital for treat-

ment he was picked up by some soldicrs who assaulted him

and, with three soldiers standing on'him, drove away from

the hospitnl.

Like Hrs Opio we do not think that the information
given to her by the Alur L/Cpl. thnt her husband was taken
to Kampaln wns truc. His name doecs not nappear in the list

of detainces - Ex.124 - and, the netire of the assault and

-
oo e N S T ST YIRS

indicnte c¢loarly thet he must have been disposed of hy

those aoldiers soon after leavings the hospitnl,

Renvin/e..ee /6174
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Regarding the other.subject. Lte. Okodi, there is no
direct evidence about'him. He had sent his wife, Alice
Akello (W.241), to their home in Lango with their children
on 27th January, 1971. She wrots to him from home but re~-
ceived no reply a... she was worried. She said that she

a1a not.go to Masihdi ns she had:no noney. She tried to
borrow but nobody w;uld help. 8he had not made Qn& enquiries
about him and although she knew some women whose husbanda
were. in Masindi- she has not get any of ther. She said that

. her..husband hnd a Citroen cai,'No. usY 37, and some other
propoerty lilké n radio,. taperecordcr otc., which were all

left in their quartera. He also had an nccount with the

Masindi Branch of the Grindluys Bank.

She ‘has throe children, nons-of whon goes to sohool
beoause of lack of money. Her father-in-law is’ very ald e
and she also has her own mother and sgorié brothers. She-

makes a 1iving out of thp little subsistence farming which

. ghe docs. e i e

.Accofding to Ex. 136 L. Jkodi whs reported as mié-
sing in February. 1971. We have no record about the present
ownurahip of the Citrogn yehicle waich U. 21 mentionod.

It is difficult to say what might havo'hqpponed to the
Iieutenant except that he ha. been nissing since.Fébrua;y,
1971 and the probubility clearly is that he is no longer

nlivu.l
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MBARARA _SOLDIERS

Subjoct Nog 114 - Cpl, SAMUEL ODIDI.

Subject No, 115 = UA 6726 PRIVATE MANASI OTIM.

Subject No, 116 - UA 2950 L/Cpl, RAYMOND OG"™AL.

Subject No, 117 = Uh 6697 PRIVATE AEEMEREKI OKABO.

Subject No, 120 - UA 3083 S/SGT. MISUSERA OGWANG.
Subject No; 131 = Cpl, KONSTANTINO CGEMA.
Subject No. 158 - Ua 40RO L/Cpl. YUVENTINO CKULO.
Subject No, 165 - UA 5000 PRIVATE LEO SHABAN.
Subject No. 167 - UA 2862 PRIVATE GEORGE OTVOMA.

Subject Noo. 172 - UA_ 3714 L/Cpl, WILLIAM ODCNG,

Subject No, 182 - FRIVATE FAUSTINO AKORO.

Subject.No, 183 - UO 345 REV, LT. YDUAM LAVRO OLIT,

Subject No, 182 - Ua 2289 Cpl, ZAKAYO OCERO.

Subject No,

192 - UA 15222 PR1..TE MCHAMED YAMBA.

Subject No, 194 - Ui 5073 SGT/MAJOR CABRIEL ODIDA.

Subject No,

Subject No, 206 = PRIVATE ERUKULANO CDUR.

298 - REV, HENRY QGWAL, (mentionecd in

Witnesscas: 215

216
217
218
220
231
271
280
293
287
302
308

311
314
316

passing with Subject Yo, 183),

Agulnni iyer - Part 3, p. 2149 - 2162,
Florence Apio - Part 5%, p. 2162 - 2171,
Veronika Awiyo - Part 3, p. 2171 = 2177,
Joyceo Apeja -~ Part %, p. 2177 - 2182,
Alice Auma ‘= Part 3, p. 2198 - 2203,
John Angel - Part 3, p. 2286 - 2290,
Sthina Epiln - Part 7, p. 2695 - 2701,
Marncelo Dila - Part *, pe. 2780 - 2786,
Mary Atim - Part 7, p. 2807 - 2813,
Florence Atim - Part 2, p. 2837 - 2848,

Charles Okelln ~ Part 3, p. 2943 - 2947,
Jakeri Lavro Odong Areop (14t
- Port 3, p. 3071 ~ 3023,

Irances Oroma Accro~Part 3, p. 3274 - 3095,

Kndara Hoji Hohnmed=Part 3, p. 3116 - 3126,
Donosiano Okoth = Part 4, p. 3149 - 7161,

cite e e o /6196
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Witnesaes: 328 Donosiano Olara - Part 4, p. 3285
399 UA 5152 S/Sgt. Musa Asio
- Part 4, p. 4127 - 4135,
400 UA 2920 Cpl. Venckanti Kakaire '
o - Part 4, p. 4136 - 4148,
401 ‘Major Yusuf Adek = Part 4, p. 4148 - 4159,
4o2 UA 2585 RSM Mauresio -Ojede
- Part 4, p. 4159 - 4163,
446 Lydia Achn Olit =~ Part 5, p. 4775 - 4796.
450 Major Jumn Ayiga = Part 5, p. 4851 - 4858,
490 -Brige Woris.Ali Fadhu} . N ..
, . - Part 6, p. 5619. - 5648.
492 Bishop Silvano Goi Vani h
. e e e -'-Part'6. p.'569"
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Subject No. 114 - Cple SAMUEL CDIDI,
The subject was married. to Agulani Ayer (W. §15), !ﬁo‘ .

used to live.wigh him in the barracks at Mbarara. They .. >
have.pix childrep and his other wife, about whom we did no}

hear anything, has. two.children, oy . -

. ...0n 15th July,-1971, the eubjsct wng.at home when at¥
about 2 pem. an Army efficer in uaiform came:and-teld the
subject. that.bhe was wanted in the office. for pogting to'a
different battalion., "The. subject refused to.go due to'; '
fractured arm.but, after a little persuation, he was

convinced and nccompanied the.other officer to the office,

W.215 said that a little latoer some other officers
came and informed her that her husband had been detained
nt the quarter guard and asked her to take him food, She

took food to the guard room but w:s not nllowed to see

her huasbhand; only the food utensile were returned to her.,

At.ooooo./ 620.




At her husband's regquest through the orderly, she took

hin n bilnnket, Ghe took him tea the following morning
at 7.5 n.m, and was nble to tnlk with him through the

window of the quarter gunrd, DBut he did not tell her why

he hnd been dotnined, ‘When she went back with lunch, the

officers at thc quarter guard roturned the blanket to her
and told her not to return any more, ‘‘hey told her that
her husbnnd would be tnken to Kumpnla st U pem. thut day.
Her husband asked for a box éf mntches nand when she took
him ahe found_him and many others with him crying. She
saw a lorry pnrked near the quarter guard and sk

found

the prisoncrs being assnulted by drmy officers. She

said, (p.2153):

"The first person who was bl wicht out to
be taken in the lorry, he was beaten

. until he died. The second perscn was
brought but that one was taken in the
lorry, the 3rd person was also beiten
to death and my husband was the 4th one,
having scen some of his fellow friends,

- he started folling down, h¢ was bunten,
he kept on falling down but all through
this time 1 was busy trying to resicue

my children who were also with me therel”

She said th~t the hands of all these prisoncrs were

+in handcuffs at their Licks. Her husbrnd was nlmost

unconscigus when hce wns thrown into the truck "like a bag

of cotton', BShe snid that about 100 peoyl-, mostly Langi

.and Acholi so0ldicra, including th who hod heen henten

to death, werc lo -icd into the three ten truck which then

left in the directinn of Masaka/Xampaln,

The other soldicrs started taunting b wemen whose

husbands had been taken awcy by saving, (pe2177):
"Thiy uced to t01Y us that you Lanpi you

paid you were strong anl you were bonsting
with your husbands."

sh('}./q-o"/6?1.
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8he said that she¢ saw the O/C barrncks, Captain
Adek (W,401) when other goldicrs startcd disturbing them
with their taunts and he intcrvened o let the women

pack up in pence,

They stayed in the barracks unt.1l 23rd July, 1971
when nbout eighty women - Acholi ani Langi -.wore given
their husbands' salary for onc month and bus warrants
to tnke them home. The witness maniged to tnke with her
all their property exccept for n.rndio and a t~d which were
taken away by the soldiers. Regnrding the radio she said
that her son had taken it wiph him to the bush after hearing
that the soldiers in the barracks were going to kill all
the males offfspring of the soldiers who had been arrested
and one day when he wnn'cominm back to the barracks the
radio was taken away from him, éhé tad to leave the bed

behind, because of lack of space in the lorry.

W. 401 rather surﬁrisinély sn1il thnt he had received
a report that Cpl, Odidi hnd beeh missing since 25th
Janunry, 1971, and he denied that any nrrest took place
in Simba bouttnlion during June/July, 1971. He said that
if the wivcs of the so}die}s from the North say so that

evidence would be a pack of lics,
t

Mre., O0didi snid thot she has buen nble to use her
hushand's moncy in the bank, Ier husb-and wag insured and
she wns tnld'by the Insurance Compnny thnt they were
trying to trace her husband and tha: she should wait. It
scems thnt no npplication has so far been made for coﬁrt.

order to manage the suhjeet's property.

Ex, 1%6 contains a remark abou-. Luis subject thnt

* - heleeses/ 622,




- 622 -

he was not found in the Army records kept in the Records

Office.

Subject No. 115 - UA,6726 PRIV.LTE MANASI OTIM.

Private Otim was married to Florence Apio (W, 216)
and they have ten children, thc c¢ldest being secventcen,
One of them goes to schuol and the three vho were schooling
before the disappenrance of their fnthrr tud to stop due

to financial troutlc.

Florence said that in June, 1971 her husband sent
her home with the childr:: because of the trouble "which
arosc about tribal matters where acholi/Langi people
were being discriminnted" - (p, 2164). The discrimination

was that they were assmnlted and sore killed.

Florcnce Apio testifisd about an incident in June,
1971. She snaid that some strange soldiere, three lorry
londs of them, camec to the bnrracks and wita the help of
the local officers compiled n list of all the Langi and

Acholi soldiers in the barracks. The witness snid, (p.2169):

"Then later on the 26th June all were
cnlled to go together for a fall in,
Using the note which hnd been takea,
they were then identifyineg those
people and killed them,"

She snid the t Lthey were cut with pangns nnld sticks. Rut
y none of the victims roupght backe She s9id that she had
witnessed this attack heraself omd Aadded, (2,2171):
"In £ ct they were ealled, they came
in © mnss cnl tois thing started in

A LiGSeenavtCh ore was hit nnd some
> pcople were errrying bim swayl"

‘J She roturned te iMeorapn in Auymst, 1977 and did not

find her husbend ' ro. She found cone otter people

living/..../623,
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living in their quarters and she learnt that her
husband died on 17th July, 1971. Shc was given a bus

warrant and she returned home, 3he sa’d she met Wo 215 ..

who told her thnt she had soen ner husband being taken ’

a3

away on July 15th, 1971, ]

W. 216 said that her husbon} left money in the bank
but she did not know his bank, -3he supports her children

by gultivation.

Subject No, 116 = UA 2950 L/Cyl. RAYMOND OGWAL. ‘

The subject was married to Veronica Awiyo (W.217)

and they have gix childron, the eldest being twelve, Only '

two of them are at school.

W.217 said thnt she went home in Apoka village in
Lango in 1970, Her husband wrote to her after the Army

take=over and she next heard ncws from women returning

e e g eme S

from Simba Battalion in July, 1971 that her husband was

no longer alive. One of such women was Alice Auma (¥.220),

She went to !'. rarn where she did not find her; husband.
She snid that she stayed with Sgt. Musa, a Lugbara, friend
of her hushand, who_iold her that her hu;bnnd had been
called on pnarade in June, 19?1 where & fight broke out

and her hushand was killed.

UA 5152 /8t Musn Aaiyo (Y.399) pave cvidence and
said thﬂt in July, 1971, hc¢ was a Lancc Corpornl, He
knew L/Cple Ogwal and snid that in Scptember, 1971 he was
inatructed by the Quarter Master to check nld) Government

property in the quarters of soldiers whe were migsing,

He said that tiiose inatructions were in the form of Port 11

Ordors whiclhi are issued when a poldier has been nboent

from/. ... /624.




trom duty for twenty-one dnys or more o~ where a soldier
Ja Wildod, Tike e wovertoeen wolddders s, diod ¢p iy
the Invazion on 17Lh September, 1972. e nnid that
during the whole of 1971, he had visited only the house
of L/Cpl. Ugwal tu tnke-over Government property and
there was nothingy ¢lse which he found in thg house., He
went on to oy thoet he had not witnessed any soldier
being nrrcs;ed in June/July 1971, nnd he was emphatic
that no parade had hcen.held within the barrncks in
Junc/July 1971, wlicre some soldicrs migit hove becen
arrested, some killed, and others taken rway in trucks.
He e¢mphnsized thot had any such parade been held it would
have been at the Litislion parade ground but he did not
sec any such thing., He snid that the cvidence which the
other witnesces give about the parile wrs a complete

bundle of licve.

Of her six children only two are at school and the
others cannot go to school because of lack of money.
We217 s2id that che did not . »ow if her husband left any

money irn the bnnk,
The subject is mentioned in Fx.136, which gives the

date of his disnprecrance as 25th Janunry, 1971,

Subjee! Toae 11T = VOG0T TRIVATH ADEMERTKT OKARO.

The rahd ot e wevicd to doyee Aapedn (V,218),
aceording to vhor hep hashoend doined the Lremy in 1970,
She was 1ivine: wit  Lin ot Sicha barracks, Mhapara, They
have four children, Lhree of whom are at schoel,

Joycce sqaid th Loon 220 Juros, 1971 at ahout 2,30 aum,

she henrd on alare oo 1line seldiers er hushand went and

returncd/cees/ 625,
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returned a short time aiterwards to collect his snfari
kit. He told her that they werc going to Mutukula border.
She said that she saw him in onc of thc nine trucks full

of soldiers lenving the barracks,

) Four days later, the witncass went for delivery and
wag discharged from the hospital thrce dnys after delivery.
She was then cnlled into the office of the Commanding
Officer who tonld her that a messne hnd been received that
her husband was killed at Mutukula and his body had not
been returned, She was not teld, nor did she ask, how he
had died, She was given 2 bus waerant to go home and was
not paid anything clse by the Army zuthorities. She said
that she did not know whether any of the other solaiers

who accompanicd her husband nlso net the same fate,. or

any returned at all.

‘She said thnt she had been cinsed away by her hus~
band's pnrents from their home ond her father now looks
after her children., The subject left some moncy in a bank

which she has not bcen able to collect 8o far. °

The witness denied secing any incident within the
barracks where scholi and Langi s>ldiers were paraded and
killed. Shv  said thrt ~mongst t.ose who went to Mutukula
in the nine trucks werc soldicré net énly of Langi tribde

but other trites o will,

The subjeet is amtiencl ip > 136 which gives the
date of his disnnpe rance as 25th January, 1971,

Subject No, 120 ~ Ui ?A83 §/5;t, MISUSERA OGVANG.

The sud Juet wes married to Alice Aumn (W.220) and
they have six children between the .peg of twelve and

nuven/..--/626..
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scven, all but onc go to school,

She snid thnt she left him in Simba barrncks on 1st
June, 1970 when olie returned home Lo Jirn.  lHor co-wife
Yemima Alum sthyced on with hime niter Alum . also cnme
honc with their husbond's property and reported to her
that the subject was arrestcd on 24th July, 1971 at about
10 p.ms ond tal o to the fuarter gunrd.  Alum told her

thnt she snw him in the quorter punrd the next mornings

he was with throee others and nll were handcuffed and were S
taken out to the compound where thoy wore made to lie down
and agshullced, They werce then refurned to quarter guard.
On he~nring this auma went to Fbr:rura nand enguired
at the quarter guarde She wis chescd cway, She went to
the pay officce oand she wns piven shs.n(0/= for his salary .

and a bus warrmnt to o hcnc,

She snid thnt she now looks after all the six children:
she ge*s moncy throuigh cultivation., 3% said that her

huabnnd left sonc mbnuy in 2 bank which she does not know,

In Ex.126 it is statcd that the Army Records Office
has no record about this soldier. We :re not inclined
to accept this inlormation in the fac: of Auma's evidence
who was living with him in Simha barricks at the time of
‘? his ~rrest, ‘¢ r¢ snticfied that he was n soldicr and

n S/8crgeant g Simha Rt Vion,

Subijcct lita121 ~ 0314 KOKSTANTING OGEMA,

The saliject hind two v’ o -« Joyce Abicto who was
sinre romarri. 1 -0l Javee Spepe whe §5oa purise in Aloi.
.J They hove bt ahidiren Lotween the apes of fourtceen

and eight, ~f ~%om only tws cre o 2 lhaeol,

LTI LA
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In Junc, 1971 the subject's brother John Angel (We231)
went to visit him, He said that his brother was att:ched
to Simba Battalion and used to live with his two wives just

outside the barrncks,

The witness su.d that on 19.h June, 1971, when he
returned after a walk, he was told by onc of the wives
that his brother wns arrested from his office, He sent
her with the wife of Cpl. John Ocen to the bnrr#cks and they
came back with the ncwé that both of them hné ﬁeen arrested

and detained at the quartcer guard.

The witness took his two sisters-in-law to their home
and he himnelf veturned to Mbarara on 6th Auvust, 1971 and
found that his br§thcr and the others hnd not been released,
He heard that the priéonérs hnd’becn benten up and was told
by a womdn,vhﬁjembn, who iived near the quarter guard that
thé prisoners had been tnken to Knmpnin; He did not make

any other search for his brother,

The witness suid th:t he luonks after his brother's
children and was unahle éo affo-d to send all of them to
school, Hvu snid that his Lroth:r had some money in a bank
and hnd built a scmi-permanent 1cuse in which the witness

is living now,

Accorlin: to Ex.1zé there is no record of Cpl, Ogema
in the Arny ffveords Cffices "o are not inclined to accept
thic intormition in the face of th - evidenee of the subject's
brother ;ho staved with him just outside the bnrracks and
the fact ~lusn th~t the Ratt-lina arr niged for the return of

“the subject's vives teo their hoaos,

Subjcet o, 153 « U4 400 1,/Cpl, YUVENTING OKUIO.

He w0 vvreried £y Bohina Fpile (V,271) whe used tb live

i/ /628,
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with him in tne barricks. They have three children, none

of whom go:s to school., The subject had another child from
another wonrtn and that child i3 being 1-oked nfter by his
uncle, The witness st~ted that when one of their children
wae,struck by polioc, her husband asn: uar hozie in” December,
1970, She was.supposod to rcturn to the barrncks later

the same montl but did not duce tou lack of money. She said
that she has not ¥ ~rd from him since she left in Dececber,.

1970 and thinks th:t he is not there any more. She did not

nppronch any of his colluriues, nor has she met any women

from Mbararne Sne =aid that she could not go to check on

him becausc she ¢id not have the money ~nd novody did lend

her any.

Her childrcen do not go Lo schiool bécausce she cannot

afford the fecssa She said that her husband hac money in a

bank, but did not knew which bank it was. She did not know

what happencd Lo hia personal belongings in the barracks

and she hLas not had any «fficinl communication about him,

nor hns she written to the Army Authorities enquiring about

hime Ex,13C give: vhe det of his disapperance as 25th

Janunry, 1971,

Subiy i Ne. G5 - B4 5000 PETIVATE LEO SH4RBAN.

® The cubrjo ot e werecied te o stontia Awor who used to

live with Lim % dinba Barracve,  They heve three children,

between the nees of ton and four, whe ore new staying with

the subjecl's sisler and dhe subjoet's troth:r Marachelo

Dila (%.280).

The witness sald Lt avor eame home from Mbarara

on 23rd Julf, 1971 wit» ome of the subject's property

inclueding/eeees/ 629,
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including hie identity card and reported that she had béen
summoned into the office on 18th July, 1971 and told that
her husband was no ", nger living. She "as given a bus
warrnnt to go home, JShe said that their rvcord-player

was taken way from here The witness said that Awor has

..léft his home and he does not know her whereabouts,’

Later in his cvidence he said that he wna told éhnt
he hnd gonc on duty to Mbuyn from where he disappenred but
nobody knows what happened to him. He was certnin that his
brother was no longer living because the Army gave his wife
a bus warrant to go home., He did not make any enquiries
about him but he srid that he¢ did not think ﬁe would ha?e

run away from the country.

Ex. 1%6 mentions the name of n soldier with the force

number UA 5000 NORBAT LEO, who is alleged to have disappeared

on 25th November, 1971.

Subject No, 167 - UL 2862 - PRIVATE GECKGE OTWOMA.

He wns nmnrricd to Fary Atin (W,283) who wns living
with him in the barr-cks. They have six children including
Joyce Akello whoce wother died long agoy ' ree of the chile
dren go to school.

Checorling tu el83 the subject used te work in the
armoury. She gtiid thet on 15th July, 1971 =t sbout 9 pem,
four soldiers, includinr Private ¥aukrhire, ¢ me nmd acked
him to issue them with guns. Doer husband went avny with

them and n- var come back,

Ne, U4 2900 Cul. Yencknati ¥okaviva (0,500) anid that

he knew the subjcet and hoth wore in the s-me Company, the

putject/eees /630,
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gubjuct working in the nrmoury. Kakayire s-id that he

went to Jinjn at the heginning of July, 1971 ©nd stayed

there for two months, rcturni-rg to Simb-. Barracks in
Septembere He snid thet the subject has heen misaing since
25th Janunry, 1971, K:akayire was surce abrut Otwoma's dis-
appearnnce on 25th January, 1971 because on that day,
according to him, thc whole battalian ran ~xay (p.4138),

and he gave the rcason for deserting the barrecks because

of the informntion they h:d that ther wns trouble in Kampalag
"we thought that prob:bly it will ronch ur also,” (p.4139),
He said that therce =as no other incident which had frightened
them in Mbarara, ccording to hie (vidence the soldiers

from this battalion ran »woy in different directions and he
ran to a ploace cnlled Kabahire villo o, -nbnat throé milcs
away, and rvturncd on the 2Cth Janurry, Th: witness when
confronted with the .vilence of Mrs. Otwomn nthout her hus-

band's disnppenr nec, said (pJh1h0):

"She is the one who knows if she snid so

“nd she is the ene who knows how ne:s

husbnnd diospecred,”

= He admittcd tih .t it could be possible that he was mistaken

about the date of the aubjeet's dis ppearnnce ns he did not
put the dnte down snd it happencd a long tirne ayne  Explaining
the reasor e Tin - 8y - b Ti0 3 e o-did it Y went to
Ypuord bipg opeoc et catnir e taprecks,  Hr 247 the detedls
of hia duty were hedne pocostle? by othe 'his man' in the
guard hooke howne orpdic st e G fficeras’ cona, abhout

Welf mile frov the oo prter oot o f dinje 3wrracks, nnd he

, wna certain that taongphont vic sty ot Jinja Earrocks not

enly there woa na ficbting bat th ouareter cusrd of Jindn

5

remiined intoct o v onmet Ylown up.  He struansic to this

version/eeees /631,




version even after he hnd been told about the evidence
given by other witnesses who hd montioned about the '

explosion at the quarter guard, resulti.y in its demolition,

Mrs. Otwomn said that on the following morning,
'_?hét is, 16th July, 1971, upcn hearing that her husband was
detai;ed at the quarter guard she went there and tound
. him there. She took him ten and he told her that he did
not know why he - .1 Leen arrcsted. She took him lunch
land 5he'snid th~t she kept on taking me.ls for him in the
quarter guard for iwo days and at lunch time on 17th
July, he told her not to take supper for him but to take

him tea only. Uhen she went there with tea she found

nobody in the quarter gunrd, She snid that there were

about twenty pcople ae‘wined there but now found ngbody
therej she found some soldicers cleaning the qun:fer *
guard, They were brushing it with water and she saw

much blood., Thosc soldicra told her that her h;sband

had been killed and the bod& taken townrds Masaka road.

She stayed in the barracksa till Monday when she was

given a bus warrant to go home. Her step daughter Joyce

Akello, who was working there as a nurse, also handed her

Shs.450/= in respcect of her husbnand's salary and with

nbout ten other womer she voturned to Tanga,

> She snid th:t her husbnnd hnd sore monoy in the bank

S S e ek

and she hrs obtnined a court order to manage his property.

Ex, 136 gives tae dnte of Otwomn's disnppenrance as
25th January, 1971, We nr¢ not inclinced to accept this

infoermation in view of the clorr vvideney piven by Mrs.

Otwoma, We were not’inpresced with t.. cvidence of Cpl,

Kakayire and it wns obvious thnt “e w-.s a bHiat-nt linr,
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*Subject Moo 172 -~ Ui 3714 L/Cpl, YILLIAM ODONG.

He wns married to Florence Atim (W.287) who wns

living with him in Simb:a Battalion barrncﬁu at the time

of this incident, They hove two children, nged scven and

three, of whom the first one goes to school.

The witness snid that on 21st June, 1971, some
soldiers arrived in the barracks in thyuve lorrics, two

1androvers and one jeeps. These visiting soldiers were

armed with guns. Orders were then issucd Tor nll soldiers

to return their wenpons, such as guns and paagas, to the
A f I >

affice nnd to gather together to be nddives:cel by the

visitiné soldiers on 216t June, 1971. The orderly

sergennt started collecting the ooldiera o4 2 n.r. and

the witness, who was nbout 250 yards from e parale, saw

the visiting soldierc addroessing the resilent sold.ers for

 short time and then a fight broikec ocut, Al the 3 me

time she heard the vicitors asking the oldicrs:

iAre you preparcd'tn fignt us we ure.
. rendy to defend oursclv ; today" ~ (p.2841),

She snid that the visitors encircled tho resident
sokdiers who were sitting down on the greund listerning
‘o them, and whereas the visiting soldicrs were armod

aith gune, those sitting on thoe ground sore unarmed.

fter a short telk from the visitors, oou A them g anh d

Miapapa soldier with o prgea,  9his wao the bepin ing
f »n attnack upon the Lanei’ wnd Acholi ool diers who were
‘dng ddentified for the vicitors by sol 1l v of ovher

rites of Simbna Battnlions She acid t7 -4 0 s tpying

» &acape were shot dead on the spot ami thvoe vietisms

14 no menns of defoalingg thomsctveg, uriag the encly

rroes/ oo Jiw,
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stages of the attnck, nnother soldier called Sgt. Zaknria
Acho, who wno aick, was fetéhed from his quarters and hit
with a sticke He was then tnkgn to th. parade ground where
he was told to wait for the others. The witness said that .
it was normal for the residénf eoldiers not to wear any
uniform when being addressed by visitors and all soldicrs
who went to the parade were in fnet in Fheir underwears
only. She saw many of such soléieras injured in the attack,
She did not see her hushand amorgzst tﬁom. .ficcording to

her the attack lasted until nbout noon.

She went to the office of Captain Adcke (W,401) with
other women and asked him ubouf their husbands. He told
them that they were taken to Kampala "to he¢ar their matters",
without explaining wh: those mmtters were. She looked back
in the direction of the pnrade ground but did not see any=-

.
thing therec, except for some vehicles moving about,

?pe following morning they were asked to pack up and
be ready to go home and Adekey who was then Ag. Adjutant,
told them that their husbands will not come back., They
were igssued with bus warrants, nnd together with other

women she returncd home. Her husband had money in the bank

which she hns been unnble to usec.

Ex.136 gives the date of L/Cpl Odong's date of dis=~

appenrance as 25th Jaanu-ry, 1971.

Subjeet No, 182 -~ FAUSTING fKORO.

The ouly witness on this culject is Charles Okello
(W,302), rind abcut 16 wha is the sibhject's hrother. He
said thnt he 1aa8t 5w the subject at home in January, 1971
when he ¢-ue n 1o°ve =nd ton roturncd o hig wark in

M1 i.!‘f.‘/.t oct/63‘..




Mnalire, Hé s8nil that his other brother, Agoma, went with

him but Agoma came buck on 18th January, 1971 and said
that Faustino i<oro had resumed duty. "They have not heard

of him since. l!le did not write, nor did his f-ther, but

Faustino, who used to write to his f-ther before, stopped

‘writing to him. None of the family tried to look for him

and they have no iden about his wherenbouts. .Thc witness's
brother, Agomn, died three wecks after returning from
Malire. The witness said that Faustino Akoro hnd been in
the Army for nbout seven years but he did not kno' what

his rank was. He had not.been able to find any documents
about his carecr. He agrec? thnt in his statement to the
police he had stated that his brother wns stationed at
Mbarara. He s1id thrt he wis surc that Faus“ino was in

the Army but did not know exactly where he was stationed.

Ex. 136 strtes that they have no record of this

soldier in the /irmy Records Office,

Subject No, 183 - UA 345 RRV, LT. YOSAM LAVRO OLIT.

(And_Subject No, 298 .. REV. HENRY OGWAL, mentioned in
passing,)

The subje:t was the Chaplain of the Church of Uganda
attached to th2 Simla Battnlion, Mbararn., He wns married
and at the tims ot thia incident his wife Joninn Achaya
Olit wns in hospital and his drughter Lydia fichn (W, 446) was
living with him in tl.-~ barracks. His o-her son Jekeri

(W,308) was thnn'studying in $,11 at Kibuli, Kampala,

On 23rd Fetrunry, 1971, the subject came home and.
showed to his dnughter a Part -1 Order Ex,113 of which
ftem 225 was relevant. This Part 1 Order is d:ted 23rd

Februnry, 1971 nnd was issued by Lt. A.O Nparnmbo who was

| /--0/635'
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Savelos . .

then the Augu.nnt of the bth Battalion, Item No.225

reads:

=3
d

T:

a. MTO to detnil 1 x 3 tonner tomorrow
24/2/71, at 0400 hrs to take the
under mentioned officers nand men to
GIQUAFs Kampaln for GSO 111 Trg
briefings The tpt to report to Capt
Augustino's house at 0300 hrs with-

out fnil,

Cnpt. -Augustino Lt. Ananin

Lt, Y. Olit 2/Lt Lule .

¥/0 11 Obare W0 11 Erukuleno

W01l Oknka S/5gt. V. Omony

Sgt. Tinngol Sgt. C. Ongom

Sgt. Onoka - . Sgt. Augustino =
Signnl

Sgt. Odong - Fire L£pl. L. Onok

Cpl. D, Odoch Cpl. Ochaya

Cpl. Donosinno -« Signal Sgt. S, Ongwech,
Cpl. Lnkeny.

be MTO to detail one good L/Rover fo. col-
lection of our stationary on Friday, 26th
February, 1971: Tpt to report to Cpl.
Orycm, clerk HR Coy on Thursday, 25/2/71,
at (900 hre ready to move to Magamnga."
The subjcct is the second on the list of the soldiers

who were required in Kampnla for briefiag.

The subject left .and his-dau@htcrvwniﬁed~fb§ three
days for his return. She then saw the Ad<itant and nsked
him how.long the bhriefing would last. He told her that

. the order had come from the Hendquarters and she asked to

sce that order. She snid, (p.4779):

"When they brought in thia letter it was
a small chit on which was written the
names in blue ink, something like blue
coloured pencil, and it had no date. it
had no nddrest and had no signature.”

On being pressed by her farther and, ns he could not
give her sufficient information, she said:

"He just s~ve up the whole issue and he
snid 'he himgelf. may also face the same
problem one dny' the problem thnt my
frther is alrendy facing and the other
men.''

v ° )

"“"’."/- . 0/636,
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This comment mrde her recall thg trentment which
Captain Adcke (W,401) hndireceived when he was brought all
the way from Gulu to Knmpala and he war tortured badly,.
She snid that he had been mxde to lie on the floor of the
1o;ry and the man trcnded.on him ﬁll the way to Kampala
and wns subseccquently relen-, 1 on Your Fxcellency's ord;rc.
She then nsked the Adjutant to give her a.letter to go to

Headqunrters to sce her father but he refused. She went

- to Kampala wher2 she saw an Army officer called Duaman

Snbuni! who ccnfirmed having seen a 3 {onner lorry with men
in it in Malire that morning. The Commanding Officer of
Mbarara, who then was Ondoga (Subject No. 142) who had been
overseas returnad the same evening, nnd she approached him
for assistance. He refused saying that he did not know

anything nbout vhat had happened.

After threc dnys in Knmpala she returned to Mbarara
and told her md>tiher about the negntive result of her

mission.

Jhe informcd her young brother (W.308) Jekeri about
their father and nftér completing his first term .he also
went to Mbarara to be with the family, On her return to
Mbarara she found thnt W02 Asya. who was the soldier who

mnde the announcement of the Army tnke-over on the 25th

January, 1971, had been transferred to the barracks and

she saw him nbout her father, He told her thnt he had
secn him at Lusira réccvering from bnd injurics on his hend,

hands and legs and he told her thnt her father could not

. walk and wng ir. 7 three wheel chair, She asked him to take

him to Headqunrters but he started 'befriending' her; he

asked her to be 1is girl friend As a condition to help her

and/ ... ../637.




and she give up bocnuse, "I believe I do not have to

offer mysclf to a man in order- to holp me" - (p.4787),

Shg also mancnged to get_somé more informntion about

her fath:r from Lt. Tibihikn whom she snw in August, 1971

. after his release from inqon some five months nftor her
approach to Aswa, and the Lt. confirmed that her father

Jad been with him at Luzira prison until he, the lieute=-

nant .was transferred to anindfe.

In lpril, the Adjutnnt sent some soldiers to their
house in Kakobn to take over the Government property and %
when she next saw the Adjﬁtant sye told him that this
action indicatod knowledge on his p;rt that her father
was not coming back. The folléwing day she saw her i
father's cnrpets and chairs in his home and.thgn they i
were given bus wnrrants to go home during the snme month !
of April, 3971, Lydin rnid thnt she also tried to get :
some ngsistsnce from the Chaplain General Bishop Wani - i
(#.492). /cecording to Lxe 67, which is a letter from
Bishop ¥Wani dated 12th May, 1971 ,‘ addressed to all the
Church of Upganidn Chnﬁlnins in the Ugandn Army and waas
produced by %. 308, the Bishop h;d_oxpressed sndness
that two charlnins were still miéaing.‘ He hnd asked all i
the Chaplsias to meat in Jinja on 19th June, 1971 for a \
quiet day tofether "with time for prayer, Biblo study, |
meditation 'nd discussion,"” The Bishop said that the
other Chapl-in wns Rev, Henry Ogwal (Subject 298), . He
gnid that tic ilouse of Bishops had met at Namirembe and l ' o
the disappenrancce of the Chnﬁlnin was put to Your Excellency
and Your Fxcellency ia anid to have denied any knowledge

about thene two disnppenrances. In July, 1972, the Bishop

'l‘OtO/c .co/638.
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wrote to Lydia m.ntioning the mectiig of the House of
Bishops nnd You. taveiloney's promise Lo look into the

matter, Bx.114,

Ex. 136 gives the dnte of Rev, Olit's disappenrance
as 25th January. 1271, waich cannot mnaifestly be correct
when compnred with the Part 1 Order which is dated 23rd
February, 1971, Of th2 19 soldicrs.mcntinncd'in Part 1
Order who were taken to Kampnla for briesing the following
eight are included iu Ex, 32/, according %o vwhich they were
all admitted into Luzirn prisdon osn Zrd Marcch, 1971:

_.Rev, Oliy-
U0 343 2nad Lt, Charles Pole
U0 173 Cap™. Augustiio By’ gar
UA 3533 W02 Philip Okakn
UA 2498 Sgt. Jenesio . ong
UL 1435 Smt, Victorio Omony
UA 3466 Sgi George Yilliam Ongom and,
UA 2625 £,.:. Potinta Onelit

According to 'ix. 32% all these so’ i rs, including the
subject, werc ironsfoerred to Mutukda Army Camp on 28th
December, 1971, "¢ hove henrd cvidinee about the mnss
break-out from Mutukuls Camp during which some prisoners
managed to escape vhile cthors died duriag the escape. We
were not given dotails of those killed but the probability
clearly is that Lh- iubjeet. tegethior with those of the 19
mentioned in Pnrt ° Ouder rnd included in ?&:;léio were

amongst those who djcd ~* Mutukula,

This enge Lns o oupnt ¢e light nmotnes nsyect of some
of the soldiers i1 power. “e =efesred ko come of the brutnlity
exhibited by soltinye ar o wnnd BLa 1 owo, i where they

whipped women and shildren rcturalag hoa in buaea nfter

their men fulk h: been 1211led in khe g cter guard -
nee/. ...-/639,
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see (Subject No. 201, p, 671)

In th;s cnse of the Rev. we Bee the lust for Bexual
gratification vaking the upper hand. ?The.prc;equisite
sct by the soldier Aswa to help the Rev's daughter at a
time when shic was in grent distress 2nd nceded help badly
indicates the degrndation and moral bankruptey of éome-ot

the soldiers in the Army which, we think, wAs due to the

"feeling of porer which could be employed in achieving

" their purposc, rightly or wrongly not mattering at all,

Subject Yo, 189 ~ Ui 2289 Cpl. ZAKAYO OCERO.

He was miurried to Frances Oromn (W.311) who was
living with him in Simba Barracks. They have two children,

aged ten and s3ix, both of whom go to school.

The witness mentioned trouble in thé barrncks starting
from 19th June, 1971. She snid thnt mnny soldiers cnme
from Kampala, She described the 19th June, 1971, as the
day of chaos in the barrncks. She anid.thnt'at about 9 a.m,
she was sittinc'outside her home when she saﬁ soldiers run-
ning nbout, This wns after she hnd heard the booming of
guns. On ncewnp some coldiers chasing others Bhe went

inside the house, from where she snw thosc being chnased

" caught and baronetted by their pursuers. She saw about

thirty such nol?icra killed with bayonets. She énw the
soldiers buing ehrned tovnrds the field which was full of
people, somc were sitting on the ground and the other
soldiers araound the field Qere gu~rding those sitting down,
The pgunrds wvere arned with guns, pistnla, knives nnd sticks.
She snid thit those pitting were in wniform and this is

in contradictinn to what W,28? had s1id earlier on about

thoBe/ e s /640,
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thosc on the pground being in their underewenr only. She

anid that the scldiers who hnd come from Kampala were
addreasing them, but she did not know .-w the meeting and

the parade cn the rreound [inished,

She snid that a gimilnr incident took place on the 20th
but not of the same extent. She Wné frightened and femnined
in-doors nnd, on the morning of the 20th, at about 9,30,
she saw n ncighbour, John Opira, being nrrested by'eoldiers.
He was benten up and thrown in the Landrover and she has not
seen him agnin, She 3nid that she did not witnesa the
parade which took place an the 20th Junc but heard that
Acholi and Langi aoldiers hnd been killed, This wns fol=-
lowed by some incident which occurrcd on the 24th and 25th
June, during whiéh 50.1e soidicra were arrected and she saw
their wives wecping. Thnt was on the 25th June, 1971, the
day when her husband disnppeared. She said that he used
to work in the workshop nnd - o left home nfter lunch that
afternoon. She expected him home nt nbout 4.30 pem. but
he 4id not return. Thinking he might hnve gone out with hise
friends, she waited for three days till Monday morning when
she started maliing cnquiries. On Mondny she saw the 0/C
Mnjor Jumn Ayirn (1.450) who nsked her to wnit as he was
going to nte Bin eavuirien and would 1at her know later,
She went bock fo him the fﬁllowing dny md was noy directed
by him to et o bus warrent wnd h;s qﬂlnry. nnd promised
to inform her Toter. She snid thne she was nsked to return
on the 29th Juno ~nd ghe wng of the impression that the
Mnjor knew whero her husbsind wase The Major ndmitto@ soeing
a woman mrking choniries -bout her husband and, as he waa
new, he irstru-te? the Tntollifence officer to find out bué

beforc/. Xy -/641.
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before he submiticd his report he went away on operations.
When the woman came back ngnin he sent her to the pay

master for a bus warrant and some monoy.

V311 looked for her husband in the workshop and
failing t> find him, she suspected that he had boe'n arrestc
Frisoners were kept in the quarter guard and only if the
husband of any woman wngs detained there wns she asked to
take him food. She s;id that she hqd not been nsked to
take food for her husband to the quﬂrter guard.. She left
Mbarara on the 30th June, 1971 with nbout thirty other
women, all of whom‘werq weeping, nnd these.women.told her

that their husbande had also disappenred on the 25th June,

1971.

Regarding the boéies of those killed during those
three d-ys, she said thnt the legs of the bodies were tied
together ~nd the bodies thrown into a Landrover which took
them awry, She said that two Lnndrovers were moving up nnc

‘down colleeting the bodies.

She denied the sugprestion that Acholi and Langi soldic
t-‘ed to revolt ngninst the new Government which might hrv.

led to euch a retnlintion,

Mazor Jumn Ayign stated that in June, 1971 he was not

in the btnrr-cks, His brother waag involved in a fatal
nccident nd he had taken tﬂe body hom:. for burinl., On
his retirn he henrd rumours thnt some sold{ors had run nway
but did n~t take mich interest in the rumours nn(i wnited fc '

]

the Compnany Commanders to report to him about the spldic..s

who had encnped, He snid thnt the repulation is that if a

soldier is not scen for twenty days n Board of Inquiry

il’!/-o---b c'/b“(o-
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is sot up to c¢aguire about his wherenbiouts., He did not
know of any su:h Board beihg set up and, hnd such a Board
been estnblishady he would have been ifa Chﬂirﬁnn ns he
wns the genior most officer in the Simbn Battnlion, He
81id that he had to go over=sens. for treatment of n bad
leg and on his return he wns transferred to Moroto. He
wags emphatic tlint when n soldier is missing from the

barrncks n Bonrd of Inquiry is set up to enquire to find

out what hnppened to him before his name is struck off.

The subject nppenrs in Ex._ 136, which gives the
dnte of his disapponrance ar 25th January, 1971.

We find il Aifficult to "CC°Pt

this information given
in this cxhibit in tii» lipht of the cleﬂr-evidence given
by the subject's wife, who wns emphntic that her husband
disappenrel en 25th Junc, 1971 nfter he went on duty in

the afternoun,

Subject Mo, 192 - UA 15222 PRIVATL MOHAMED YAMBA

Hiz nunt Kalala (W,.314) stated thant her nephew was
recruited from i _time  She went to Mbnrnga to look him up
in June, 15737 when he had fniled to come home on leave for
a very long time. He wns living outside the barracks and

she lenrnt thnt her nephew hnd disappeared and had not been

seen for mny A~yo. The landlord where he uscéd to live, told

but that
her that hie vns keepinpg all his propnrtx[belonging to the

Army hnd heen t~len away from him. Lnter she snw the
Commanding Officer, Bripg. Ali Fadul, nbout him., He told

her that after tio Hutukulan incident Yamba had heconn

mentnlly dicturbed -nd he took him to Butabikn where he stayed

for nine dnyz, Tie said thot he did not know {f the subject

h-'ld/q-oo-o/ 6‘*3'
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had disappeared, The Brigadier confirmed thnt the subjecf
hnd been sent to.Butabikn. not oncc bul twice, since his
joining t1e Army, which according to E-uibit 136, wns in
October, 1971, The Brigndier snid that when Yamba's
platoon went out for exerrises the subject did not go and
the Brigadier asked him why he did not accompany his platoc
He then realised that there wns n lapse in the subject's
mentnl cordition nnd scut a message to the platoon that he
wns not to join them. Later he hand that Yamba had snid
that he 'nul@ join the platoon, even i{ he had to ride a
bicycle., A few d~ys - ter the Brigaéier learnt that he had
nlre;dy goﬁc to join the platoon. As the plnce where the
platoon wa3, was not very nenr and knowing, that he was not
well enough, he sent a Aduty truck to *try o find him and
‘bring him back; he snid that since then Yamba has been
miséing.

W¥.31% said that Yamba was nbrut eighteen and a bachelor
She believed what the Brigndier told heir nand she has not |

heen nble to _.t nny further information nbout him.

Ex, °36 states that the Army Records Office did not
receive ary report from Mharnra nbout the disnppeéarance of

the subject,

Subject: No. 194 = UL 5073 SCT/MAJOR GABRITL ODIDA.

The subject w:s n religioug tencher and was living in
the barrncks with his wife, who h:s been 'withdrnwn' from
his family by her foather since the dignppenrnnce of the
subject. 'lc had two children, aged five and three, who

are now being looked nfter by hin mother.

The subject's young brother Donosinno Okoth (W,316)

snid that te went to see his brother on 18th June, 1971 to

: wetlie. SR
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get school fees nfter being chaged out of Bushenyl High
School, He said that he found confusion in the barracks

and particularly on 19th, 20th nnd 218 Junc, 1971, He
snid thuat on tac 19th June, he heard n lot of gun fire in
all directions of the barracks. He was friéhtened 1nd
locked himself inside the house, but he could see soldiers
fighting oqch >ther with guns and some soldicrs were being
chnsed by othe-~r, Ilc also méntioned n gﬂthe}ing Qf poldiers
on Saturday 19:} June, in the parade pmrouand nt about 9 AeMe
He snid that this parade wnas taking pince simultaneously
with the other activity of some soldiers being chased by
otﬁers around <he barracks, le snid thnt those sitting on
the ground were being guarded by other <oldiers who were armed
but he wsas unnblé to rive Astnils about whal hnppéned in

the parnde as he was at some distance.

On the 20th June, 1971 his broth.r rent to lend
prayers for chillren while the chnse of soldiers by some
others wns still going on within the barracks. He snw some
goldicrs being nrrested and the prisonern were theﬁ ordered
into a vehicle, 1f anyone delayed, he was physicall& thrown
into the vehicle, This frightened the youug man and he went
to Nyamutangn for prayersas Yhen he returned he foﬁnd the

gituntion much quictcer,

On 218t June, at about H.15 m.n. sone fi;; soldiers,
in Army uniformn 'md ~rmed, came to their house and told
the subject that he was wanted immedintnl& in the office.
The witness snid thnt hi:: brother necowpinied them and
he followed them. They wnrn. d him that thev would torture
him if he did not lcave the barracks immodintoly. e 8rid

thnt .is brother waz being mnde to walk 1n front of them at

m;/-.ﬂnet/. .o -/6“5.
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bayonet point nn& the witness renliced that his brother

wag under arrest, The witness anid thnt he left the
barracks at about 10 a.me to go to the iain rond leading to
the town when he heard the sound of firing from within the
barrncks. le returned at 2 p.m. when Sergeant Major Ojere
asked them <o quit the houae as the in-charge of the‘houae
was no longer there. Tr'~ made him think that his brother
had been killed. They were asked to get bﬁa warrants to

go home., Thec following dny they were given the bus warrants
.but not any roncy ns the pay master was said to have gone

to Kampnla, The witness said that their property was thrown
out of the hcuse by the RP and they returned home without
waiting for his brother's snlary. He said that he travelled
with ten other /ch.¢li women who had béen given bus warrants

and all werc weeping throughout the way. i

RSM, Ojede (17.402) testified that three days before i
the Army takc-over in Janunry, 1971 he wns instructed to
take his Gunrd Company to Magamagn. He said that he left
Odida in Mbarara Barracks and it was not ‘till after one and
a half months thnt he returned to Mbarnra when he did not
find Odida within thec barracks, He deﬁied telling‘Qdida'u
br: .her, as nlleged, thnt Odida had béen killed by soldiers
who came frow outside the barracks, He snid that he did

not know why the young boy should tell lies against him,

Ex. 130 mentions the date of thc subject's dise
appearance ns 25th Jrnuary, 1971, According to W.316 he
gave his nge ns twenty two and even nfter making due
allownance for the time thot hné expired since this incident
we find thnt he wns a mnture person at the time of the
incident and we are inclined to nccept the d~tes mentioned

“’/oo-‘o/6u6,
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by him in prel-rcnce o Lo one mntioncd in Bxe 136,

The cvidence ou L. goueral eliwotie wooiitions within the
barracks durin,; thosc Qaya has been piv-n by various
witnesses and e sind ) be mnaking a o genernl comment towards
the end of the «viiunte regnrding oach su:jecte  For

the time being we find that the subjcct; UA 5073 Sgt Mnjor
Gnbriel Odida, was srreated by five soldiers on 21st June
1971 and that he hns been missing since chen RSM Ojede
knew him but denind rtelling the subjecti'ss brother about the
subject having becn 1i1lled Uy roldie~s 0w outside the
barracks, YWe sex n6 seanon why cthe young boy should mnke
allegations agniast Olede nnd we fe.l ten: <here is suf=-

ficient evidence which would corrobor.®  lle remark attri-

“-buted to Ojede tint ti subjeet had Veen kil.ed by soldiers

from outside the bhorr~cks. We sh*'~ 1ral with this matter

n little later,

Subject No, 206 - PRIVATE ERUKULANO ODUR.

He was the father of .a young hoy snlled Donosinno
Olarn (W, 328) ﬁho gnve his age at the iime of the hearing
in October, 1974 as [iftecn. He s~id that his father was
arrested on 6th July, 2971 when the vilness must have been
aged about twerve. His mother was also Living in the
barracks nnd hesides him, there were three other children,
all of whom nre nor being looked nfter by their uncle. Only

two of them go to school.

He testified that on €17, July, 1971 al ibout 10 p.m.
somebody knncked at the door. They kept quiet and then

the door wns forced open aad he sne owe “a"1org in uni forms;

one wns n sergeur i and Lthe other o privale; nnd both were

"rmed/. es e 1/6"7.
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that he ran to Eabnhire villhge. about three miles from

the barracks, w.d he was cmphntic that the "WHOLR
BATTALION RiN A'AY", (p.4138), He was 'sked what he was

running from nac he said, (pe4138-39):

"We were running nway becnuse we hnd
informntion that there was trouble
in Kamn-1la,

Mulengna:  Why did you run if there
vns trouble in Knmpala?

Corporal: %e thought that probably it
will rench to us ~nlso.

Mulengn;  You ran nway from trouble in
fampnla - you were escaping
trouble which was in Kampnla
160 wmilecs awny?

Coryrornl: Yes,
Mulengn: The whole battnlion?

Corporal: %e all ran nwny but I did not
kno.: who cnme bnck nnd who did
not come back."

This evidence was ns expected, disputed by other officers
who denicd any such desertion of the barrncks by the

entire battalion. Nevertheless, Crl,., !'-ikaire relied on
this explanntion to support his cvidence that Pte.

Otwomn (Subject 167) disnppenred on 25th January, 1971 and was
not arrested on 15th July, 1971 by Boldiers including hime
self, This witr ss, Cpl. Kaknire, gavc some other evidence
nlsp which was just ns incredible ns his necount of the
running awny oflhis battalion, He said thnt in July, he
wis on guard duty within Jinja barrncks and was guarding
the mess which wns 1bou£ a Fﬁlf n mile from the'qunrtor
guird. He said that he did not hear of any blast at the
quarter gurrd nnd he maintained thnt when he left Jinja to
go back to the barrncks somctime in September, 1971; he
left the qunrter punrd intrct, This evidence contradicts

not only the evidence piven by varioun witnesses nhout the

demeld ti_«m/. soe -/61.9‘




armed with punc. They had some sort of a light with them

and they told his f:ther in Swahili, 'Odur’ get up, let

5
us go.' He said that his father did n« % resist and,
although he nsked for time to dress up, they did not ngree

and took him awny in his un. ‘. voare

His mother went to the office in the morning and asked
the 0/C about hir, He told her not to disturb him, adding
that all women whose husbnnds were arrested during the night

were to wnait for bus warrnnts to go home. The witness said

that during thnt night he had heard shouis a8 if people
were being arrcsted. They werc given the bun warrants
after one day and brfore they left some soldiers came and
robbed them of their property. They trnvelled.to Kitgum
on 8th July, 197°. His father had some money in the bank
but no one hns anplied to court for an ﬁrdgr to mannge

his estate. Th: subjcct's name does not nppear in Ex, 136.

CO#ANDING OFFICER'S VERSIUN
Loz, _

Brig. Ali Fadul (W,490) went to Simba Battalion in
April, 1971 as its Commanding Officer. According to Hajor.
Yusufu Adek (Y. 401) nnd 5/Sgt. Musa Asiyo (W.399) there
was no trouble in the harracks at the time of tﬁe Governmenf
take-over in Janunary, 1971, But these soldiers nnd some
_ other officers who gnve cvidence were nct ad idem about
the renction of -he Government take-over when ghe ncws.
‘was received within Simba barracks. For exdmple,-Cpl.
Kakaire (¥,400), when riving cvidence concerning subject
.No. 167 who he Alleped disappeared on the 25¢ch Janunry,
1971, explnrined <hot on that day all the soldiers rnn nway

from the barrncks, cveryone toking his cwn wny. He said

"h'\t/. eee o/ m,
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demolition of the quarter guard in a huge explosion but
refutes the evidence given by Lt. Col, ﬂondc. who also
had heard of ruch an explosion at thé gwartér guard in
Jinja Barrnc:ice ‘e do not think that all the other
witnesses could have tolé sﬁch blatunt lies and, in our
opinion Cpl, kaknire was himsclf exposed ac an inveterate

liar by makiag such incredible claims.

Staff Sargeant Musa Aaiyo (W.379) said that he was
within thé barracks during June and July, i971 and he denied
the evidence vhich othor witncssen giie about the parades
at which only Acheli and vangi coldiers wese picked up and
killed or taikcn nwny id Arny tryckse Mo did, however.
admit that mary soldiers deserted ir July, 1971 and ran awaye
He said that Lis tuaiimony wns that oucl, scldiers from Simba
Battalion who wvere reported missinyg were those who deserted
but not killed. Major Yusuf Adek (W.h0') likewiae‘d;nied
the evidence riven by the other witnesses that many Acholif
Langi soldicic were arrected aad taken 5wnybfroﬁ'simbn
barracks durirs June nnd July, 1971. He also denied the
evidence given h;.thc femnle witnesscs about the brutal
killings of scldiers nt parades which had heen addressed
by some soldiers from outside the Simba fnttalioni Ma jor
Adek said that he himeelf is an Acholi and he poged the
question, why wns I not arrested? He was of the opinion
that there were no dissenters within the barracks aﬁd all
of thoﬁ supprrtun the military take-over from the civilian
Government. lo was asked to try to thinl of nny 'reason
why those female witnesses should tell big lies and he
sajid, (p.4#153):

"1t may probaLly be thnl those women were
told by other people to come and give

false <iden bat av they, oo this
evidentc bef chiey 109t e o o ghedr
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. homes, it could hnve beon right bocause
now they gave cvidence when they hand
nlrendy gone to their homes and someone
there might have told them to come nnd
tell you liec."

The Major's c¢vidence requires some c¢loce scrutiny. From
the evidence which we heard from Miss Lydia Acha Olit

(W, 446), it sccms obvious that the Major also had been
through the usunl treatment. To recapitulate she said
that when the Nojor wns on leave he wns taken by some Army
men from his hone in Gulu and tnken to Kampnla and the
detnils which he¢ gnve to her of what happened on the way

were, (p. 4792):

"lle told us he wns nsked to lie on the

floor of the three ton lorry or whatever

vehicle brousht him from Gulu, and then

men did step on him until he reached

Kampnln here and when he reached the

President's place he wns ordercd to be

relensed beciuse he had done nothing

wrong s he put it and then he went to

Mbarara he wns being nursed there,"
This evidence, with which we have no rcason to differ,
brovides the answer to the Major's question. Not only was
he arrcsted, he was taken to Kampala and on the way tortured
and it was only after he had been cleared that he was poated
to Simbn Battnlion. With regard to his explanation for all
the women from the North hnvihg been coached to tell lies,
we think thnt *he supggestion is as monstrous as it is
incredibles The Major must know that there was evidence
from other of ficers of the battalion that during that
period many woren were sent away from the barrackes and vwe
wére given details of the Army regulations concerning the

poaition where ~ galdier remnins absent fror barrncks for

3 wecks and over., The Major himself snid that such soldier

13/001000/ 651.




is treated as n desorter, nnd nccording to W,450 who was
then the O0/C liendquarters Company, Simba Battalion, the

Army rule is ©what for such soldiere a Toard of inquiry

has to sit to try to find ocut what happened to him and it

is only then that the soldier's name is struck off the
register, This procedure applies not only to deserters

,bu; also to nny soldier who is missing from the Qarracka for

the specificd number of days; he mny be a déaertgr ns such

or may have l:ft the barracks for Any other renson. Such
soldiers are =hen included in Part two Orders and the Staff
Sergennt is thien expected to go to their houses to take
over Government property. The wives of such soldiers are
then issued w.th transport warrants to take tﬁem home
There was thus ﬁo question of these women having to give
evidence before leaving the barrncks, Ve heard evidence
that in somc cnges their personal belohgings were thrown
out on the road and they were forced to quit the barracks
as soon as thc wnrrants were issued to them, The Major's
evidrnce that there was no dissidents within the barracks
needs carcful comparison with the evidence of the Commanding
Officer, Brig. Fndul. According to him, when he arrived at
the battalion in April, 1971, he did find certoain dissident
soldicers who vere ngninst the éhnngo tut they were only a
few officcers vhio were actunlly ndvising the soldiers or
confusing, rnolMera, (po5622). Hin renction to such

confusing npents wan, (p.%623):

"I as *he Comman’''wp Officer, acted like .
a fathery I caliced all officers to the

_ Officers' Meas, I pointed this out to
them and warned them not to continue with
such bnd attitudes, I did not only call
of ficers but very often I called soldiers
to advige them not to be tnken by people ™
who arc politienlly minded. The coup i

""-'\3/‘ "/653:'
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was not slanned by officers, it was by
soldiers and when the officors snw this,
those officers who were getting money
through corruption, found thnt they hnd
no other uay of doing this, so they tried
to mis~advise soldiers.”

He said thnt this wna the general trend and no parti-
cular officer wns pin-pointed because as he said, "These
things were done privately in darkneas and there was no
way of knowing wro nctually was doing it." He said that
when he addressed soldiers they told him that some officers
were confusing them without mentioning any ﬁames and 2t
times he nddressed officers nnd men together, He said that,
ag-he was new in the battalion and was also attending aoﬁe
courses between April and June, he used to hear rumours
about certain disnppearances nnd he said that one day

he was very angry and he gnve a very strong warning to

soldiers, He said, (p.5625):

"I remember onc day I was very angry and I
‘addresscd the soldiers because 1 wna fed
up with hearing rumours of people trying
to confuse soldiers. I warned them very
strongly that if such a person who is
confusing soldiers is found out, a very
seriolig step would be taken against him,

I told them that T we ', d not like to hear
such rumours any more and that was the last
waning I gave them., I remember the
following morning I wns told that after my.
address some soldicrs ran away trom the
barracks. 1 waa of the oprinion that per-
haps those who had run awny without any
shooting or without any fighting were
probnbly those who were confusing other
soldiers in the barrncks.!

He talked of an incident which occurred in June, 1971, He

received a measnpe from GHQ, when Your Fxcellency wna out .

of Staff, The meessnge wna to the effect that some recruit

soldiere in Moroto hnd been killed by their fellow soldiers.

lie/eeesof/ 6536
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He said that -his was followed by incidents in Jinja,

Moroto and Mbale barracks and the incident which occurred

wag on a day when hd was addressing efficers and the soldiers
uf'thﬁ bnrrncks; field when he found that a staff{ sergeant
who wus a muznnda, and a;nicr NCO o nudama, were not present,
He also founi that a.Govornment vehicle had left the Sarracka
_during the night and when he had finished the address and
had askcd fo: quegtions, the é;mo Landrover came in. He
agked the staff sergeant and the'soldier_where they were

coming from.and just thcn'ﬁe heard another vehicle near the

main gate. le said, (p.5627):

"Just nt that time T heard fire and bullehs
were coming from the gate towards where I
. ' was iving the address. ‘then we saw two to
° threc bullets coming towards us, everybody
- ' wag curpris. 1, we tried to find out in .
which direction these bullets were coming
from. As these bullets were coming every=-
one run to tnke cover, After we had dise-
persed the firing went on very much, As I
wng r.ear the officers I ordered them. to '
take their men, get arms and try to find
out where the firing was cotminr from, I
told them thnt let us defend ourselves first
if we scc anybody with a gun shoot him
becausc the soldiers and officeras whom I (was)
addressing were not armed, There wag no way of
deferding themaclves except to try to use their
tactics."

He went on to shy that one Company armed themselves very
quickly and defended the barrncks. There was cross-firing
and when the situntion wns A bit ccol he investignted and
found that the staff sergeant and tho senior NCO were dend
but the driver was snfe, He nlso found that some soldiers
; had been killed and others wounded. The driver wns inter= ) .
rogated and necording to the Brigndier, (p.5628): .
"Ho sai¢ that the previous evening the Staff
. Sergenr.t told him that I hnd sent him to

Jinja to take a letter. When they renched
. Jinja, the drivet remrincd behind, the Staff

Sergeﬂnt/...;:/ksu.
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Scrgecnt went in and talked to a man whom
the dfriver did not know. Later he came
back cnd snid lel us go bick to Mbararas
When tley werce entering Mbarara “arrncks,
he told the driver that if you ear any=-
thing, plerse run awny -~ don't stop."

The Brigndier said thnat hé also found oul thnf his
soldiers at the gnte had been arrested nnd locked inside
some offices, He said that that wns the only incident
"which occurred at the Simbha Battalion. Repgnrding the
incident of 20th June, 1971, as narrated by the civilian

witnesses he snid, (p. 5630/31):

"I cnteporically deny this thnt any other
soldiers who were uot from Mbarnra came to
nddress soldiers in Mharara on that dey,
becausce there are regulntions that no other
askaris or soldicrs from anotheir battalion
to come and address soldiers without any
authority or without any reason why he should
come and do thnt., This is not possible if
there is n very corious war, but ns the
situntion of those dnys was there was no
reaso why other soldiers should come to
Mbara-a." .

‘The evidence of Mary Atim (W.283), regnrding Private George
Otwoma, was put to the Brigadier about his detention in

the q.arter guard from 15th to 17th July, 1971 and of her
finding somc scldicrs cleaning the quarter guard which was
full of blood. The Brigadier denied all this and said

that all this cvidence was false.

He ndmitt:i.unnding some women horme during June and
July, 1971 but ~cmembhered only six or seven of them who he
gave by~ warrnn's, which was due to the attack on the
barracks as he lird narrated, He w1s reminded by the Chaire

man about whnt nther peaple hnd been saying about an

incident at Sinla Rarrncks which was d-scribed ns a 'massacre’
and he was agk:. to comment on th~t all.cation. He said

(P05653): T don't/...../655.-
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"I don't ngrec with whatever they sny that
Acholi and Lango were mnssncred in Simba
Battnlion bucause all the Companies had
guns and ammunition. .Some Company
Commiinders werc Lcholi and they were
nctunlly comnanding some of these companics
in Simba Battrnlion, Those people had nlso
the opportunity of joininpg together with
their fellow i1i and lLango to sny that
now we are tired of being killed let us :
fighs. iYhoever anid that is an internal !
cnemy who would like to start trouble so
that the Acholi and Lango nre cnlled bad
people, DBut during those days, accordine
to whnt I Baw, it wns the Acholl and Lango
who were reporting bnd elements within
the community. According to whnt wns-hnp=-
pening during those days, it wnas the people
in the former Genernl Service Unit who weére
getting free money without working for it
and vho were not happy with the changes.

I cannot renlly aay they were getting free
money but they vwere getting money illegnlly
through reporting false things." '

It would th-refore appear that a good portidn of the
evidence given by Mnjof Yusuf Adek was not huite correct
and the evidoence 'of the Brigndier indicnted not only thnt
there werc disgidenls within the bnrracké but at least on
one occnsion the barr-cks came under attack from out-
side, It is understandnble from these soldiers witnesses
to deny evidince involving such grave matters ns wans given
by the civilinn witnesscse. But in their kaen-ness to deny
they introduced contrndietions within their evidence which
mnkes it extreme;y hord, if not impossible, to polieve
their denitlze Ue hove scen evidence being given about the
parades held in June, 1971 at which soldiers of Acholi and
Langi tribes were the victims, We hive set out the detnils
when denling withi the individual cnses and those detnils may
now be comparcd with the Commanding Officer?s version. One
would be strick by the incrodible dissimilarlity of the two
versioys. “VWle also heard evidence when we were dealing with

the cnse of Subjcct No, 114, Cpl. 04idi, of about hundred

et 10/’ see ’/656'
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peoplé,mostly of thesc two tribes, being loaded into an
Army truck like b 5 of cotton which then left in the
direction of Masnk:/Kampnaln, Anothor vitness to recfor to
the incident in July, 1971 wnﬁ W.21?, who cname from home
on henring nbout the trouble in the barrncks nnd stnyed
with Sgte Musa Asiyvo (W,399), who told her nbout the
parade at which her husband had been killed. There was also
-evidence of nine truck full of_qoldiern, including ‘Subject
No,11?, Private Ok~ho leaving the barracks on 22nd June,
1971 ostensibly for Kufukula. Okabo 4id not come back and
the probnSility of course is that the other pnasengers

of those nine trucks likewise disanpenred. The qhestion'
which arises is, why should all these witncssea tell lies,
Vo apprecinte the fact thnt their husbands/close relatives
diaappeired but we also appreciate that in giving evidence
they did not try to implicate any particular person; their
evidence wns of a goneral nature about what they saw and
heard. By tellin;; lies now about what happened to their
denr and near ones if not going to bring. them=back nnd as

agninst this we tiiak that the soldior witnesses, who were

.in the barracks whea these incidents occurred and the details

of those incidents stnrted reverberating throughout the length
nnd brendth of the country, hnve everything to gnin by saying
that such incidents never occurred at all. They did try.to
say that and, in the process, contradicted ench other, They
contrugictnd themseives when they were trying to.sho' that

not only such inciients dié not occur, but when the subjects
disappeared thecy w2re ocither absentéfggmbnrrﬂcks or did not
know about their dicappearance altogether., Major AdeF went

to the extent of ~ileping thnt Rev, 0lit had run awany, when
we/..?.,/§57o




wa know from thc Part 1 Order that he, togethcr with

eighteeon others, had been sent to Kampnla for some sort
of a briefing; and our. comment is, how‘cnn nnyoné plnce.

" any credence on =he cvidence of such a person. Ve believe
the evidenco given by the simple, strnight forward and
unsophisticnted civilian witnesses, women nnd young men,
whose husbnnds nnd fathers disnppearcd, some in front of
their eyes and tlhey could Ao nothinr to keep them back,

We are of the opinion thnat such witneases, knowing thnt
their kith 'nd kin were snatched from them for ever and
are not going to come bnck, no matter what they now soy or

.do, will spenk the truth and only the truth, and we are
sntisfied tirt, with this guarantee in mind, all.of them
gpoke the truth, IQ reaching this conclusion, we were
also of the opinion that Brig. Fadul was very sadly let
down by hia own junior officers, whose cvidence in no way
corroboratcd him., OCur findings on the soldiers of Simba

Battnlion are as follows:

Subject MNoe 114 -« Cpl, SAMUEL ODIDI.

From tlie cvidence of ¥W,215, we are certain that her
husband was 2 Carporal stationed with the Simba Battalion
at Mbararn, To that extent she in corroborntad by Major
Adck nnd it would scem that the records maintnined by the
Army Records (:[fic. were nnt quite up-to-drte., We have
set out the evidenco shout this subject in detail, and we
have no dnrubt thnt "e woe arrested on the protext of being
wanted at the cffinc to be posted to another battalion, His
wifeyg nAble tec see him in.the quarter gusrd and she gnve a
graphic account of how nbout 100 goldiers, including her

husband, of Acholi/Langi tribes, were carried awny in the

th!‘"ﬂ/ooto/sss.
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three ton lorry on 15th July, 1971 at about 4,30 p.m,

She said that her husband wag semi-conscious when he was
thrown into the lorry and if her account of the loading

of tﬁe truck is correct, that is, people were being thrown
like sacks of cotton, we wu.'«r how a person already )
unconacious would survive if he were at the botton, as

was the subject, who wns the fourth to be thrown into

the lorry. She was told that thoée prisoners werc being
taken to Kampaln but none of them appe~rs in Ex. 124, which

is n list of detainces at Luzira prison. She said that

A RN AR S b AT - 8. .

another person she saw being put into the truck was Private

Manasi Otim, Subiect No. 115, and we have not been able to

oq..-—nq‘

find him either in Ex.12k, It would secm that those 100
s8oldiers who were take. away from Simba Battalion on 15th
July, 1971 disaspeared between Mbarara and Knmpala and the

probability clenrly is that they were nll killed.

Subject N0.115 - UA 6726 PRIYAT™T MANASI OTIM.

Relying on the evidence of W,215, who saw UA 6726
Private Manasi Otim being londed into the truck on 15th July-
1971, allegedly bound for Kampala, and not finding his name
amongst the detrinees at Luzira ns per Ex. 124, we find that
the probability is that Privote Otim‘never renched Kampala,

Be must have becn disposed of on the way.

Subject No. 116 - UA 2950 L/Cpl. RAYMOND OGWAL.

W, 217 wns ceriain that when she returned to the
“parracks in July, 1971 she put up with Sgt., Musa %.399, who : . (
jJ is now a S/Sgt, said that in July, 1971 he wns a Lance

Corporal, and he ndmitted knowing the subject. It may well

be that W.217 wns migtaken nbout the rank of Musn with whom

nho/e.-3/559,
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aﬁe stayed in July, 1971. According to her, Musa
confirmed thnt her husbnnd had died at the pnrade and

it was hv who gnve her n bus warrant to return home and
alao oponcd her quarters for her to take their property.
All this e¢vidonuc was denied by Musa Asiyo. We did not
find him ; satinfnctory witneaa; His demeanour was that.
everybody else wng a liar and he wan'the only truthful
person in the whcle battalion! It is strange that W,399
Fhould be so emphatic about himself when there. is evidence
.to thé contrnyy, ns we have already seen. We nccept the

. evidence of Veronica Awiyo and find that Musa (¥.399) must
have told her, as she maintained, that her husband had diod
during the parade in June, 19?1.. Accepting that evidence
it would follow that th: information set out in Ex, 136
about the subjoct having disappeared on 25th January,

1971 cannot be true,

Our finding, therefore, is that UA.2950, L/Cpl, Ogwal
was killed at the parade held within Simba Battalion

barracke in June, 1971,

Subjgct No, 117 = UA 6697 PETER ABEMEREKI OKABO

.According to his wife he wns one of those in the nine
trucks who left the barracks on 22nd June, 1§71. and was
subsequently told thnt her husband was killed at Mutukula,
It is surprising that Ex,136 should give the date of his
diaappéarance ae 25th Janun}y, 1971, ‘Ne believe Mrs.
Okabo Qnd find that he left *>~ barracks on 22nd June, 1971
) yitﬁ many others for Mutukula nnd never came baék. And

according to whrt she wns told, he was killed at Mutukula,

Subject No. 120 = UA 3083 S/Sgt, MISUSERA OGWANG

One of his wives snw him being arreated on 24th July,

~r
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1971 and taken to ihe quaril - uard, where she later saw
him. 5he was loter piven a btus warrant to £o home and her
husband was not hanrd of ngain. We bLeliéve this evidence

that the.subject was 1nut seen in custody in the quarter

- guard.

Subject No. 171 - CPL, KONSTANTINO OGEMA.

We accept the evidence that he wns arrested on 19th
June, 1971 which was one of thé hot days within the barracks
and, ns he hag disappenred, we think that the probnbility

ie .thnt he wns cnc of those. pecople who lost_their lives

~during one of the parades.

Sub.ject Nn, 158 < Ui 4080 L/Cpl. YOVENTINO OKULO.

Thore is vir:ually no cvidonce of whnt happened to
this subject. His wife had gone home on 19th December,

1970 and, although she knew some women, did not try to see

them nor did she ke any enquiries about her husband., Her

excusce was that she did net have money .o gﬁ back to Mbararna,
We do not have ﬁny.oéhcr evidcence on him and it is.difficult
for us to aany whe:her ﬁx.126, which gives his date of dis=
appearance s 25th January, 1971, sets out the correct

informrtion. But he has uot been scen or heard of .since

December, 1970,

Subject No, 165 « VA 5000 PRIVATE LEO SHABAN

We nccept the cvidence given by his wife that he was
arrested from his office on 18th July, 1971 and she was

later told that her husband was no longer living., According

.to this finding we do not nccept the information in Ex.126

‘that the subjoct disnppeared on 25th November, 1971, We

are of the opinion that the probability is that he also

dif:']/. se e ./661.
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died during the various disturbnances in the barracka,

Subject Ho, 167 = UA,2862 PRIVATE GOERGE OTWOMA.

There i cleuf eviidence from his wife about his being
taken away from his home Ly about four soldiers, including
Private Krknire, on 15th July, 1971‘at 9 a,m., and there=
after she sav him in the quarter guard till 17th July,
1971 when she found the quarter gunrd empty and some
soldiers clecning blood from‘it. We find that there is
clear evidence that the subject was killed within: the

quarter gunrc,

Subject No, 172 = UA.3714 L/Cpl, WILLIAM ODONG.

Vie accert the evidence of his wife that.her husband

wns in the pnrade on 21st June, 1971. We have no reason to
doubt her cvidence that, when she saw Capt. Adek (W.401),

he told her and other women that their husbands had been
.taken to Kampnla to hear their matters and that later, when
they were given the bus warrants, the Ag. Adjutant told them
th~t their tushbands were not coming backes It will therefore
follow that the informntion in_Ex, 136 about the subject's
disappearnnce on 25th Jnnuﬁry.-l971 is not correct and we z
find that the probnbiiity.ia that the subject wus onc of

those who wns killed 2t the r:rade on 218t June, 1971,

Subject Wo. 182 - PRIVATE FAUSTINO AKORO.

The only cvidence =bout him is thnt the subject's
brother Agomn lefi him in the barracks in January, 1971 : o
since when he has not been seen or henrd of, None of his ' °
family secems to have tried to mnke any cnquirles about him
nrid there wnn alao some doubt as to whether he wns stationed

nt/...../662.
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at Mbarara or Malire, Ex, 136 indicates that the iArmy
Records Officc does not have any record of this seldiers

While we would accept the cvidence of *,302 that his brother,

~ Faustino Akorc, wng a soldier nnd possibly stntioncd at

. Mbarara, we hive no material at all upon which to mnke any
particular finding. All we cnn say is that the subject
has been missing since January, 1971 and the probability

is that he is no longer alive.

Subject Ny, 183 ~ UO 345 REV, YOSAM LAVRO OLIT.

We have already made n finding nbout him which is
that he wns amongst the nineteen soldicrs who were taken
to Kampala on 24th Februnry, 1971, for briefing and was
one of the eoight. of thosc nineteeﬁ who were detnined at
Luzira Prison on 3rd March, 1971. hccdidihghgo Ex, 12b,
he was transferrecd to Mutukula Army Camp on 28th December,
1971, from where he did not come back. In vieﬁ of the
evidence of the mnss brenk-out from Mu*ukuln we find that

he was probnbly one of thosc killed during this brenkeout,

Subject Neo, 189. « UA,2289 CPL. ..KAYO OCERO.

He disappenred on 25th June, 1971 from his workshop.
As we have scen 25th June was another hot day and we think
that in view of the evidence, there is clear probability

that he died during the disturbances of 25th June, 1971,

Subiect No, 192 ~ Ufi,15222 PRIVATE MOHAMED YAMBA, .

There is evidence that this young man was mentally
disturbed and, according to the Brigndier. he had spent
some time in Butzbikas Ve find that he must have tried to
join his plntoon during one of hias lapses and the proba=-

bility quite clenrly is that he ia not nlive,

Subject/..oo. ... /663,




Subjoct No, 194 - UA,5073 SGT/MAJOR GABRIEL ODIDA.

We accept fhe_evidonce of the younj 1ad (W,136) who
. saw his brother bcing arrested on 21at June, 1971, by f{ive
soldiers who mnde him walk in front of uf blyonit boint. In
the same nfternoon he waas asked to quit the barracks and,

putting tw» and two touether.'he thought that his brother
had been killed, '

Keeping in mind the nature of his arrest, we share the
conclusion ~t which the witness arrived upon being nsked

to quit the barrncks the same afternoon, which was further

- "supported by Sut.Héjor Ojede.
Subjcct No, 206 = PRIVATE ERUKULANO ODUR.

The cubject was my!osted in the presence of his son,
Donosiano Olara, (%.328). by two soldiers, and the next
morning the witnesa's qofher was told by the O/C that all

women whos2 husbandgwere arrested during the night were to

be given bus warrants to go home. We'.rind that the subject

wns ﬁrr-sﬁud by two soldiers and, as he has not been heard

"of since, the probability is that ho was killed during the

military dctenticn,

‘40“/.-0-...-.;-0/66“.
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) NOROTO Sn1nTane,

Lo,  Subject Mo, = 106 Ui, 7728 P73 NICHCLAS OGWANG. .

405, Subject No., - 113 UA, 4099 pPTw VINCENT OMARA.

406,  Subject No, = 128 DA, 1845 DTH LECN OTIM.

407.  Subject No. - 154 UA, 1861 PR IRVT OBONG.

4bo8,  Subject No. = 162 Ui, 4078 ©'TE ELLIS. AYO OBWOK.

40%.  Subject No. - 186 LT. JOLI 1.KI. V.LENTE OBWOYA.

oo 416,  Subject No. - 197 UA, 5563 L/CPL THOMAS ONEN.

411, Subject No. = 200 UR, 0419 PTE KASIO OKENY.

Witnesses.llo. 211 Amos Otulo . = Part 2,psR115 = 2118

214 Alexander Omach - Part 3,p«.2146 = 2148

E o 229 Nora Auma Otim - Part 3,p.2273 -~ 2281 j
r - : 267 Guard Ayo - Part 3,p.2674 - 2677 ;
T 277 Pomsy Akulo < -« woen me }

Obwok = Part 3,p.2768 - 2773
b I T 315 Andrea Oyet ~ Part ﬂ.p.}ZO) - 3208 §

' ' 321 Regina Atto o :
Okeny - Part 4,p.3233 - 3244
486 Col. Josoph Ozo - Part 6,p.5468 - 5507

. These eight soldiers were stationed at Moroto barracks.
%. With .uc exception of Subject No.128 UA 1845 Pte..Leon Otim who
is said to have b:en arrested i. rebruary,. 1974 and subject No.
-&‘ . 186, the other six disappeared on 11th July, 1971. We shall

. .presently set out, very briefly, what their relatives, who were

~staying with them, saw. For the time being we. should like to

say that the incident which occurred. in the barracks on 11th

e

1 July, 1971 has been dealt with in detail when we were consider-
: ing the case of the two policemen and. the police matron =
subject 218, 219.and 256 - who were also picked up as a result |
i of that incident (see page 419)s To r_ecapitulnte_, on 11£h.Ju1y. .

1971, at around 6 p.m. fourteen recruits with their three inatru-

ctors were lining up mnear the kitchén of the barracks to be
/an Aoholi, opened
. served with their meals when the Guarl Coumander,Cpl.Ogaba,/

£irn/cesee J6FS,
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fire and killed all aeventoen. Col. Ozo. who was tho

Commanding Otf1cer. learnt of thia 1ncident "the tollovin

day on his return from Kampaln and both he and the

.
Special Branch Officer vore oertnin thnt the barracka ha

- aane

not been attached by any guerillac, clther_from out-gide
. . M ]

or inside. But as we stated earlier on thiaﬂiﬁciden?
led to a 'witch-hunt' for all Acholi ard Langl soldiers
and policemen.;itbin the Army'aﬁa Police barrécks. With
this jgckground in mind we shall now set out briefly what

the witncsses say a.out these soldiers.

SUBJECT NO.106 - UA.7728 PTE NICHOLAS OGWANG.

Mrs. Ogwang used to live with him in the barracks.
She d11 not give evidence but Ogwang's father, Amos Otulo
(l- 211) said that she returncd hone sometime in July, 197
and rejported to him that trouble had been brought to them

the barracks by guerillas, which had resulted in 'real

fighting'. She told him that ﬁér husbaﬁd went out to.the
bar;ncks during this trouble #nd nevér came back. 'The
witness wa; resigned to the idea that his son was killed
during the fighting in the barracks.

Ogwing had four sons who, togéther with their mother,
are now being looked after by Otulo.

Pte:. Ogwang's name appears in E?. 126, which is a lis!

giving -he Force numbers, Uniis etc..'nnd the dates of
disappearances compiled by Army Records Office and it is .

stated that no report was received from his Unit with

regard to his disnpbearance. .

SUBJECT NC. 113 UA, 4099 PTE VINCENT OM.RA.

He wsas married to Joyce Aigagi who usad to live with

h'i.m/'. caese -/666.




him in the barrucks. He wus agud nbout thirty and has
three children, who are now boing léokod aftor by the

subject's father, Alexander Cmach ('1.214); Joyce having

’
)
(
'
H
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; S Joyce Agapgi did not come to give evidence but she

remarried.

. A ' " returned to her husband's home in July, 1971 and.

,reported to W.2°4 that her hushand was killed in the bars
racks on 11th July, 1971. She told him that the barracks

R ?ad been attached by guerillas and her husband was missing.

'@f ;. T?e old man himsélf went to Moroto and some friends of his

son repeated the same information.

Pte. Omara is included in Ex.136, which also gives the

. + .~ date of his disappearnnce as 11th July, 1971.

... . SUBJECT NO. 128+ UA... 1845 DTE.LEGN OTIM.

He was marri:d to Nora Auma (1.229) who waa.living with
" him at the time of his arrest. She said that on 25th February,
.i971; four soldiers went to their home at 10. a.m. One of
" them hau a rifle. They told her husband that he was wanted
lai thé quurtér éuard. Her husband, who was alsc in unifornm,
did not ask any qiestions and accompanied them. .éhe saw

the five of them zoing towards the quarter guard and her

- ‘."-‘\).".q- s

husbaﬁd never cam:2 back. The following day‘qhe'médo enquiries
"and was told by Lt. Ojo of 'C’ Company that he had heard that

otim and ;in group, who had been kept at the quarter guard, . .

haa been taken to Kampala. 4 week intor shg Qas given a bus *
] ' ) warrant to go homo. Shf: étnrteé c;-ying avs she thought that '

her husband was dead. Some soldiers in the barracks, in=-

cluding onc Pte. Opic and asother Lugbara soldier, told her

:fl )
k that her husband and his group, who were taken to Kanpala,

vern/ouo . J66Y0
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were all killed on the way to Kampala. She said that so
hundred women, mostly Langi and Acholi; -were given bus

‘warraats to ga homo.

-

She has five ‘. .ldren between the ogos of‘twolve ancd
- nine, none of whom goes to school due to lnck of money.
She said that she has not #pplicd to oourt for an order t

manage his estate.

Hie name is included in Ex.124 which is a 1ist of
detainces preparcd by the Uganda Prisons, Luzira and the
entry indicates that Otim was admitted on 18t March, and

transferscd -to Mutukula on 28th December, 1971.

We heard evidence of a nass break-out from Mutukula

during vtich some prisoners managed to escape, while othea.
were shot and »illed during thc break-out. As he has not
been heerl of since, tﬁe'probnbiiitynie-thnt he wag one of

thoge who were killed during the brecak-out at Mutukula.

. “SURJECT NO. 1% = UA. 1861, PTE LEVI OBONG.
C He was a bachelor and was nged anut‘éwenéy eight. He
Yqst went home on leave in Dccember, 19;6 and, ggcording to
his elder brother Guard Ayo (ﬁ:éG?), rot;;ned td.his bar-
racke in Horoto after his leave. His brothéf éaid'that

the éubjé:t.used to write to him occasionally, once every
five or six months, and the fﬁct that he did not receive any
letter frorm him n}ter he went ha;k to Moroto did not bother
him, 1In fuéﬁst, 1971 he went to ﬁor§to but was‘retusad per=-

mission to wnter the barracks and was turned away from the

.gafe. He showed his brother's pho ;rnph‘and gnve his force
" number to the gate keceper but to no avail. ~On his return

.he'mct some Langi and Acholi women nt Lira bus park and

they told him that Iﬂﬁgi and Acholi coldiers were killed

o insea. . SRR
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did not return but Pte. Cosmn Kizza came and informed her e
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Horoto tarracks on 11th July, 1971. The witneés said that he
made no more attempts to find him and gave up hib brother for

dead. -

The subject's name appenrs.in Ex-126 where the dnte

of his diaappegrance is stated as 11th July, 1971.

SUBJRECT 162 - UA. 4078 PTE ELTAZA AYO OBWOK.

He was married to Ponsy Akule (%¥.277) and théy;have tive
chlldren botween the ages of nine and twc qnd a half; two of

whom are at school.

She said that on 11th July, 1971 her husband went on

duty nt 12.30 p.m. and was expectea home at about 6 p.m. Ho

that her husbasd had zone on snfari to amudat'on official . 1
duty and would return after n few dayé. She - waited and.
after two days Kiiza told her agnin that he h;a reEeived a : ‘,
signal from hinm saying that he would return after a m&nth.
Kizza adviscd her to go to the officc and get Shs, 100/= to
take her home and Aafter two .months, she received a letter
from the barracks asking hcr to collect her husband's proe-
perty. She was curious and when shc returned to Moroto on
7th September, 1971, she found somebody else living in their
quarters and :heir properfy was put in a gtore. She met -
some women iﬁ the barrack: . ho had been provided with busg
warrants and they told her of some trouble in the barracks
when some sokdiers were killed. The women also told hoﬁ‘: .
that some Achol{ and Langi soldiers had been arrested on T . .

9th August, 19?-1. She sawaizzn but he did:‘ not tell her .
anything about er husband, although he appeared very
sympathetic towards her as-1if her husband was n&t living.

She was handed her property and a bus warrant to return home.

Thi: aubicet's/...../669,
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This. subject’s name appears in [X.136 where: the -date
of his disappearance is given as 11th July, 1971.

SURJI,CT 0. 186" -- Lt. JOUN IL.RT.. VALENTE OBYOYA.

We dealt with him with his broiliers, subjects No. 187

and 188, Pnge 362.

PSS T c e Ve -

SUBJECT NO. 197, UA.5563, L/CPL.THOMAS ONEN.

R A

He was masried to Christine Latanya Jho is now married to

another man. fThe subject's son, aged about four yé&és. is

now under the care of the subjéct's frther Andrea Oyet (W.318).

Oyet said that Christine returned howe on 16¢h July, 1971

with her husband's clothes aﬁdoinfbrmod him thdtfhef"huaband.
° * t.who was in th: Army band, was arrésted on 12t July, “1971,

on his return from Mbale and was dotalned at thg quarter

guard. He snit that Christine Was prevented fronm seeing her

.- husband in the quarker guard. But she told him that she
had hegrd him choutirig in the cell and ele thought' that he
had been killced. '"W.3%18 Baid that he did not know where to
. .g0' to look for his son or who to ask about him. ~ He ‘amid
that had he goune to Moroto, he night haveé: been bwaten or

4t . aeven killed. . . o

“"Ho*safd that his son had monoy in the bank which he has

" ‘not tried to get, fonring that if he vent to the bank he

o . _ . o .
might be arrest2d. .He has not applied to court for an order
" to manage his son's propertys
‘The ‘subju 's name appears in Ex.136 and the entry ' . '
o .

indicates the Ante of his disappearanco as 1ith July, 1971.

SUBJECT NO, 200 - UR. O419 D% KASIC OKENY,

. " He was marricd to Reginm Atto (11.321). She gave his

I . BAME 113/ 4 e eee /6706
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 Bulu, a Madi and Cpl. Openya, an Alur. She said that the

office of 'B' Conpany. : . ‘. : : b

“hdéband had becn tnaken to the quarter guard. He did not

- name as Kasio Okc1y, but' appc1r1ng in Ex»136 is UR 0469 Pte

Kacho 0kcny of Mo*oto who is nlleged to have disappeared on
11th July, 1971. -

Regina said shat on a Sunday in July, 1921, at about
11 a.me, she started hearing shots being fired from the

direction of the barracks. kitchen.  Her husband went to a

field nearby to sce what was happening nnd soon returned.

He dressed in P.T. Uniform and went to the office of *B*

Company. She saw many soldicrs going to that office, where

they armed themselves, and moved to the big Iledd of ‘the

battalion. Anongst those people she recognised Sgt. John

shooting at the cooking house lasted for less than an

hour and had stopped by the time hexr husband went to the

"Some soldiers returned and Openya iold her that her

tell her tho ‘reasons why and she did not go to the quarter
guard as it was getting dark. The followring day Openya
and some other scliiers asked her to quit the quarter; and
was' given a bus wacrrant to go home. She said that she
travelled to Kitgum with more than ten women, mqat of whonm

wore icholi and Laagi.

She said that she later heard that the shootling occurred

because ¢one c¢alled Ognba hnd opencd fire near the cooking

o

house. : T . . .
. (

She has four children of whom only one goes to school.
Bdr:husband left some thoney in the bank and, she has not

applied to court fcr an order to rhnnage his property.

TH i ouitad, o0 y/6710




It is guiie obvious that all these uolaierd, with the
exccption of Fle. Leun Otim, disappchod on 11th July,
1971 and the probability is that they mst have died during
the trouble in the barracks ns a rosult of Ogaba shooting
the réc;uité and their instructars. Pte. Leon o§im was

K

arrestod much earlier in February, 1971 and, as we have

already indicated, he was amongst the many others who

wore transferred from Iuzira to Mutukula on 28th_December,

1974,

MOYO SOLDIERS

<

"k12, Subject No. 201 - UA. 3206 PRIVAYE DONATOR ODUR.

]
. « 9
- - -

- T !

" The subject was in the Border Guard Pnit, Moyo.. He wam
married and had seven children, of whom the elderst Velentino

Ocen-(W.323) was living with him at the time of the incident

- 4n July, 1971. “hen this boy guve ‘evidence on 2bth ctober,

i

41974, he gave his nge as fiftoen and, as the incident in which

his father disapieared took place ia July, 1971, heé must have
twalv: then.s He said that formerli'three of three of them

used 40'"go to scii00l but now due t6 the difficulty with

. finances, the other two have stopped goihg to school.

Ocen said that about a week before this incident; a bus

full of new recruits and their instructors arrived in the

"barracks. He snid that on that day in July hie father left

‘home for werk after lunch and did not return. At about 3 p.m.

he heard a whistie which was a signal for soldiers to gather at
the quarter guardi - The boy snid that he Went thére and saw
his father amongnt the people. He then witnesscd those new

recruits arresting Acholl and Langl soldlers; they were

Unrucufied/ .o /6724
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handcuffod and taken to the quartur guard. The Yoy said
‘that he knew about 50 soldiers of these two . tribeowin the
Border Guard Unit. The same evening two soldiers cam;.to
théir quarters looking for his father. They were aﬁeaking in
8wahili and, on bdcing told that the zubject had not returned
from work, thesc two soldiers took away thcir record player
and cut the radio with a panga. The boy said that his
mﬁfﬁher and himself did not raise an alarm as they had
l;en'aoldiers beig arrested and put in the quafter guard
earlicr that afternoon. Jate the same night the witness
heard peOpie crying from the quarter guard hut he could

not make out the words properly. The follo-ing day they
reported the incident about the theft and ﬁhe damage to

the radio and alsu of the subject's arrest to an officer

. ealled Mawa who promised to look into it, but did nothing.

The witness and his mother then went to the quarter guard to
check on the subjcct but were chased away by the soldieyr who
was on guard duty. The boy said that he saw a lorry at

the quarter guard and ﬁis nccount of .aat he saw is

reproduced below from tho transeript (page 3250):
B "I only saw dead bodies packed in a

lorry ... three ton lorry ... they were
many and I could not estimate ... some
werce thrown anyhow and some wcre packed
like bags ... bodies were scattcred in .
the lorry ... not packed ... it was
parkced 1% the quarter guard, an Army
lorry ... blood was flowing to the
ground from the lorry <es I heard no
sound." '

The boy said that he could see the bodios because he
was facing the bac< of the lorry which was open. Some of
the bodies were coapletely naked and others were only in

underwear. He was vhHable to identify any of the bodies.

The boy said :knt they were then issucd with bus war-
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rants to ;o homes They got into onc of the two buses the
eame day. Both buses were full of wamoh And children and
‘were bound for Gulu. They’ were st_bppcci r{t'_agl"/'.rn'l& ‘road
.block in laropi and' the trn'r.scr.ipt readute (p.3251/52)¢
"OCER: We found n group of-soldicrs dh the way.
oo ' MULENGA Where? ° ' S
OCEN At Leropi
MULENG: Yos. =~ What happenod nt Laropi?
OCEN All the wémen were withdrawn from the

) tuses and they staried torturing
-~ . them with ﬂhipa-

MULENGA You mcnn they woevo being bun‘tem.
OCEN Yose.
FULENGA Wh:t abuut the ~children?
(CEN  Children wha woro vWoeping were also
be fun.
. . NIE
MULENGA Dus vou see childrcn being beaten?

OCEN Yes, even our child was bonten.

MULENGA -t wap the nge of +hat rhild of
yours vho was -bueaten. = -+ .- 4

OZEN Twy years. .o Peye
MILENGA -Hovw was it boaton? . s Sk
OCEN . Ho was banten bocause he was -crying

while the mothor was beaten.“
-~ Tho boy anid thu» tm-\ 'women and childron were assaulted
with whips n1d they even throatened to -atab them with their
bayom_ts if they conbinuad rrying. .\ftor this assault they

were r\llowed to carry on with their journoy and they reached

their dostlmtlon without any further incident.

e hﬁve considercd the [act that the only witness to
this sordid and revolting scene wne this bo; who vm.a then

probablj aged twelve -~ thirtcen years. Unfbr’;uxmtoly

there is no other evidern * about this trapgedy of Moyo which

G uvee i /BT
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“poldiers diuplaying their power throuph possession of arme

could have prsvided some matorial for corroboration. Ve
watched thio boy miving.ovidence and no whore did he falter
or give =y inlication of . ving fubricated such a terrible
tale of cnlc¢ulatud -and deliberate human destruction. Ve bes

lieve that his cvidence represents a truec account of the

.tragic ovents in the Border Guard Unit, Moyo. " The subject's

name appears in Ek.'126 which indieantca the date of his

disappearance as 19th July, 1971. ‘le are prepared to

acecept that dnte ns the date on whioh this incidgnt ocCure

. F
red and, relying on the evidence of the boys we have no

hesitation in reaching the conclusigpvthat'the fifty Acholi’
nnd Langi soldiers, including thd sﬁbject, who were in the
Unit were. in fnct arrestod by the so called néw recruits
who had comc {rom another piace. The next day the quarter
éunrd was foind empty and bodiee londed into a fruck. e

find that those bodies were in fact of those Acholi and

R e e

Iangi soldicesy including Privnte Donnto Odur, who had

been arreste.l the preégous day.

This is perhaps the only cnso of its kind during the
ex;ent of this Inguiry which is tragic from another angle.
We refcr to tle seemingly insane, dastardiy and savage
nssau;tlby_tUe soldiers‘nt the road blgck on defenceless
women and children, including infnnts. These women had

lost their hucbands and the children thoir Fathers; some

of these had nctually scen the turriblo\sconﬁ of q‘truck
lond of their bodica. Theii henrts wcfc full éf sOrrow
and griofl; they were entitléd as huwnn beings to sympathy
and condvlences. What they receivod instond‘Wns the igﬁOP
giny of lashes, which in these circumstances, indicated

the diamnl abyas of wanton sndism of the younger immnture

-
I/ B
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at tho expense of unarmed citizons.

MUBENDE_SOLDIERS.

413, Subject No. - 141 UA, 4587 SGT. R.FHAEL EDYONG.

444, Subject Mo, = 184 ., ¢ S3T, "JONAM OTIM,

. 415, Subject No. - 220 U0, i LT, CELSTINO r.oux., SMONE.
416, Subject No. = 227 US; 231!:1'. KSNERL -OKOT.

417, Subject No. = 222 ' MAJ. JABULONI OKELLO,
. 418. supjoct No. - 230 " capr. GERESEMU omm.

419+  supjoct No. = 240 UA, 3525 SGT. GONSTANTINO OMARIA.

Witneases: 243 Herizadeki Ow1ny - Part 3 p. R4O2 - 24
Part 3 ps %023 - 3C
3&2 Grace utto Amone - Part 4 p. 3%92 - 3¢

309 Robert Achot

P - 347 Dogothy “Lanana Part 4 p. 3569 - 3¢

Part & p. 3638 - 3¢

o 355 John Owiny

457 Det. Dy. Sup. ’ )
Frank Knbwisho , - Part 5 p. 4975 - L«

P

These vere soldiers of the Tigor Battalion atntioned at

Mubende. e ahall doal with them individually and start witl

SUBJECT 141 - UA 4587 SGT, 'RAPHAEL EDYONG:

His brothe}, Merizadeki Owiny (W.243), testified that hc
" last saw the subject i dayy 1974 when he came homé on
leave. On his return he took one of hia wives, Graco Atira,
oA

with him znd their younger bnothor oallod Celostine' Ecobu

sen

was 1iving with him in Hubende in a houaa outside the bar-

racks,. i . d ' ¢
s P . .
N . -

' Iﬁ‘ngy, 1971 Ecobu wroto to 7,243 asking him to go to

Mubende tc take away the subject's wifo. When he roached

e et o LZSAl
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Kampala he met Grace atirn and his biother in a bus and

they told him that some seldicrs from the barracks were

S

arrested in the night of 11th July, 1971 ind the subject

.-

_wae arrested the following morning wnen he went to the
s .. barrachs for dulye They told the wibtuess that three sol-
diers came in an Army landrover, arreated Sgt. Edyong and'
drove away in the 41rection of Knmpal1. The subject has

not beon &ecn. or h:xard of since.

W. 243 said tant Grace Atira lcft thelr home and her

present whereabouts in Mbnle were nct known to the witness.

The subject hns seven chidren, all under the care of
. - ) ¢
the witness. Only onc of the chlildren goes to_gchool. No

application'has been made for the management of the subject's

estate.

The Subjoct appenrs in Ex. 124, which is the list of %

. soldiers dgtained at Luzirn, nnd the ontry tnﬁféatés:thﬂt
he was admitted t> the prison on 2ud February, 1§7f‘nnd

frapsferred with nany others te Mutukuln on 28th December

19?1. Tuiere is tiis obvious discrepancy in the dates, that

is, the witness mentioned the dnate of lLis brother's -arrest

as 12th July, 1971 which dous not corrcspond with the date

ey
hor 4 0

 ZT . of his admission irto Luzira Prison soro five mgnths
E A earlier., It muy we;l be that the date, that 18, 25th January,
, 1971, which is mentioned as the date of his dlanppenrnhce
‘in Ex. 136, is perhaps the corrvet date. On thie basis
the witness wns obviously mistaken about the'datd of his
) | _brqther's arrest ani we accept the dute which is mentioned 3 .
_in Ex. 136, %o fini therefore that Ui, 4587 Sgt. Raphael | #

Edyong was arrcsted from Mubonde Barracks on 25th January,

1971 He was detained At Luzira prison from 2nd February,

ALl eeee s f677.
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till 28th Decomber, 1971 when . he was.transferred to.Mutuku

We heard cvidence about the mass break-~out by:priﬁdno&a fr
Mutukula in which some escapud and othors died. We-were n
given uetails of those who were-killed during this inciden
Wo should have thought that had tho subject been .-ome of th
who oscaped he would have contacted his familyutrqm;yhorev

he was. "o are of the opinion that the probability.is tha

he was one of those who died during the break=-out.:

SUBJECT NO, ‘184 < $GT.” JONAM OTIM. :

ﬁobert Achot (W.309), the Tréaauer of Kitgum To;n
Couhcil,'is the subject'széldé;.brothor. He sﬁid that he
‘last met the subjéct in Deceﬁber 1970 in Hoima whére.he wa
o ‘then stationed. '
- In March, 1971 the subject's wifo Faibi Aloo (who has
since remarried) went hoEe with thoir property and reporte
that the subject was sent,teiJinja.on a course with some

other soldiers and ti»t the:others returned a few weeks

later but not her husband. She was then given transport

warrant to go homeo. o

The witness does not seem to have doné anything to tr)
to find out what might have happened to ﬁis brother. He sr
that he simply took it for granted that hie brother had dir
appeared and did not bother to mnke any vnquirles as he wa:
afraid. He thought that he mighf have run cut of the count
He said that his other brother Pte. FrnncisVOtom.(Subjéct
185), who was then stationed in Jinja and alsc disappeared,
told him that Sgt. Otim had in fact returned to Mubende ' )
after tte coursc. He also said that women who returned

. ..,home frem Jinjn and Mubende had talked of fighting in the

barracke iuring June/July, 1971 and N¥arch, 1971 respectivel

He Bﬂid/coalo./e?a.
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He said that the version he reccived was that soldiers of

Acholi and Langi tribes had put up o fight when other

P

soldiers tried to arrest them.

Sgt. Otim hus thrce children betwcen the ages of seven

and two and a ha.f; and the wituvss ¢ now rosponsible for

T ‘their education.
One Sgt. Joirson Otim appears in the Ex. 136, and the
date of his disasrearance is stated to be 25th. January, 1971. ;
This case highlighted the degree of foar in the minds of ;
v ’ relntivés who praferred not to make any enquiries about _ %
? their relative s>ldicrs who were reported missing.. We
- .“g- L f;hink that this is a great?pit&.gecauso this attitude ham-

g_,

e S . .pered the collection of evidence. Nevortheless,fit does

seem that Sgt. Otim re‘urned to Mubende from Jinja and we

think that he was amongst those.soldiors who were killed

during the fighting at Mubende barrncks in March 1971. The
T4, ,.entry in Ex.136 in the name of Sgt. Otim must be in respect
" of another Sgt. whose Christian name is cléafiy'diatingu-

ishable from that of the subjcct.

SUBJECT NO. 220 - LT. CELESTINO LOUIS AMONE.

This Licutenant was marricd to Grace Atto Amone (W.342).
" 8he maid that her husband joined the irmy in 1965 and in

- January, 1971 he was stationed in Mubende, and was the 2nd ;

’ @ lff‘=1n command of 'D' Company. She was staying in Hoima and on
0" 2ana January, 1971 the Licutenant tcok his Company to Masaka
: on 6f(icia1 duty. Me rang her on 4th February, 1971 from
0 o ')Iasalm- to0 tell her that he hnd been summoned__ tf.o m‘Q Kampala .

and said that he sould go to Kampala after returning to

Muberde tho snme iay. She said that she rang the office of 'D'

Compnny/. Y X 00/6790
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Campany the following day and lenrnt that her -husband had

been arrested togother with some otler soldiers - and Lt,

Yakobo Abiriga had escorted them to Hampala.

On iSth February, 1977 a 2nd Lieutcnant went to their
homo with three lorries and aasked her t6 vacnte..the. house : =
.as'hér husband had been arrested. She was chased from

‘ the house and this 2nd Licutendnt also took away their
car, a BMW 4820 1800 No. UST 456, He told her that he was
taking the car to Hoimn Police statioh for safe custody. He

informed her also that k . husband was detained -at Bulange.

., According .to Ex.151, whioh ie'a li;t thvéﬁiciea giving

details of ownerehip prepared by the Regiatry of Motor

. ".Vehicles, this BM" is regietered in the namea of Arvind Cisy
‘PFroperties, Box 910, Kampala, W. 3“2 said uh1t the loan on
the e¢ar had bven paid off by her huaband. Deputy Supte.
Kabwisho (W.457), who was then at Hohnn‘Police Station, confir-
med that this vehicle wns broughqvinfo thg Police Station
by a Lieutenant from Mubendo Battﬁlion f:f snfe custody, who
en1d that the vehicle had beon purchns&d on Government loan
and the owner> had not becn seen for som;tiﬁ;. The Deputy
Superintendunt stated that no rccord of thiz was kept in the
Police 8tation. The subject's tather went to the police
“for the car but the police refused to hand it to him saying

that the Army would snatch it from him. The visit to the

po}iée by the subject;s fnfho} wa; éonfirmed by W.457, who Q
satd that hir instructions were not to rolease the car with- | . '
out the Lieutennnt's permission. Grace daid that later she .
agd her father-in-law both went to thc police to get the car,
but were told to wait till things 'couled' down. When she’

* last went to floima Polico Station in July, 1971, she was

to1d that/... ¢ee/680.

s o
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"told that the ~nr had becen taken avay by an Army officer.

¥.457 said thnt the snme Licutenant, who had brought the
vehi~le cime with an irmy truck nnd enrricd the BWM away

in it. Agnin he snid no record wns kep.. Explanining why

-racords were nct kept, the Superintcendert snid (p.4%799):

"Durint the enrly hours of the take-over it
wns usunl for the soldicrs to come nnd
dump in something in any Folice Station
nnd give instruction without anything
being written down in ordinary station
dinry ~nd we did not digpute with sold-
iers at that time". .

Latér ho said thnt sometimes people nlso were takon to

police stativng vith instructions that they bc“detnined withe
out the officer either mnking a statement or givi;g his
particulars., He explainéd (p.4981): .

"This is ber-nse prior to this incident,
we hnd sume «ther incidents wherce you would
attempt tc get semeone's prrticulars. and
you would get n query ns to why you want
to know the particulars of this officer,
you would be only told thnt I.am coming
from such n place you keep these things
- and, yoa don't havc to bhother for part-
ieularst.

;ub;éqwnntly, Mrs 4smone went to Bulange ioukiﬁg for her
huusana and was told that all the detainecs had béon taken
to Luzira., In March, 1971 she went to thc Upper Priaon;
s;;‘ﬁn§ not allowed inside but wng told that many Army.
offic;rs Qere detained in the prisone She wont to Makindye
'Juag trying! to trace her husband. At the gﬁte she met a
aoi;icr on duty who knew her, nlthough she did not know him,

and he told her (p.3499):

"He told me to go back home becnuse it was
uscless since those peo;le were already
killed .+...¢ He told mv JAmone was one of
those killed soeses.s Ig did not dis-
close where thosc .pcople were kilied but
he told me he wns spenking ns nn askari
and that was all".

Tater whe/' ceoed Q0/681.
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Later she snid that the"soldier:told her  that he had seen
" people from the b;ison being taken in 5 van on S5th ﬁnrch,
1971 at 5 pen. and thore people wera. being c1llod one by
ohe by their.nAmes. she énid that she could not gb:into
dotrils beceruse just.thuu'uhg Coumndlng Officor, Malela,
came and dispers«d tﬁe poop;e who had,gnthb;od there.. She

. [T o
said ‘that she believed ‘the  informatiou which wis given to

her by the soldier and decided not. to pursue the matter

any fu!"t‘her- . ’ . + ..r.

The subjcect hns two children ngéaigeven qnd five and
both are at zchool.: Mrs:imbne snid that ahe_AISQJpqys
fées for her husband's brother, ShQ.éaid'£hnt her husband's
bank account wns closed on 17th'%ebrunri, 1675 as the credit
balance was voéy-smn.li- He wnétinsured ﬁgt Mrs. Amone hns

not applied for n court order £o mnage his estate.

N . )
Lt. Amore's name appears im EX.136 and-tho date of his

disappearanc: is indicated ns 25th Jnnuary;+1971.

¥e think =hat therc is sufficient evidonce' to sdy.thnt
Lt. Améné was nrreutua"nnd taken  to..Kampala, There is some
" eonfusion nboat tholdnﬁe of his arrost. According td Mrs
Amone she spocc to himl;nihth February, 1971. when he tolé-
her that he wie rummoned to GHQ, and on the following day

when she rang 'D' Company she was told that ker husband

and others hnd been tnkéh Fo Kampala by Lt. ‘Yakobo Abi}iga
.and it was on the same dnj'wheQ that 2nd Lioutenant nsked
her to vacate the housc. ‘/e think that the probability '
therefore is thit Lt. Amone was a;reatoa and taken to

Kampala bfliét Abirign. e think.thft the reason why he

did not end up in Luzirn like many others wns that he had

been killed; hnd he been relcased he would certainly have




Bt T Lt L A v oy - sl L s e . . T
v N 3 - 3

¢\ Y

(b8 s).“ | ' S

™

; . . .

Lt. Kenerl Okot appears in Ex.1§§ and the entry

indicates that he iisappercad during linrch, 1971.

According to 1.347 Lt. Keneri Okot hnd six wives and
twelve children; of whom six children are at school and
they are Le cag wniatained by ha; wether and her brother.

He is said to have left some money in the Commercial Bank

-y

% but no application kas been madé for n management order.
s - o
§ With regard to suhjects No, 229 and- 230y we did not
% ear any other evidence, but if it.'konéri-oﬁot wns taken
: to M@lire wheré'he wns seen by Mrs Angen, the probability
;é cleary is that these other two subjocts No. 229 and 230 were
;i also taken to Malire and killed just ns Lt. Keneri Okot was.
ki . SUBJECT NO. 240 ~ SGT. CONST.NTINO OMARIA.

_ :Sgt. Omarin was the brother of John Owinyi (V/.355) and
¥ ‘ '

‘F ‘was stntioned at Mubcnde. According to Owinﬁi his brother

. S : ]

came home on leave in December, 19,. and after the Army take-
3 " over in Jnnﬁary. 1971 was collected by the Commanding Officer,
Mubende, in his car to return on duty. Owinyi wrote to his

brother nfter two weeks and, getting no reply, wrote to his

brother John Otto, wio was also a soldicr nt Mubende. Otto
Qréte'bnck to sny that Sgt. Omnrin wis arrested with some

" others on 29th Januacy, 1971 and taken to Luzirn. Owinyi

© énid that he.Went tr Luzirn-Upﬁer Prison during May or June,

1971 nnd saw h’5 brother there. 'Tho fact that Sgt. Omaria

wos8 deéained there is borne out by E&;lﬁﬁ; wﬁich indicates

i:hat he wns admitted to the prison on 31st Jam’x'nry.' 1971, . S . '
° , .

Sgt. Omaria asked his brother to look after his five child-

N

r;n. who are between the nges of fourteen and six. After

sometime Owinyi henrd rumours that nll the detainees had

hf-*n/...-./683' Kh&q)\
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contact>( his wife imyodiately. ‘e arc therefore inclined:
to Lelizve, Just as Mrs Amone_did. that Lt. Amone was one
of thos: unfortunate peoplo who were p't in a van on 5th
March, 1071 at 5 pems and driven out of Mnkindye, never

to be seen alives '

[}

Suirject:No. 227 = LT, KENERI OKOT.

Subject:io. 229:= MAJOR JABULONI OKELLO.
. 3 : "

!

Subjest N6. 230 - CAPT. GERESOM OKELLO.

Lt. Keneri Okot (Subject 227) is the father of Doroth;
Lanana (1,347) who snid that her fathor went home in Gulu
on leav: in December, 19?9 nnd wns still on 1enve'nt the t°
of Military takeover unglﬁe'yqntlyuck to his Bnttalion in
Mabende. As “a had been fécallebzdﬁr;ng_nn_emorgenoy. she
expected. him to write to her about his qrriyal; but he diA
not. Ste wrote to her Srothor,.yho was schooling at kaku—
miro, tc¢ go to Mubende to find out about their father. He

did not r=ply but wrote in anaswer to h.> .second letter to

- © e

sny that he had not been able to go to Mubende. 'I. 347

herself want to Mubende in March, 1971 and, failing to find

her fatker there, asked ome called Absolom in the RSM's
- office who. told her -thnt her fathor. went on safari to
‘Kampala with subjects No. 229 ‘and 230. On 23rd March,

1971 she went to Malire to her uncle L/Cpl. Yose Angen

(subject 228) nnd found him missings nlso. Her aunt told
her that both of them had been shot inside the cells. 'hen
she tried to sce the Commanding Officer, Mnlire,}qhe was
;hqsed away by the RP. Sh: sald that she found many women

of various tribes, including Acholi and some in Nubian

dress, all. crying and weoping at Malire.
Lto/ eseec ey ./68“-
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been transferred to Mutukula., Thic ain: is borne out by
Ex. 124, which indicates that Sgte Onarin wns one of the
many other soldicrs who woere trnnsforred‘to Mutukula on

- 28th December, 1971, Later Owinyi went to Mubdende and
collected Lia brother's personal belungingse Otto then

. told him thnat Omurin was arcested when he was going to his

office but tho rrason for the arrest was not known.

Three of thce children are at school and the other
two are at home due to lack of moncy. One of Omarin's wives
remarricd and thc other has also left home. He left some

money in the bank but no applicntinn hns been made for a

w

court order to mrnage his property.

There is no doubt that Sgt. Omarin wns nrreste§ in
January, 1971 after the take-over nnd admiited to Luzira
on %et January, 1971. As stated else ﬂhc}c if is in evid-
ence that there was a mﬁsn'break-out from Mutukuin during
whieh some prisoﬂers mannged to escrpe nnl otﬁers died. We
were not given Jctqiln of ti.: prisiners who woré.kiiled
during this brenk-out but, as Sgte. Cruarin has nbf ﬁeen

heard of since, thce probability is that he wné oné of those

who died at Mutukula during the break-out; otherwise he would

have nt least got in touch with hie family.

° ST.TE_RESEARCH _CENTRJ: IKASERQ o
uzé. SUBJHCT M0. 209 - 14 7299 S3T. nmsmo'u':.ir«'c;-::l
‘ Witnesaen: 332 Carolima Lokua - Part & p. 3346 - 3366 E
© 333 Victorinn Foroga- Part 4 p. 3367 - 3372 '

481 Lt. Col.Froncis
Ttabuka - Part 6 p. 9366 - 5393

the/........../685.




Ihe subjuct, aged 26 waas stationed at the Stute Research
Centre, Naknuero, where the Dircctor of Intelligence since
the middle of Octoter, 1973 has-beon Lt. Col. Iiﬁb;ku (w.481),
The subject wag murricd to Martina Bunyin tut had no child-
ren. Living with the sulject and his wife' in October, 1973

was his sister Carolina Lokwa (U.332).

According to the evidernce tho subject went on duty in
the morning on 3rd October, 1973 and ﬁns bronght home two
'days later on 5th Octobdber, hnndcuffcdnby four 'seldiers in
Military Police Unifdgm. They scaiched the house but found
nothing. He told his wife and his sicter that he was
arrested fron his office on 3rd October, and taken.to Makin-

-dye. No reason for his arrcst was givén.

Bunyia wvent to Makindye on 22nd Decemter, §¥§ was told
that her husband was not there.. W.}jé went to Makindye the
following day and Qas told that her brother had.been‘taken
to Naguru. It seems that Carolina used to see her brother
in cells at Makindye before. 'hnt Carol?nn xas told about
the trapsfer of her brother did not convince her. In February,
1974 the subjcst's mother, '/.333, joined them in.Kampala
and Martina took her to Makindye but agair Jailed tq get any
useful information. They went to the State Research Centre,
Nakasero, to s:e his superior officer for money but were
asked to wait at home. Lnierxﬁomeonn handea the subject's
mother Shs. 1,700/= by way of salary and, according.to W.
481, this was salary for the wonth of.August;;1973. Later
W.332 and her Tother went to the subject's éffice to col-
lect his car and were told that the car did not belong to
him. %.481 sald that he kuew *hat car whrch originally
bore Rwandese registration number and was nn exhibit in a

‘crimin;i easce. Tt. Col. Itabuka said that he did not know

— D 25X|D
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how the subject managed to change the number plate and get

it registered in his own name. The witneas did not remember

the full registration number of the car.
Th: subject has not been seen since.

Lt. Col. Itabuka snid thnt after his appointment na
bead of the department he enquired from the Commanding
Officer, Military Police, who then was Brig. M&rela, about

the subject. He naid that Marela confirmed that Mangwi was

in the custody of the Military Folicce and thnt the case was

still under investigntion. 1" said that he wns not told

about the nature of the investigations. He said that under

normal Military procedure, where a goldicr is arrested by the

Military Police und chaiged, he may be dismisased and his
Unit informed of ris dismissnl later., He snid thaf.he had
not been informed of any offence with which Mangwi might
have been chargedl or about his dismissal. He explained that
once a soldier is in Military custody he is automatically

trentc.i nccording to the normal procedure for which reguqu

tions exist and it is not necessary for the soldier's Com=-

“ . . ‘e
manding Officer =o try to find out nbout him. Lt. Col.

Itabuka shid tha: he continued making his enquiries til} )
Marela retired and wns succeeded by Lt. bol.fnlbéft'vrajué

(w.528), who denicd any knowledge about the subjcct. Thié

witness said (p.6567):

"RBocausa if those things touk place during the
time when Mareln wns there, I cannot explain
anything about them because T do not know them
them but whatever took place during the time
I took over, then I can say something esbout it
because I would be in a position to know what
happened bt t before I took over, I nm sorry I
cannot expiain."

Lt. Col. Itabukn was not satisficd with this situation bdut

3033 sy 0nee/687,
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said that thcro was nothing ho could do ns Marela's succes-

sor knew nothing about this matter and also the Army rogu-
lations prohibited him from interfering in the work of'the
Military Polics.

There ie cloar oiidenco-thét'Sgt. Mangwi-was arroﬁted
by tho Military DPolice and detained at Makindye from 3rd
chobér; 1973. Lt. Col. Drajua took over Makindye in April,
1974 and to W.481 he denied ‘any knowledge about the subject.
it would thorcfore'appéar that the subject must have disap-
peared dufing the time of Brig. Marela. Wb-fiﬁd it ‘impos-
sible to belisve that he might have monaged to escape from
Makindye and it is obvious that if he’ disappenred, as indeed

. he has, this must havé occurred during his detention at
Makindye. The only'conélusion one can arrive at is that he
was disposed of during his detontion with the Military

' Police at Makirdye.'

Al

QRABA BORDER GUARD.

421, Subject No. 98 ~ UA 6169 PTE. STANLEY OJOK.

422, Subfi::ci: No. 159 ~ UA 5492 PTE, ‘HUDESTO AGWA.

423,  Subjoct No. 173 - UA 5988 CPL PETER OLET.

kb, Subject No., 174 -~ PTE OJOK ANYANYA.

425, ' Subject No. 175 ~ PTE OKOT. .

426,  Subject No. 203 = UA _320L PTE FESTO OCHAYA.

Witnesses; 207 Nuwa Okeng '~ Part 2 p. 2064 - 2077

>

272 Jenina Anyinge ‘
Agwa * w Part 3 p. 2701 - 2709 . _ '
290 Francis : : : .
Olwit - Part 3 p. 2864 - 2878

325 Lubo Okoth ~ Part & p. 3267 = 3272

[
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These four subjects were soldicrs of the Border Guard

Unit, Orzcba.

Subject No. 203, I'rivite Feoto Ochayn, went home to

Oryangn village, lalonpro, Kitgum, in Jonuary, 1971 ﬁnd

the Army took over the Governmant while he was still on
leave. According of his brother, Luboc Oketh (W.BZS). Ochaya
did not return to his Unit and he said that he was arrgnted
from his home on c7th June, 1972, by two soldiers. They
went‘towards‘thc home of a neighbouy -~ Géfo‘~ vhere they are
alleged to have arrested another man, Ul 5%9? Private
Michael Okulu (subjedt 202), ¥.325 said fha£ he has not

seen his brother since,

M-H:chhnya had six cL.. lren between the age of'twenty and

. two, and they arc now being iooked after by the witness

together with theic mother. The subject is Aaid to have
left some money in the bank but nobody hns’so far applicd

for a Court order <o manage his estate.

Uity regard to subjeet 98, Private Stanley Ojok, we

did not hear any lirect cvidenco and the only evidence we

heard was from his brother, Nuwa Okeng (%.207), who last

saw him at home i1 1970 when he was on lvave. He said that
the subject was then transferred to Oraha and he used to
write to him. He naintained that his brother had not written
to him from Oraba for about four yenrs and he was ‘concerned'
that he tco might be missing like his own son, Private
Kosmatino Ojok sut.ject No. 97. Nuwa said that his brother
used.to live at Oraba with.a girl friend called Akii, but

sho did not returr to their village home nfier his disap-
pearancc. The old wan finally said that, although he had
heard of somc trouble at Oraba, Le did not try to find out

“houteess -/689'
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about his brother from the Army authorities.

Accordirg to the evidence of Frahcis Olwit (w.290) who

is a son of Cpl. Pcter Olet and was living with his father

at Craba, the Border Guard Unit Qompr%sed of about 100
soldiers, of wiiom about tﬁéﬂfy w;pe Aﬁholi/Langi. . He saiad
thnat five dnys boforé his father dieappenroq he saw a lorry
. load of soldiers, who were 'Visitors', arrive at the Unit,
ﬁhen passing throughlthe barracks they, ogmmented that there
was n lot of rubbish' in the ba;rnoka which, acéo}ding to

the witness, wes quite cleant

"On Monday 18th July, 1971, at about 8,30 a.m., all the
soldicers Qere summoned to u.paradb in the field in ?rblt of
the barracks. The subject went for the pﬁi&&e And; according

_to the witness, a private called.OJok-Anyan&a, who-was then
sick, was picked up from his home by two coldiore and.taken
away together with his gun and ammunition.:' Anotherﬁaoldier.
he mentioned, who never. came back was Privat;nOKOt. blwit
said .hat he could not see the parade from where he was.

He 413 not hear any shooting that day. Illis father did not
return; those who did return did not toll him about his
father. Next day he was summoned into the office of the 0.C.,
who was 'a Kakwa Liouéenﬁﬂt,f&nd_iﬁ the office dlwit found
séme women - niQe Lanéi and ten Acholi. They were all given

_bus.warrants nhd tolé 'cfuelly' to go homo. He'aaid that he
has not heard any officiﬁl.news about the fate of hi;-tathér.
olwit said that looking.bacﬁ, he thought that tho comment

about the 'rubbish' in the tarracks referred to Acholi/Langi

soldiers. ' .y

With rogard to private Modesto Agwa, evidence was given

by his wife Jeninn Anyinge (W.272).. They have ninc child-
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ren betwaen the ages of twenty and four, of whém only one
is at school. GShe snid that on 25th July, 1972, a bdbugle
was sounded at ahbout 12.30 n.m, .Hor burband changed into
uniform, took his gun nnd went to the ficld where they
held parndea. She pnid that soon “fter she heard two shots
from the direcction of the field. After n little while she
went to slecep. She went to the office the next morning to
check and found the entirc camp empt&, except for seven
women.. The Cpl. asked her to pdbk up and léﬁve by bus.
later, a lorry came with women from the othét side of the
hill:lalso wivgs of soldiers numbering about forty, and

they were all taken to Moyo, from wherc a bus took them to

"Gulu and Lira. She said that she has no iden of what hap-

pened to her husbanc.

None- of these soldicrs appears in the list - Ex.124 -

,-which was prepared by the Prisons Department of the detainees

at Luzira. Three of theom, that is, subjects No. 158, 173

and 203 appear on Ex.136, where the fir.t two are indicated

as having disappoarcd on 19th July, 1971 and the third on

13th February, 1971.

It is quite clcar thatlp;ivnte.Feato Ochnya was arrested
by some soldicrs as a desérter together with Michnel Okulu,
There is no evidence whore they took these two but Ochaya
has been missina.since the date of his arrest, which does
not seem to tally with Ex.1}6. Ac he has been missing since
then and there is no record of hig defention any where, we
find that he was disposed of.by the two suldicers who arrested

him,

The rest af the evidence, particularly of ¥.290 and

w.272, indicntes that on 18th July, 1971, and 25th July, 1972,
thUn-..-/691.
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tholsbldiers At the Unit were summoued to parades. Petef Olet
attended that parade in the morning hours and never came

backe Modesto o pwa, on the other hand, went out in answer

to the tusle in the middle of the ni;ht. which looked very
suspicious, and Lis wife heard at least two shots, Both

these witnesses say that the women -lnincteon on the first
occasion and «aver forty:onthe second ~ were gi;en bﬁa wapr-
rants to go hceme. This ig a: strony indication that their

husbands were done away at those parades.

21D P R.TROCFTER ﬁﬂTTALION, FORT PORTAL. -

Subject Mo. 29 = No. HO/QH9.LT=_§OUL LAWENDE-.

Witnesses: 35 - Immelda Nyamuhangushu - Part 1 p.bo1 - 51
L9 - Cupt._Yqvan Kweresi. - Part 1 p.525 - 53.
The-Lieutcnant, aéeq.BZ,lwag a;tnched to sthe Intelligence
Section of the 2nd Paratrooper Battalion, Fort Portal. 1In
Auhqst, 1973 he came to Kampglélgp pass-leave. His younger
sister'Immeldé N&amuhaﬁgﬁshn éw.jéi, who was schooling in Sebeli,

also came to scve hor brother for her school fees.

On 28th Aupust, 1973 the Lieutenant rang his friend, Captai
Kweresi (W.49) of the Military Police, lakindye, to take him
to his bank. According te W.35 her bhrother went out with the
Captain at nbout 10.30 a.ms The Captain said that they went
to Barclays Hank where th.' Zicutcnant dgéw gome money. They
then went to the Army-shop;whé;é'the Li?utenant bought some
8OAD and ciﬂarettés. Thny’atnrée& looking tfor a windscreen
for tﬂe Lieutennnt's car but did not find it. They returned to
Hakindyé to piszk one called Jackson Kabere. It was then get=
ting on to lunch time and, at the Tic:itenant's roﬁueat. the
Captain droprel him at_the o%ficers' mesSs, Nnxaséto‘at about
12.30 pem. ard delivered {ive cakes of toilet soap and two

_packets'&f Rex cisarettes to the Liecutenant's sister at their
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Vg as was stated by W, 35, that had ho gone #ny where else he would

‘E have contacted his family. He is inclddcd in the 115§ - Ex.

ﬁ 125 of missing army personnel. Our finding, therefere, is that

g : he 4 ' not leave ihe country ani must have disappeared within

? Ugnnda; the probability being that he wan killed by unknown perscns.
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home. _ .

The Captnin went to the Licutenant's home ;t 6 p.m. as
arrang;ed previous.y at lunch timo. W,3° Ele him.thnt he
had not returned. according to 1435y the Cnp}ain fhen snid
'we ghould go and lock for him.' She took this as ;‘Joke.
‘The oaptain said thnt he returned tc the Licﬁtéﬁané's home
at 10 p.m. and was aroin told that he had not rétgégéd. w.
35 makes no menticn of this visit of the Cnptain. She said

‘thut she rang up th» Captain on the follnwinﬁlday but be was
.not at home and slke told his wife abcout hesr brother's dis-

appearance and asked her te ring bac' when the Captain came.

The Captain did net ring her and, after trying to contact

him on telephone thiice, she jpave ups The Captain, however,
" said that he did ring ¥.3b the followins day.

The Lieutenant was living in Knmpald vith a girl friend
v;holhas since run away. He had two children from améther
;Aman. He has fiv» brothers and éix gisters for whom he
w;a responsible for mnintenanqeland sch -»ling. . A1l théae
cﬁildrcn nre now bheing looked after by his mother. |

We are satisficd that the Liocutlenant disappeared on 28th
August, 1973 after being dropped at the officers' mess, Naka=-
sero, by nis friend Capt. Kweresi. Ve do nat think tﬂét much
can be made of the Captain's commont Lo V. %5 on being told
at 6 p.m, that the Lieutenant hal not returned home, The
‘evidence is very sketehy and it woﬁld be -straining credulity
to say that the Captain is in any way invoived in his friend's
disappearance. We are satisfied that he dild not return to his

battalion in Fort Portnl and, likewise we find it reasonable,

’e

o )

25x10




